
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9765 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 3ο Γυµνάσιο Γαλατσίου, το 3ο Γυµνάσιο Αχαρνών,
το Δηµοτικό Σχολείο Κουτσοποδίου  Άργους, µέλη των Καλλι-
τεχνικών Εργαστηρίων και της Λέσχης Ανάγνωσης του Κοινω-
φελούς Ιδρύµατος Μιχαήλ Στασινόπουλου-ΒΙΟΧΑΛΚΟ, µαθη-
τές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κρεµαστής Ρόδου και από το
4ο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας, σελ. 9770, 9777,
9779, 9781, 9784, 9785, 9788 

3. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Ελληνική Λύση κ. Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βου-
λευτές του Κόµµατός του, κατέθεσαν αίτηµα για διεξαγωγή
Προ Ηµερησίας Διατάξεως συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµά-
των, µε θέµα: «Για τα αγροτικά προβλήµατα και την απουσία
πραγµατικής πολιτικής βούλησης εκ µέρους της Κυβέρ- νησης
να προστατεύσει τον αγροτικό κόσµο της, τον πρωτογενή
τοµέα γενικότερα και την κοινωνία», σελ. 9789 

4. Ανακοινώνεται από τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Κωνσταν-
τίνο Τασούλα, ότι χορηγήθηκαν χίλιες διακόσιες κυψέλες στην
Οµοσπονδία Μελισσοκοµικών Σωµατείων, σαν µία µορφή συµ-
παράστασης της Βουλής προς εκείνους τους µελισσοκόµους
που έπαθαν ζηµιές από τα καιρικά φαινόµενα, σελ. 9781 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9765, 9767, 9768, 9769,
9770, 9773, 9776, 9777, 9780,9781, 9782, 9783, 9784, 9785,
9786, 9787, 9788, 9789 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 5 Φεβρουαρίου 2024, σελ. 9765 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Λήψη άµεσων αντιπληµµυρικών µέτρων για την

πρόληψη πληµµυρών στη Δυτική Αττική», σελ. 9766 
ii. µε θέµα: « Έγκριση χορήγησης πρόσθετης καταβολής

(πριµ) έγκαιρης παράδοσης του έργου: «Επέκταση-βελτίωση
πεδίου ελιγµών Κρατικού Αερολιµένα Χίου ΟΜΗΡΟΣ και συ-
ναφή έργα, αναδόχου ΘΕΜΕΛΗ Α.Ε.»», σελ. 9768 

β) 'Ώρα Πρωθυπουργού:
Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης του Προέδρου της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς και Βουλευτή Μεσση-
νίας κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση προς τον Πρωθυ- πουργό,
µε θέµα: «Το παρόν της Θεσσαλίας απαιτεί άµεση αποκατά-
σταση για τους πληγέντες. Το µέλλον της Θεσσαλίας απαιτεί
ολιστικό σχέδιο ανασυγκρότησης», σελ. 9770 

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού:

i. µε θέµα: «Αντιστοίχιση πτυχίων των αποφοίτων των πρώην
Α.Ε.Ι. Τεχνολογικού Τοµέα (Τ.Τ.) (Τ.Ε.Ι.) µε τα αντίστοιχα ή συ-
ναφή τµήµατα των νέων ακαδηµαϊκών δοµών», σελ. 9781 

ii. µε θέµα: «Να µην κλείσει/καταργηθεί Λύκειο της πόλης
των Χανίων για να µετατραπεί σε Πειραµατικό και να δοθούν
άµεσες λύσεις στο ζήτηµα της σχολικής στέγης για όλα τα παι-
διά στα Χανιά» , σελ. 9783 

iii. µε θέµα: «Απαράδεκτη τριετής ολιγωρία του Υπουργείου
Παιδείας στο ζήτηµα της στέγασης του Πειραµατικού Λυκείου
Χανίων», σελ. 9783 

iv. µε θέµα: «Διαπραγµατεύσεις της ελληνικής πολιτείας,

αναφορικά µε το στεγαστικό πρόβληµα του σχολικού συγκρο-
τήµατος «FREI_MANN» στο Μόναχο Γερµανίας», σελ. 9787 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Επικρατείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων κα
Αθλητισµού, Υγείας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
και Επικρατείας κατέθεσαν την 1/2/2024 σχέδιο νόµου: «Ισό-
τητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και
άλλες διατάξεις», σελ. 9768 

ii. Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Τουρισµού και Επικρατείας κατέθε-
σαν στις 2.2.2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Αε-
ροπορικού Χώρου µεταξύ της Ευρωπαϊκής  Ένωσης και των
κρατών µελών της αφενός, και της δηµοκρατίας της Αρµενίας
αφετέρου», σελ. 9789 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 9770 - 9781

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α.  , σελ. 9765 – 9770, 9781 – 9789
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ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 9783
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 9770, 9773, 9776, 9777, 

9779, 9780

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 9781, 9782
ΜΑΚΡΗ  Ζ. , σελ. 9781, 9782, 9784, 9786, 

9788, 9789
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 9773, 9775, 9776, 9779, 9780
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 9768, 9769
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 9783, 9786
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ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 9767, 9768, 9769
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ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 9771, 9777

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9780
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 9771
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 9776
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 9775
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Αθήνα, σήµερα 2 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 16
Φεβρουαρίου 2024ης Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψή-
φιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από
11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα
απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε
αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λόγους προστασίας της
δηµόσιας τάξης και ασφάλειας» (Α’203) - Λήψη µέτρων για την
αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο πλαίσιο αθλητικών συ-
ναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού».) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων,
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερω-
τήσεων της Δευτέρας 5 Φεβρουαρίου 2024, το οποίο έχει ως
εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 620/23-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Πρωτοφανής κα-
θυστέρηση αποζηµιώσεων στους αγρότες της Πέλλας και της
Ηµαθίας από τον ΕΛΓΑ».

2. Η µε αριθµό 636/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Χωρίς νερό οι αγρότες της
Αργολίδας λόγω διακοπής της ηλεκτροδότησης του κεντρικού
αντλιοστασίου του Αναβάλου από τον ΔΕΔΔΗΕ».

3. Η µε αριθµό 639/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να µην απολυ-
θούν οι πενήντα οκτώ εργαζόµενοι συµβασιούχοι ορισµένου χρό-

νου (ΣΟΧ) στην καθαριότητα στο Νοσοκοµείο «Άγιος Σάββας»
και να µετατραπούν οι συµβάσεις σε αορίστου χρόνου µε πλήρη
εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα».

4. Η µε αριθµό 622/24-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη µε θέµα: «Η ιατροδικαστική πραγµατογνωµοσύνη για τις
συνθήκες θανάτου του Κ. Μανιουδάκη φέρει το Υπουργείο προ
των αναντίρρητων ευθυνών του».

5. Η µε αριθµό 633/28-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη»
κ. Νικολάου Βρεττού προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Παράλειψη ενηµέρωσης από την Ρυθµιστική
Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας & Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) του βασικού συν-
τελεστή προσαύξησης και του ορίου ενεργοποίησης της ρήτρας
αναπροσαρµογής στα τιµολόγια προµήθειας ηλεκτρικής ενέρ-
γειας».

6. Η µε αριθµό 643/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2' Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας.
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Γεωργίας Κεφάλα προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Η αδικαιολόγητη και χρονίζουσα έλλειψη σα-
φούς νοµοθετικού πλαισίου ως προς τους εναλλακτικούς θερα-
πευτές παραδοσιακής, συµπληρωµατικής και εναλλακτικής
ιατρικής (ΠΣΕΙ) στη χώρα µας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 624/24-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Άκρως ανησυχητική η λειτουργία του Γενικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης «Ιπποκράτειο»».

2. Η µε αριθµό 640/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Για την
απορρόφηση των επιτυχόντων µη - διοριστέων του γραπτού δια-
γωνισµού 1Γ/2022 στην ΑΑΔΕ».

3. Η µε αριθµό 630/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Ο νόµος της αναδοχής
και υιοθεσίας καταστρατηγείται συστηµατικά, ο θεσµός της ανα-
δοχής υποβαθµίζεται και ακυρώνεται στην πράξη η αποϊδρυµα-
τοποίηση».

4. Η µε αριθµό 645/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου
Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Συµφωνία
µε τις ΗΠΑ για παράδοση στρατιωτικού υλικού στην Ουκρανία».

5. Η µε αριθµό 647/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε
θέµα: «Τα ανησυχητικά ευρήµατα της ετήσιας έρευνας του ΙΜΕ
- ΓΣΕΒΕΕ για την ακρίβεια και τις συνθήκες διαβίωσης των νοι-
κοκυριών».

6. Η µε αριθµό 625/24-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας µε Θέµα: «Εξωπορισµός των υπηρεσιών καθαριότητας
του Γενικού Αντικαρκινικού Ογκολογικού Νοσοκοµείου Αθηνών
«Άγιος Σάββας», ο οποίος οδηγεί στην ανεργία δεκάδες εργαζο-
µένους επιβαρύνοντας αδικαιολόγητα τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και στην τιµώρηση των χρονίως πασχόντων εργαζοµένων».

7. Η µε αριθµό 642/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτική Οµάδα «Νέα Αριστερά» κ. Αθα-
νάσιου Ηλιόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Σε
τι αποσκοπούν οι διαρθρωτικές αλλαγές στο δικαίωµα εισόδου
και τη διαχείριση επισκεπτών στα µνηµεία της χώρας;»

8. Η µε αριθµό 628/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Νικολάου Παππά προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Είναι
αποδεκτή η απώλεια 40 δισ. ευρώ από την πώληση µετόχων τρα-
πεζών; Απεµπολούνται µερίσµατα και επενδύσεις δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ».

9. Η µε αριθµό 632/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Οριακή κατάσταση στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας.
Κινδυνεύει ακόµη και η ύπαρξη της Παιδιατρικής και της Μαιευ-
τικής κλινικής».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 Κανονι-
σµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2126/4-12-2023 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Ανα-
τολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Οριστική λύση για την απο-
τροπή δηµιουργίας λατοµείων µαρµάρου στο Πεντελικό».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του ο Γενικός
Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώ-
νει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 2 Φεβρουαρίου 2024 ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 613/23-1-2024, 616/22-1-2024, 623/24-1-2024
και 631/26-1-2024 επίκαιρες ερωτήσεις οι οποίες θα απαντηθούν
από την Υφυπουργό Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ.
Ζωή Μακρή.

Η υπ’ αριθµόν 641/29-1-2024 και 644/29-1-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών κ. Νικόλαο Ταχιάο.

Η µε αριθµό 634/28-1-2024 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνε-
ται προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Κωνσταντίνο Χατζηδάκη δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότη-
τας.

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των Στυλιανός - Ιωάννης Γεωργίου Κουτνατζής».

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την τρίτη µε αριθµό 641/29-1-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Ατ-
τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Λήψη άµεσων αντιπληµµυρικών µέτρων
για την πρόληψη πληµµυρών στη δυτική Αττική».

Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καληµέρα σε όλους.
Πεντέµισι χρόνια µετά τις καταστροφικές πληµµύρες του 2017

µε κόστος τις ζωές είκοσι τεσσάρων συνανθρώπων µας, γίνονται
πλέον ορατά σε όλους τα αποτελέσµατα της άναρχης και χωρίς
σχέδιο δόµησης, αλλά και της έλλειψης ενός ορθολογικού αντι-
πληµµυρικού σχεδιασµού στη δυτική Αττική.

Η παντελής απουσία αντιπληµµυρικών έργων είναι κυριολε-
κτικά αδικαιολόγητη, ενώ την ίδια στιγµή η µελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων για τη διευθέτηση των ρεµάτων στην περιοχή
της Μάνδρας, Σούρες και Αγία Αικατερίνη συζητήθηκε µόλις το
2023. Η µετατροπή χωρίς σχέδιο και υποδοµές, χωρίς µέτρα
προστασίας για τον λαό και τους εργαζόµενους σε βιοµηχανική
ζώνη και ζώνη χονδρεµπορίου από γεωκτηνοτροφικές περιοχές
που ήταν, αύξησε ραγδαία τους συντελεστές απορροής των
υδάτων σε όλους τους δήµους της περιοχής. Η κατάληψη χωρίς
προηγούµενο από βιοµηχανίες, εµπορικά πάρκα, logistics, κέν-
τρα ανακύκλωσης, ζωτικών χώρων των πόλεων και της παρά-
κτιας ζώνης έχουν υποβαθµίσει τα φυσικά υδατορέµατα και τις
παρόχθιες περιοχές.

Η πληµµυρική απορροή, λοιπόν, στα ρέµατα αυξήθηκε λόγω
της τσιµεντοποίησης των επιφανειών και του µπαζώµατος µε την
ανοχή των κυβερνήσεων, δήµων και περιφέρειας. Τόσα χρόνια
το κράτος ασχολήθηκε µε την εκβιοµηχάνιση της περιοχής, δί-
νοντας στους επενδυτές γη και ύδωρ, αφήνοντάς τους να κλεί-
νουν ρέµατα και να χύνουν ανεξέλεγκτα τα απόβλητα τους στις
όχθες τους, που φυσικά καταλήγουν στη θαλάσσια ζώνη της πε-
ριοχής.

Η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί και βάζει σε κίνδυνο αν-
θρώπινες ζωές και λαϊκές περιουσίες κάνει τους κατοίκους να
τρέµουν στην πρώτη δυνατή νεροποντή. Οι περιοχές πέριξ των
ρεµάτων του Αγίου Ιωάννη, της Τρύπας Αλεπούς, της Μαύρης
Ώρας των Διυλιστηρίων, του Αλατζά και του ρέµατος της Γου-
ρούνας στον Ασπρόπυργο ζουν πραγµατικά έναν εφιάλτη.

Αντίστοιχα, η διευθέτηση του ρέµατος της Γιαννούλας στη
Φυλή καρκινοβατεί, ενώ στα Μέγαρα στο ρέµα Μαυρατζά, που
δέχεται όλο τον όγκο των νερών της πόλης, η διευθέτησή του
βασίζεται σε µελέτες παλαιοτέρων ετών, όπως και στο ρέµα του
Αγίου Γεωργίου.

Στην Κινέττα οι µόνες εργασίες που έγιναν µετά τις πληµµύρες
του 2018, 2019 αφορούν µόνο ένα τµήµα του ρέµατος της Πίκας
και κάποια αποσπασµατικά έργα πάνω από την Ολυµπία Οδό που
στην ουσία µεταφέρουν το πρόβληµα στην κάτω Κινέττα.

Στην περιοχή της Μαγούλας, στον οικισµό Νέος Πόντος, οι κά-
τοικοι κοιµούνται µε το ένα µάτι ανοιχτό σε κάθε νεροποντή µην
τους πνίξουν τα νερά από το ρέµα Μικρό Αικατερίνη, ενώ στην
Ελευσίνα στους οικισµούς γύρω από το αεροδρόµιο τα σπίτια
βρίσκονται κάτω από τις σωληνώσεις απορροής των υδάτων µε
τους κατοίκους της Άνω Ελευσίνας να ζουν µε τον φόβο των
πληµµυρών του 2017.

Είναι δικαιολογηµένο οι κάτοικοι της δυτικής Αττικής να είναι
αγανακτισµένοι, αφού κάθε χρόνο γίνονται στο ίδιο έργο θεατές
πληµµυρών και καταστροφών, κάτι που εκφράστηκε και από την
παρουσία στη συνεδρίαση του πρόσφατου περιφερειακού συµ-
βουλίου, αλλά και τη µαζική κινητοποίηση σωµατείων, συλλόγων
και φορέων των πόλεων στον Ασπρόπυργο στις 31 Ιανουαρίου,
αναδεικνύοντας τις διαχρονικές ευθύνες όλων των κυβερνήσεων,
περιφερειών και δηµοτικών αρχών. 

Ερωτάται η Κυβέρνηση τι µέτρα θα πάρει, ώστε να ξεκινήσουν
και να ολοκληρωθούν οι αναγκαίες παρεµβάσεις σε όλα τα ρέ-
µατα της δυτικής Αττικής, µε προτεραιότητα αυτά µε το εντονό-
τερο πρόβληµα, στην Τρύπα Αλεπού, στη Μικρό Αικατερίνη,
Σούρες, Αγία Αικατερίνη, Μαύρη Ώρα, Διυλιστηρίων, Γιαννού-
λας, Μαυρατζά, Πίκας. 

Τι µέτρα θα πάρει, ώστε να πραγµατοποιηθούν ολοκληρωµένα
έργα αντιπληµµυρικής προστασίας µε την απαραίτητη κρατική
χρηµατοδότηση και την υλοποίηση ολοκληρωµένου επιστηµονι-
κού σχεδιασµού, µε κριτήρια την ασφάλεια, την προστασία του
λαού και του περιβάλλοντος, ώστε να µην κινδυνεύουν οι ζωές
και οι περιουσίες των κατοίκων, των εργαζοµένων και των µικρών
επαγγελµατιών της περιοχής. Τι µέτρα θα πάρει ώστε να κατα-
σκευαστεί άµεσα ένα σύγχρονο δίκτυο οµβρίων υδάτων, σε
όλους τους δήµους και τους οικισµούς, έτσι ώστε να ολοκληρω-
θεί σε όλες τις περιοχές αποχετευτικό δίκτυο, µε µηδενικό κό-
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στος σύνδεσης για τους κατοίκους και κατάργηση των βόθρων
ειδικά στους εκτός σχεδίου οικισµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Τσοκάνη.

Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καληµέρα. 
Δύο εκπλήξεις από τη σηµερινή ερώτηση. Η πρώτη είναι ότι

πρέπει να ικανοποιήσω µε την απάντηση µου και εσάς, κύριε
Πρόεδρε. Και δεν είναι εύκολο λόγω του θέµατος, γιατί είναι
πραγµατικά ένα δύσκολο θέµα αυτό το οποίο θίγει µε την ερώ-
τηση του ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Η δεύτερη
έκπληξη είναι ότι παραδόξως στο πρώτο µέρος της τοποθέτησής
του, θα έλεγα ότι διαβλέπω ότι συµφωνούµε ως προς την έννοια
του σχεδιασµού, κάτι πολύ παράδοξο σε ό,τι µε αφορά και σε
σχέση µε την αντίληψη περί σχεδιασµού ενός κοµµουνιστικού
κόµµατος. Αλλά σε κάθε περίπτωση είναι αλήθεια ότι οι πόλεις
µας και όχι µόνο οι πόλεις µας, αλλά και οι περιβάλλοντες οικι-
σµοί και φυσικά και οι βιοµηχανικές περιοχές έχουν χτιστεί χωρίς
να υπάρχει προηγουµένως σχεδιασµός. Αυτό είναι κάτι το οποίο
γνωρίζουµε. Είναι µια παθογένεια της ελληνικής οργάνωσης του
χώρου. Είναι µια παθογένεια την οποία βεβαίως δεν µπορούµε
να την θεραπεύσουµε αυτή τη στιγµή, αλλά απλώς µπορούµε να
έρθουµε και να δράσουµε µε τέτοιες παρεµβάσεις, ώστε να ανα-
τρέψουµε τις συνέπειές της, όσο µπορούµε να τις ανασχέσουµε.
Και φυσικά δεν αρκεί µόνο αυτό. Πρέπει και οι ίδιες οι υποδοµές
οι οποίες έχουν δηµιουργηθεί να αρχίσουν να επενδύουν και
αυτό αφορά και τον ιδιωτικό τοµέα στην ανθεκτικότητα. Αυτό
είναι µια πραγµατικότητα την οποία η δυτική Αττική τη ζει, είναι
µία πραγµατικότητα την οποία δεν είναι πάρα πολύ εύκολο να
διαχειριστεί οποιοδήποτε κράτος. Μην ξεχνάτε ότι η Γερµανία
είναι µια χώρα στην οποία συνέβησαν καταστροφικές πληµµύρες
και µάλιστα, µε έναν πάρα πολύ µεγάλο αριθµό θυµάτων που
έπληξε και τις κάτω χώρες στο ίδιο χρονικό διάστηµα. Είναι προ-
ϊόν όχι µόνο της βιοµηχανοποίησης αλλά και του γεγονότος ότι
υπάρχουν περιοχές µε ένα συγκεκριµένο ανάγλυφο, όπου οι αν-
θρωπογενείς εγκαταστάσεις βρίσκονται στα πεδινά εδάφη και
συνορεύουν µε ορεινές περιοχές, αυτές που όπως λέτε και εσείς
εξέτρεφαν προηγουµένως γεωργικές και κτηνοτροφικές µονά-
δες, ώστε να είναι πολύ πιο εύκολη η εµφάνιση πληµµυρικών φαι-
νοµένων. Η αλήθεια είναι ότι η δυτική Αττική έχει δοκιµαστεί
πολλαπλώς από πληµµυρικά φαινόµενα και η αλήθεια είναι ότι
χρειάζεται πραγµατικά ένα συνεκτικό σχέδιο. 

Στο Υπουργείο Υποδοµών έχουν γίνει σχετικές µελέτες. Έχουν
γίνει µελέτες οι οποίες σε ένα µεγάλο βαθµό αντιµετωπίζουν τα
ζητήµατα διαχείρισης των υδάτινων διαδρόµων της περιοχής,
πλην όµως η σχετική αρµοδιότητα σε ό,τι αφορά την εκτέλεση
των έργων αντιπληµµυρικής προστασίας είναι µία αρµοδιότητα
η οποία δεν ανήκει στο Υπουργείο Υποδοµών, αλλά έχει µετα-
φερθεί εδώ και πάρα πολύ καιρό στο Υπουργείο Εσωτερικών και
συγκεκριµένα στις αρµόδιες περιφέρειες. 

Κατά συνέπεια, καταλαβαίνετε ότι οι προληπτικές παρεµβά-
σεις οι οποίες πρέπει να γίνουν και στο πλαίσιο της πολιτικής
προστασίας, αλλά και οι άµεσες επεµβάσεις µετά από τυχόν
πληµµυρικά φαινόµενα είναι παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται από
την αυτοδιοίκηση. Αυτό είναι µία γεωγραφία της δηµόσιας διοί-
κησης, η οποία έχει εδώ και χρόνια επιλεγεί και εφαρµόζεται. Και
είµαι σε θέση να ξέρω ότι ο Νίκος Χαρδαλιάς, ο νέος Περιφερει-
άρχης της Αττικής έχει στις προθέσεις του έχοντας περάσει και
από τον θώκο του αρµοδίου για την πολιτική προστασία, να µπο-
ρέσει να αντιµετωπίσει προληπτικά όλους εκείνους τους κινδύ-
νους, οι οποίοι πιθανότατα είναι ορατοί, αλλά και βεβαίως να
κάνει έργα, τα οποία είναι απολύτως απαραίτητα.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι το Υπουργείο το δικό µας είναι υπουρ-
γείο το οποίο νίπτει τας χείρας του. Απλώς αναλαµβάνει όλα τα
έργα, τα οποία θεωρούνται εθνικής σηµασίας. Και ένα από αυτά
τα έργα, το οποίο έχει αναλάβει είναι αυτό που αναφέρατε προ-
ηγουµένως, το ρέµα της Γιαννούλας, στο οποίο εκτελείται ένα
έργο της τάξεως των 11 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου. Δεν είναι
εύκολα τα αντιπληµµυρικά έργα και αυτό στη δευτερολογία µου
θα σας το αναλύσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό.

Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσα να ξεκινήσω λέγοντας «Τι κάνεις Γιάννη, κουκιά

σπέρνω». Η Κυβέρνηση όχι µόνο της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και
διαχρονικά ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ έχουν διαχρονικές, τεράστιες εγ-
κληµατικές ευθύνες για την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί
στη δυτική Αττική. Οι κάτοικοι πνίγονται, οι κάτοικοι καίγονται, οι
κάτοικοι κινδυνεύουν καθηµερινά που έρχονται αντιµέτωποι µε
τον άναρχο καπιταλιστικό τρόπο ανάπτυξης που βάζει στο επί-
κεντρο τα κέρδη του κεφαλαίου των πολυεθνικών και των µονο-
πωλίων. Το δίληµµα που έχει ο λαός, τα κέρδη τους ή οι ζωές
µας απαντιέται καθηµερινά µέσα από µαζικούς οργανωµένους
αγώνες των φορέων, των σωµατείων και των συλλόγων της πε-
ριοχής. Η περιοχή είναι καζάνι που βράζει, η αγανάκτηση του
λαού της δυτικής Αττικής είναι τεράστια. Οι ευθύνες που έχετε
και η αναρµοδιότητα που δηλώνουν κατά καιρούς περιφέρεια,
δήµος και Κυβέρνηση µας κάνουν να αναζητούµε τον αρµόδιο.
Για µας αρµόδιος είναι τελικά ο λαός, ο οποίος καλείται σήµερα
µέσα από ένα γενικό ξεσηκωµό να πάρει την υπόθεση στα χέρια
του και να επιβάλει και στην Κυβέρνηση και στους δηµάρχους
και στην περιφέρεια να παρθούν τα άµεσα, αναγκαία αντιπληµ-
µυρικά µέτρα. 

Ξέρετε στη νεροποντή του Σεπτεµβρίου, Οκτωβρίου, Νοεµ-
βρίου στην περιοχή της Τρύπας Αλεπούς Ασπροπύργου οι άν-
θρωποι πάλευαν µε τα χέρια τους και τα αυτοκίνητά τους να
εµποδίσουν το νερό να µπει µέσα στα σπίτια τους. Η κατάσταση
είναι τραγική και επικίνδυνη. Προειδοποιούµε την Κυβέρνηση ότι
δεν χρειάζεται να θρηνήσουµε νεκρούς, προκειµένου να παρ-
θούν µέτρα απαραίτητα αναγκαία και εύκολα, σύµφωνα µε την
τεχνολογία, την επιστήµη και τους µηχανισµούς που διαθέτει και
η Κυβέρνηση και η περιφέρεια. Στο Κέντρο Υγείας στην Ελευσίνα
οι ασθενείς µε τις πρώτες βροχές µετακινούνται και µεταφέρον-
ται µε βάρκες, προκειµένου να επισκεφτούν γιατρούς. Στην πε-
ριοχή Μικρό Αικατερίνη πληµµυρίζουν τα σπίτια τους πάνω στην
περιοχή Νέος Πόντος, ενώ στη Μάνδρα συνεχίζουν να ζουν µε
τις αγωνίες του 2017. Και όχι µόνο αυτό. Αγωγοί οµβρίων υδάτων
δεν υπάρχουν στις περιοχές που είναι στις παρυφές των πόλεων,
άσχετα αν είναι εκτός σχεδίου, όπου οι άνθρωποι καλέστηκαν
και πλήρωσαν όλο το προηγούµενο διάστηµα και φόρους και
πρόστιµα και τακτοποιήσεις. Αποχετευτικό δίκτυο δεν υπάρχει,
ενώ τα ρέµατα της Μαύρης Ώρας και το ρέµα των διυλιστηρίων
πληµµυρίζει στην κυριολεξία και κλείνει και τις εισόδους και τις
εξόδους στην περιοχή των διυλιστηρίων στον Ασπρόπυργο,
χώρια ότι γίνεται αποδέκτης όλων των λυµάτων και των εκκρί-
σεων της χωµατερής, οι οποίες πέφτουν στη θάλασσα. Η κατά-
σταση είναι άκρως επικίνδυνη. 

Καλούµε αυτή τη στιγµή την Κυβέρνηση να πάρει µέτρα δίνον-
τας γενναία χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό,
προκειµένου να γίνουν όλες εκείνες οι απαραίτητες και ανα-
γκαίες ενέργειες για την αντιπληµµυρική θωράκιση και προστα-
σία της δυτικής Αττικής. Την ίδια στιγµή που ο λαός κινδυνεύει
οι υποδοµές για το κεφάλαιο καθηµερινά διαδέχονται η µία την
άλλη. Σωλήνες που θα µεταφέρουν από τα Λιόσια µέχρι τα Μέ-
γαρα εκρηκτικές ύλες για τις ανάγκες των διυλιστηρίων γίνονται
µε γοργούς ρυθµούς, ενώ τα µεγάλα επιχειρηµατικά εµπορευ-
µατικά κέντρα που εγκαθίστανται στην περιοχή θα κάνουν τη ζωή
ακόµα πιο δύσκολη, ακόµα πιο επικίνδυνη. 

Για όλα αυτά η Κυβέρνηση ξέρει και παίρνει µέτρα, δηµιουργεί
υποδοµές και προϋποθέσεις κερδοφορίας τους. Τον λαό όµως
τον έχει στο περιθώριο. Τον βλέπει µόνο σαν ένα µέσο εκµετάλ-
λευσης κερδοφορίας του κεφαλαίου, αγνοώντας για την ποι-
ότητα της ζωής του, αγνοώντας για τους κινδύνους που
διατρέχει καθηµερινά και µε τι έρχεται αντιµέτωπος.

Σαν ΚΚΕ εµείς όλο το επόµενο διάστηµα θα βρεθούµε µπρο-
στά στους αγώνες ούτως ώστε να καταφέρουµε το ακατόρθωτο,
να καταφέρουµε το δίκιο για τους λαούς, το δίκιο για την κοινω-
νία της δυτικής Αττικής, του Θριασίου και τον Ασπρόπυργο, έτσι
ώστε οι άνθρωποι να ζουν σύµφωνα µε τις απαιτήσεις και τις
ανάγκες του 21ου αιώνα. Δεν πρόκειται, ειλικρινά σας το λέµε, να
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αφήσουµε τα νερά να λιµνάζουν στη δυτική Αττική. Κάθε µέρα
θα βάζουµε ζητήµατα, κάθε µήνα θα βάζουµε ερωτήµατα και
στην Κυβέρνηση και σε όλες τις αρχές προκειµένου να πάρουν
τα απαραίτητα µέτρα που χρειάζεται για να λυθούν τα προβλή-
µατα.

Όλη η περιοχή της δυτικής Αττικής είναι στο πόδι. Όλη η πε-
ριοχή είναι ανάστατη. Αυτό πρέπει να το λάβει πολύ σοβαρά η
Κυβέρνηση, πρέπει να το λάβει πολύ σοβαρά και η περιφέρεια
που ούτως ή άλλως χρόνια τώρα δήµοι και περιφέρειες ήταν της
αρεσκείας της Κυβέρνησης, των κοµµάτων του ΠΑΣΟΚ και του
ΣΥΡΙΖΑ που έχουν εγκληµατικές και µεγάλες ευθύνες για την πε-
ριοχή.

Δεν περιµένουµε κάποια απάντηση από εσάς που θα δώσει
άµεση λύση στο πρόβληµα, ακριβώς γιατί δεν είναι προτεραι-
ότητα, γιατί είναι κόστος αυτή τη στιγµή η λύση των προβληµά-
των, η επιβίωση του λαού µας, η ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών. Είναι κόστος για το κεφάλαιο, είναι κόστος γι’ αυτούς
που διαχειρίζονται τα κέρδη του, είναι κόστος γι’ αυτούς που δια-
χειρίζονται τα συµφέροντά του.

Εµείς θα βρισκόµαστε στο απέναντι µετερίζι του αγώνα, έτσι
ώστε να καταφέρουµε να µειώσουµε όσο µπορούµε σήµερα
τους κινδύνους για τον λαό µας και να ανοίξει ο δρόµος για τη
ριζική ανατροπή αυτής της πολιτικής, αυτής της εξουσίας του
κεφαλαίου ούτως ώστε ο λαός από το περιθώριο να γίνει πρω-
ταγωνιστής των εξελίξεων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, παίρνω µια ανάσα γιατί προς στιγµήν νό-
µιζα ότι ήµουν σε συγκέντρωση του ΚΚΕ. Όµως, προφανώς
είµαστε στη Βουλή και πρέπει να δίνουµε απαντήσεις, άσχετα αν
έρχεστε εδώ, κάνετε µια ερώτηση και δεν περιµένετε απαντή-
σεις.

Δεν µπορώ όµως να αφήσω ασχολίαστα αυτά που είπατε για
τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής και πάει λέγοντας.

Είναι όντως γεγονός ότι στην Ελλάδα έλειψαν στοιχεία σχε-
διασµού τα οποία όµως υπάρχουν παντού, όπου υπάρχει καπι-
ταλιστική ανάπτυξη, υπάρχουν στοιχεία σχεδιασµού, δεν έχει
εξοβελίσει τον σχεδιασµό η καπιταλιστική ανάπτυξη, ειδικά τον
σχεδιασµό του χώρου.

Βεβαίως, εσείς θέλατε να µας κάνετε ένα ιδεολογικό µάθηµα.
Επιτρέψτε µου να πω όµως ότι η εµπειρία από αυτό το οποίο εκ-
προσωπείτε δεν είναι καθόλου καλή και µάλλον θα ήταν και εν-
διαφέρον να το αναφέρουµε. Μιλάµε για βιοµηχανικές περιοχές
της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, που τώρα έχουν κληροδοτηθεί
στην «πουτινική» δικτατορία και παραµένουν υπό τις ίδιες συν-
θήκες, όπου ο µέσος όρος ζωής είναι τα πενήντα πέντε χρόνια.
Αυτό στην Ελλάδα δεν το βλέπετε και στον καπιταλιστικό κόσµο
δεν το βλέπετε. Αυτό είναι ένα ίδιον αυτού που εσείς εκπροσω-
πείτε. Διότι είναι ωραία να ακούγονται αυτές οι κουβέντες µέσα
στη Βουλή, αλλά κάποια στιγµή πρέπει και να απαντιούνται.

Επιτρέψτε µου να πω το εξής. Ζούµε σε µια κοινωνία όπου δεν
υπάρχουν µεµονωµένοι ένοχοι. Δεν είναι µεµονωµένοι ένοχοι οι
επιχειρήσεις. Δεν είναι µεµονωµένοι ένοχοι οι κυβερνήσεις δια-
χρονικά. Ζούµε σε µια κοινωνία όπου η ανάπτυξη πάντοτε είχε
περισσότερο το ατοµικό στοιχείο, το οποίο δεν είναι κακό κατ’
ανάγκη, αλλά πάντα βέβαια πρέπει να υπακούει σε έναν σχεδια-
σµό και αυτό έλειπε από την Ελλάδα ακόµα και στον καπιταλι-
στικό τρόπο παραγωγής, αλλά υπαγορευόταν κυρίως από µικρά,
πολύ µικρά συµφέροντα.

Γι’ αυτό όταν αποδίδετε ενοχές δεν πρέπει να αγνοείτε ότι
αυτό που πραγµατικά συνέβη είναι ότι πολλές µικρές ιδιοκτησίες
οι οποίες είχαν αγροτικά χαρακτηριστικά µετατράπηκαν σε εκτός
σχεδίου βιοµηχανικές εγκαταστάσεις που πραγµατικά έχουν επι-
φέρει πολλά προβλήµατα στην περιοχή. Αυτό όµως δεν σηµαίνει
ότι πρέπει να λείψει η βιοµηχανία από την περιοχή, όταν λέτε ότι
εγκαθίστανται καινούργιες επιχειρήσεις εκεί. Όταν σήµερα γίνε-
ται ο σχεδιασµός για το Θριάσιο, που είναι ένα έργο ανάπτυξης
για την Αττική, µπορεί κανείς να εξοβελίζει και να εξορκίζει τέτοια
έργα; Φυσικά, όχι.

Επιτρέψτε µου λοιπόν να προσθέσω και το εξής. Ξέρετε γιατί,
εκτός των άλλων, αργούν τα αντιπληµµυρικά έργα; Για τον πολύ
απλό λόγο ότι ανάλογοι δικανικοί λόγοι ακούγονται και σε άλλες
πλατείες και αφορούν την τεχνική των αντιπληµµυρικών έργων.
Στην Αττική αυτή τη στιγµή επιχειρείται να ολοκληρωθούν πολύ
σηµαντικά αντιπληµµυρικά έργα για τα οποία µικρές µειοψηφίες
κατοίκων, στο όνοµα ακριβώς της ίδιας λογικής στην οποία εσείς
θέτετε, του λαού, έτσι όπως εσείς τον ερµηνεύετε, έρχονται να
σταµατήσουν αυτά τα έργα, έρχονται και πέφτουν µπροστά στις
µπουλντόζες οι οποίες θέλουν να καθαρίσουν τα ρέµατα, έρχον-
ται και προσπαθούν να ανακόψουν τα έργα. Κι αυτό απαιτεί µια
διαχείριση η οποία δεν είναι µια εύκολη διαχείριση.

Ωραία είναι λοιπόν να τίθενται αυτά τα ζητήµατα και πολύ καλά
κάνετε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα και τα θέτετε. Προφανώς έχουν
αγωνία οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν πληγεί και καλά κάνουν και
φωνάζουν. Και βεβαίως και η Κυβέρνηση θα συντρέξει στα προ-
βλήµατά τους και βεβαίως θα συνδράµει την περιφέρεια στις αρ-
µοδιότητές της, αλλά από την άλλη µεριά πρέπει να επιτρέψουµε
στα έργα να γίνουν. Και δυστυχώς τα αντιπληµµυρικά έργα απο-
δεικνύεται ότι γίνονται γεφύρι της Άρτας, ακριβώς επειδή επι-
κρατεί µια λογική η οποία µόνο λογική δεν έχει στο εσωτερικό
της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Πριν πάµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να κάνω µια ανα-
κοίνωση προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Επικρατείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων κα
Αθλητισµού, Υγείας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, Δικαιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και Επι-
κρατείας κατέθεσαν την 1-2-2024 σχέδιο νόµου: «Ισότητα στον
πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και άλλες δια-
τάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 644/29-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου Μιχαηλίδη,
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Έγκριση
χορήγησης πρόσθετης καταβολής (πριµ) έγκαιρης παράδοσης
του έργου: «Επέκταση - βελτίωση πεδίου ελιγµών Κρατικού Αε-
ρολιµένα Χίου «ΟΜΗΡΟΣ και συναφή έργα», αναδόχου «ΘΕ-
ΜΕΛΗ Α.Ε.»». 

Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα έχει ξανασυζητηθεί σε αυτή την Αί-

θουσα για άλλες παραµέτρους. Απαντήσεις τότε έδωσε η κ. Αλε-
ξοπούλου, η συνάδελφός σας. Ενδεχοµένως, επειδή µπορεί να
µην έχετε κάποια εικόνα του τι κουβεντιάστηκε τότε, θα κάνουµε
µια πολύ σύντοµη αναδροµή. 

Η Χίος, τη δεκαετία του 1990, µε την αύξηση γενικότερα των
τουριστικών ρευµάτων, άρχισε να αναπτύσσεται και οι Ευρωπαίοι
να δείχνουν ενδιαφέρον σε αυτό το όµορφο νησί. Άρχισαν να έρ-
χονται τσάρτερς, να ενθαρρύνεται ο κόσµος που ήθελε να επι-
χειρήσει, να φτιάχνει τουριστικά καταλύµατα κ.λπ.. Ανεβαίναµε,
λοιπόν, τουριστικά. 

Όµως, αποδείχθηκε -και φάνηκε στην πορεία- ότι τα τζετ, αυτά
που εκτελούν δροµολόγια µέσων αποστάσεων από την Ευρώπη,
ειδικά το καλοκαίρι, δεν µπορούν να απογειώνονται, λόγω φόρ-
του και µικρού διαδρόµου. Αποφασίστηκε τότε ότι πρέπει να µε-
γαλώσει, να επεκταθεί, να βελτιωθεί. Σχεδιάστηκε ένα master
plan, βρέθηκαν χρήµατα πάρα πολύ γρήγορα, απαλλοτριώθηκαν
εκτάσεις σε πρώτη φάση µέχρι εκεί που θα επεκταθεί ο διάδρο-
µος, αλλά και για τα άλλα έργα υποδοµής.

Έχουν ήδη δαπανηθεί πάνω από 60 - 70 εκατοµµύρια, όπως µας
περιέγραψε η κ. Αλεξοπούλου. Και ξαφνικά, βλέπουµε το έργο
αυτό να µην εκτελείται. Δηλαδή, ενώ είχαν προβλεφθεί και είχαν
απαλλοτριωθεί χώροι για να γίνει νέο κτήριο για την εξυπηρέτηση
επιβατών πέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, να γίνει πίστα για
την φιλοξενία των αεροσκαφών δεκαπέντε στρεµµάτων, πάρκινγκ
για τα ιδιωτικά και επαγγελµατικά αυτοκίνητα, η επέκταση του δια-
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δρόµου, νέος πύργος κ.λπ., δεν γίνεται τίποτα απολύτως. Έχουν
δαπανηθεί απίστευτα ποσά και θα δοθούν ακόµα περισσότερα για
τις απαλλοτριώσεις και τι εκτελείται σήµερα; Μια επέκταση, µια
µικρή επισκευή του υπάρχοντος κτηρίου και ξεκίνησε να µεγαλώ-
νει ο διάδροµος κατά διακόσια µέτρα.

Για να µεγαλώσει ο διάδροµος γι’ αυτά τα µέτρα για να ικανο-
ποιηθούν οι ανάγκες για τις αποπροσγειώσεις των αεροσκαφών
χρειαζόταν, τα αποδέχθηκε, τα βλέπουµε στις µελέτες στην σύµ-
βαση που υπογράφηκε από το Υπουργείο µε τον ανάδοχο, όχι
πολύτιµες γαίες, αλλά αδρανή υλικά, χαλίκι δηλαδή. Και ένα
χρόνο τώρα έχει σταµατήσει το έργο, αυτό το έργο ολκής για
την πρόοδο του νησιού µας, γιατί δεν συµφωνεί ο ανάδοχος µε
τις τιµές που έχουν τα αµµοχάλικα, που το είχε υπ’ όψιν του κι
έχει σταµατήσει το έργο, ένα χρόνο. Και δεν φτάνει αυτό. Έχει
σταµατήσει το έργο, η Χίος είναι ανάστατη, δεν µπορεί να πάει
στο αεροδρόµιο, µέσα στις λάσπες περπατά, αφήνει το αυτοκί-
νητό του µέσα στη θάλασσα, δεν γίνεται τίποτα. Και βλέπουµε
τον Νοέµβρη, πριν ένα µήνα δυο µήνες, να βγαίνει µια απόφαση
από το Υπουργείο, ένα χρόνο µετά που είχε σταµατήσει η επέ-
κταση του διαδρόµου και να λέει η απόφαση αυτή, σας διαβάζω
ακριβώς τον τίτλο που είναι σε εύκολα ελληνικά: «Έγκριση χο-
ρήγησης πρόσθετης καταβολής (πριµ) έγκαιρης παράδοσης του
έργου». Που σηµαίνει το όλο έργο. «Επέκταση βελτίωση πεδίου
ελιγµών Κρατικού Αερολιµένα Χίου Όµηρος και συναφή έργα
αναδόχου ΘΕΜΕΛΗ ΑΕ.». 

Δηλαδή, για ένα έργο που δεν προχωρά, ένα τµήµα του έργου,
του master plan που είναι η επέκταση του διαδρόµου, όχι µόνο
να είναι σταµατηµένο, όχι µόνο  να έχετε φτάσει στο σηµείο να
νεκραναστήσετε τέσσερα νταµάρια που είναι εδώ και τριάντα
χρόνια νεκρά, που έπρεπε να είναι αποκαταστηµένα περιβαλλον-
τικά, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία και προσπαθείτε να τα ενεργο-
ποιήσετε µέσα στον ιστό, µέσα στον οικισµό της πόλης και στα
περίχωρα για να ικανοποιηθεί αυτός ο ανάδοχος για να µην εκτε-
λέσει τη σύµβαση. 

Αντί, λοιπόν, να κινηθούν οι διαδικασίες έκπτωσης, αντί να λεχ-
θεί γιατί εδώ και τριάντα δύο µήνες που ήταν υποχρέωσή του
βρίσκεται σε είκοσι δύο και είκοσι τρεις και έχει εκτελέσει µόνο
το 12% και 13% του έργου, αντί να δείτε τι θα κάνετε, εσείς βγά-
ζετε και µια απόφαση και του δίνετε και 700.000 ευρώ πριµ. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ,
πώς φτάσατε την προκλητική απόφαση και πώς σκέφτεστε στην
πορεία να αντιµετωπιστεί αυτό το έργο; Δεν υπάρχει άνθρωπος
να µην το έχει καταλάβει. Να έχουν ξοδευτεί ως τώρα 70 εκα-
τοµµύρια ή 80 εκατοµµύρια ευρώ και να µην έχουν προχωρήσει
πάνω από 10% ενός έργου που θα πάει µπροστά το ακριτικό
νησί, αυτό το νησί που είναι η ασπίδα, ένα από τα νησιά που είναι
ασπίδα για τη χώρα µας σε όλα αυτά τα οποία µπορούν να εν-
νοηθούν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, έχετε απόλυτο δίκιο, όντως το αεροδρόµιο

της Χίου αυτή τη στιγµή έχει την ανάγκη της επέκτασης, γιατί η
ανάπτυξή του είναι ορατή και θέλουµε να προχωρήσει. Νοµίζω
ότι η κ. Αλεξοπούλου πρέπει να σας τα έχει εξηγήσει αυτά στην
προηγούµενη απάντησή της στην προηγούµενη ερώτησή σας. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η Κυβέρνησή µας έχει επεν-
δύσει στην ανάπτυξη του αεροδροµίου της Χίου και είναι ένα
έργο, το οποίο πραγµατικά θα δώσει προστιθέµενη αξία στο
νησί. Δεν είναι το µόνο έργο σε αεροδρόµιο. Γίνονται επενδύσεις
σε πολλά αεροδρόµια, είτε αυτά ανήκουν σήµερα στην ΥΠΑ είτε
είναι αεροδρόµια τα οποία έχουν παραχωρηθεί στη «FRAPORT».
Και ο βασικός λόγος είναι ότι πρέπει να γίνει προσαρµογή στις
προδιαγραφές EASA, ώστε τα αεροδρόµια αυτά να είναι απολύ-
τως συµβατά µε τους διεθνείς κανονισµούς ασφαλείας, εκτός
των άλλων. 

Θα µείνω κυρίως σε ότι αφορά το αντικείµενο των υποδοµών,
ό,τι δηλαδή έθετε η ερώτησή σας. Η χορήγηση του συγκεκριµέ-
νου πριµ για το οποίο µιλάτε, ήρθε ως συνέπεια του άρθρου 154

του ν.4938/22. Αυτός τι είναι; Η διάταξη αυτή είναι µια διάταξη η
οποία ήρθε κάποια στιγµή για να µπορέσει να αντιµετωπίσει το
ζήτηµα της ανόδου των τιµών των δηµοσίων έργων. Είναι µια διά-
ταξη η οποία αποτελούσε σε έναν µεγάλο βαθµό ζητούµενο και
του εργοληπτικού κόσµου, ο οποίος πραγµατικά την περίοδο
εκείνη του 2022 δοκιµαζόταν πάρα πολύ σηµαντικά. Και η αλή-
θεια είναι -µπορώ να το οµολογήσω- ότι ως διάταξη δεν είναι η
πιο ευρηµατική, αλλά βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν έχει
στοιχεία, τα οποία της αποδίδουν µια ισορροπία. 

Όταν λέω ότι δεν είναι η πιο ευρηµατική, εννοώ ότι συνδέει το
χρονοδιάγραµµα του έργου µε την άνοδο των τιµών, κάτι που βε-
βαίως δεν είναι αµέσως αποδεκτό, αλλά διατηρεί ισορροπία
γιατί; Διότι εάν δε ισχύσει η υποχρέωση του αναδόχου -και αυτό
έχει µια αµοιβαιότητα σε αυτή τη συνδιαλλαγή- να τηρήσει το
χρονοδιάγραµµα, το πριµ το οποίο χορηγείται, επιστρέφεται.
Και, µάλιστα, για τη χορήγηση του αποδίδεται στο δηµόσιο ισό-
ποση εγγυητική επιστολή. 

Τώρα έπρεπε να το δώσουµε; Διότι κι εγώ αναγνωρίζω ότι
πραγµατικά υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη καθυστέρηση και ξέρω
τις αιτίες της καθυστέρησης, δεν µου τίθενται πρώτη φορά σε
αυτή εδώ την Αίθουσα. Δεν υπήρχε εναλλακτική. Η διατύπωση
του νόµου -τον οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, το κόµµα σας δεν τον
καταψήφισε, ψήφισε «παρών» όταν πέρασε τη συγκεκριµένη διά-
ταξη- δεν δίνει την ευχέρεια στον Υπουργό Υποδοµών, εφόσον
υπάρχει σύµφωνη γνώµη του τεχνικού συµβουλίου να αρνηθεί
το πριµ. Οι ασφαλιστικές δικλίδες οι οποίες τίθενται, είναι αυτές
που σας είπα προηγουµένως και είναι η µη χορήγηση περαιτέρω
παράτασης. Και, φυσικά, θα έπρεπε να υπάρχει κι εγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα στη φάση της χορήγησης του πριµ, µάλλον στη
φάση έκδοσης του νόµου, κάτι το οποίο υπήρχε στην προκειµένη
περίπτωση, συνέτρεχαν οι λόγοι και δεν µπορούσε ο Υπουργός
Υποδοµών να αρνηθεί το πριµ. 

Σε κάθε περίπτωση είναι διασφαλισµένο το συγκεκριµένο
ποσό, αλλά φυσικά το µεγάλο ερώτηµα δεν είναι µόνο το πριµ.
Το µεγάλο ερώτηµα είναι και αυτό το οποίο λέτε, πώς θα εξελιχ-
θούν οι εργασίες στο αεροδρόµιο της Χίου και γι’ αυτό θα σας
απαντήσω στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. 

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το άρθρο το οποίο
επικαλείστε, το 154 του ν.4938/22, αναφέρει ότι αυτό το πριµ δί-
νεται στη λογική -εγώ θα δεχθώ αυτό που περιγράψατε- όταν η
διευθύνουσα υπηρεσία, η τεχνική επιτροπή, κρίνει ότι όντως τη-
ρείται το χρονοδιάγραµµα. Εδώ µιλάµε για την απόλυτη αδρά-
νεια. Δεν υπάρχει υλοποίηση χρονοδιαγράµµατος. Το έργο έχει
σταµατήσει εδώ κι έναν χρόνο. Πώς, λοιπόν, αφού έχει σταµα-
τήσει το έργο, έρχεται µια επιτροπή; Τις ελέγχετε τις επιτροπές; 

Και σας λέει και βάζει τον κ. Σταΐκούρα και τον εκθέτει να υπο-
γράψει πριµ να δίνει σε έναν άνθρωπο που έχει σταµατήσει, έχει
εγκαταλείψει το έργο, να του λες πάρε και 700.000 ευρώ, γιατί
είναι το γράµµα του νόµου. Ποιο γράµµα του νόµου; Εδώ είναι η
ουσία. Έχει σταµατήσει ένα έργο κι αντί να αναλάβετε πρωτο-
βουλίες, να δούµε πώς θα πάει µπροστά, πώς θα κινήσει η Χίος
να αναδροµολογηθεί στην ανάπτυξή της, ερχόσαστε και λέτε ότι
το γράµµα του νόµου είναι -καταλαβαίνουµε ότι είναι υπερβολή,
καταλαβαίνουµε ότι δεν είναι σωστό- να δίνετε κι ένα πριµ περί-
που κοντά 1 εκατοµµύριο ευρώ για ένα έργο που δεν γίνεται. 

Και λέω, λοιπόν, η Χίος, κύριε Υπουργέ, έχει δικαίωµα να σκε-
φτεί. Διότι έχει δηλωθεί από κυβερνητικούς Βουλευτές ότι «ξέ-
ρεις κάτι, κύριε Μιχαηλίδη…» -όταν εγώ ενίσταµαι και φωνάζω η
Χίος δεν έχει τουριστική ανάπτυξη ακόµα- «…απαλλοτριώσαµε,
ξεκινήσαµε νέα έργα, ένα έργο τέτοιας σηµασίας, το αφήνουµε
µέχρι να αρχίσει να αναπτύσσεται». Μα είναι και στους πιο αδα-
είς γνωστό ότι για να πάει µπροστά η επιχειρηµατικότητα, να
πάνε µπροστά οι επενδύσεις χρειάζονται δηµόσια έργα. 

Και το δεύτερο είναι -αυτό που επικαλέστηκαν δηµοσίως κυ-
βερνητικοί Βουλευτές- ότι ξέρεις κάτι; Αυτό σε έναν χρόνο θα το
δώσουµε στη «FRAPORT», όπως το ακούτε. Δηλαδή εµείς τι πρέ-
πει σας Χιώτες να σκεφτούµε; Ότι απαλλοτριώσατε, ότι φτιάξατε
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όλο το περιβάλλον να είναι έτοιµη µια εταιρεία, την οποίας θα
της ξεπουληθεί ένα αεροδρόµιο µε τέτοια υποδοµή µε τέτοια
προοπτική; Ήδη να έχουν δαπανηθεί περίπου 70 εκατοµµύρια,
80 εκατοµµύρια και το εγκαταλείπετε για να το δώσετε στη «FRA-
PORT»; 

Ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό; Η Χίος έχει
υποτιµηθεί ως προς τις αντιδράσεις και υποτιµήθηκε και το ’20
µε το θέµα των υπερδοµών για το µεταναστευτικό. Αιµατοκυλί-
στηκε και οι δυνάµεις καταστολής έφυγαν νύχτα. Σας λέω πραγ-
µατικά µε επίγνωση, αλλά και συστολή -γιατί θα ακουστεί
βαρύγδουπο- ότι θα αντιδράσουµε δυναµικά, διότι µε το αερο-
δρόµιο, µε το θέµα της υγείας -που κι εκεί είµαστε παρατηµένοι-
, µε τα θέµατα του νερού που εδώ και είκοσι χρόνια πάλι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί να ολοκληρώσει
και µετατίθεται η αποπεράτωση συνέχεια, θα γίνει τέτοια ανα-
στάτωση στη Χίο και θα τρέχετε πάλι πίσω από τα γεγονότα,
όπως τρέχετε και µε τους αγρότες τώρα που δεν τους ακούτε
και σε µία ώρα ο Πρωθυπουργός θα είναι εδώ να τα δώσει όλα.
Σας παρακαλώ, λοιπόν, να σκύψετε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. 

Εµείς ως η πολιτική ηγεσία της Χίου, νοµαρχία, περιφέρεια,
δήµος, έχουµε προσκαλέσει και κυβερνητικό Βουλευτή. Ζητή-
σαµε τον Δεκέµβρη, πριν από έναν µήνα, να έλθουµε µε καλή
πίστη να κουβεντιάσουµε τα θέµατα ξανά στο Υπουργείο, να
δούµε πώς θα ξεµπλοκάρει αυτό το πράγµα, να µπει πάνω στις
ράγες, ώστε ο τόπος να αρχίσει να αναπτύσσεται κατά πώς πρέ-
πει και στον τοµέα του τουρισµού. Παρ’ όλο που είχε συµφωνη-
θεί η ηµεροµηνία, 12 Δεκεµβρίου, το Υπουργείο το ακύρωσε.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να σκύψετε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέ-
ρον, να δείτε ξανά πώς θα αντιµετωπιστεί αυτό, γιατί είναι σκάν-
δαλο και να µη γίνεται έργο και να επιδοτείται και να
πριµοδοτείται. Εµείς έχουµε καλή πίστη. Θέλουµε να ξεµπλοκά-
ρει το έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Μι-
χαηλίδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Μακριά από
εµάς οποιαδήποτε πρόθεση να µη γίνει το έργο. Μακριά από
εµάς οποιαδήποτε πρόθεση να συνδυαστεί µία πιθανότατα ολι-
γωρία αναδόχου µε την πρόθεση της παραχώρησης του αερο-
δροµίου της Χίου. Δεν υπάρχει καµµία τέτοια πρόθεση, δεν
υπάρχει κανένας τέτοιος σκοπός. Για εµάς το έργο πρέπει να τε-
λειώσει και εδώ είµαστε για να τελειώσει και είµαστε ανοιχτοί και
είµαι και προσωπικά απολύτως ανοιχτός να έρθετε όποτε θέλετε
στο γραφείο µας ή στο Υπουργείο ή να έρθουµε εµείς, ο κ. Σταϊ-
κούρας κι εγώ, στη Χίο για να µπορέσουµε να συζητήσουµε το
ζήτηµα. Δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση γι’ αυτό. Προφανώς απο-
τελεί προτεραιότητα το αεροδρόµιο της Χίου.

Όµως, η ερώτησή σας µου δίνει αφορµή να στείλω δύο µηνύ-
µατα. Το ένα µήνυµα αφορά τον εργοληπτικό κόσµο µε αφορµή
το συγκεκριµένο γεγονός. Έχω άποψη και για τις εταιρείες και για
την εταιρεία. Έχω άποψη για τα έργα που αρχίζουν και έχω άποψη
και για τα έργα που τελειώνουν και ξέρω πολύ καλά το µητρώο
πολλών εταιρειών. Όταν θα έρθει πλέον πολύ σύντοµα, µέσα στη
χρονιά, να λειτουργήσει το ηλεκτρονικό µητρώο των εταιρειών,
τέτοια συστήµατα, γιατί αυτή είναι η έννοια της πιστοποίησης,
αυτή είναι η έννοια των µητρώων των εργοληπτικών εταιρειών που
υπάρχουν, αυτά τα προβλήµατα σιγά-σιγά θα εξαλειφθούν. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω το εξής: Εάν υπάρχουν εργολη-
πτικές επιχειρήσεις που στο µυαλό τους έχουν ότι παίζουµε κρυ-
φτούλι µία µε τις προκαταβολές των έργων, µία µε τα πριµ ή µε
διάφορες απαιτήσεις που προκύπτουν στα έργα, µακριά από
εµάς αυτή η διαχείριση. Δεν θα το επιτρέψουµε αυτό. 

Σας ξαναλέω. Ο νόµος ήταν σαφέστατος. Ο νόµος έλεγε ότι
έπρεπε να υπάρχει εγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Από την ώρα
που τότε, την ηµέρα δηµοσίευσης του νόµου, είχε σε προηγού-
µενο χρόνο εγκριθεί παράταση του έργου, η χορήγηση του πριµ
ήταν υποχρεωτική και απολύτως νόµιµη. Ήταν νόµιµη και η όποια
καθυστέρηση, άσχετα από το γεγονός ότι εµείς βλέπαµε ότι το
έργο δεν προχωρούσε. 

Ξαναλέω, όµως, ότι δεν υπάρχει περίπτωση να µην επιστραφεί

πριµ, είτε εφόσον υπάρξει παράταση, είτε αυτό αφορά 580 χι-
λιάρικα, πόσα είναι το συγκεκριµένο πριµ, είτε αφορά εκατοντα-
πλάσιο ποσό, γιατί υπάρχει και αυτή η περίπτωση. Είναι
ξεκάθαρο αυτό. Θα καταπέσουν εγγυητικές, θα συµψηφιστεί µε
τους επόµενους λογαριασµούς, αλλά κανένας δεν θα καρπωθεί
από το ελληνικό δηµόσιο χρήµατα τα οποία δεν δικαιούται σε µια
αµοιβαία σχέση η οποία αφορούσε την έγκαιρη εκτέλεση του
έργου το οποίο είχε αναλάβει. Αυτό είναι το ένα µήνυµα.

Υπάρχει ένα δεύτερο µήνυµα όµως και θέλω να το θέσω υπ’
όψιν σας και σας παρακαλώ να το λάβετε υπ’ όψιν και να το µε-
ταφέρετε. Το µήνυµα αφορά εκείνες τις µικρές κοινωνίες και
τους περιορισµένους χώρους όπου µπορεί κάποιος να θεωρήσει
ότι µπορεί να δηµιουργήσει ολιγοπωλιακές ή µονοπωλιακές κα-
ταστάσεις. Εδώ σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Ανάπτυξης θα
πραγµατοποιήσουµε ελέγχους, ώστε να διαπιστώσουµε εάν συν-
τρέχουν επιχειρηµατικές διαφορές σε όλες αυτές τις περιπτώ-
σεις, οι οποίες οδηγούν τα έργα, επειδή ακριβώς κάποιοι θέλουν
να λειτουργήσουν µονοπωλιακά την αγορά σε ό,τι τους αφορά,
εάν συντρέχουν λόγοι ώστε να επιβληθούν συγκεκριµένα πρό-
στιµα και αυτό το δουλεύουµε και µε τις φορολογικές αρχές και
µε το Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι όταν έρχεται δηµόσιο χρήµα για
να επενδυθεί στη Χίο, είναι σαφές ότι αυτό δεν µπορεί να αποτε-
λεί ένα αντικείµενο διελκυστίνδας, πολλώ δε µάλλον όταν έχει
έλθει το κράτος και έχει αναγνωρίσει ότι πραγµατικά η ακρίβεια
είναι αυτή η οποία πρέπει µε κάποιον τρόπο να «θεραπευθεί» και
γι’ αυτόν τον λόγο έχει δώσει παραπάνω τιµές.

Θέλω, λοιπόν, να γίνει ξεκάθαρο και στις τοπικές κοινωνίες ότι
το να γίνουν εκεί τα έργα αφορά και το πώς οι ίδιοι θα συνεργα-
στούν για τα έργα και αυτό αφορά φυσικά και τους λατόµους
της Χίου, αυτό αφορά τους πάντες και ελπίζω οι επιχειρηµατικές
διαφορές να µη µεταφέρονται ούτε στον πολιτικό στίβο, να µη
µεταφέρονται ούτε στους δρόµους, αλλά να λύνονται όπως πρέ-
πει να λύνονται. 

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση είναι εδώ για να τελειώσουν
τα έργα, όλα τα έργα και το συγκεκριµένο έργο του αεροδρο-
µίου της Χίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα δευτερόλεπτο µόνο να πω κάτι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει τέτοια
διαδικασία, κύριε συνάδελφε. Δείτε τον Υπουργό κατ’ ιδίαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
και θα επανέλθουµε στις 11.00’ µε τη συζήτηση επίκαιρης ερώ-
τησης του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξη Χαρίτση προς τον
Πρωθυπουργό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Πριν προχωρήσουµε στην ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό,
να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Γαλατσίου, τους οποίους
και καλωσορίζουµε. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Και µετά από αυτή την υποδοχή, σας γνωστοποιώ ότι στο πλαί-

σιο της "ώρας του Πρωθυπουργού", που ξεκινάει µε αυτή τη συ-
νεδρίαση, θα συζητηθεί η µε αριθµό 627/38/26-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Αριστεράς και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρί-
τση προς τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Το παρόν της Θεσσαλίας
απαιτεί άµεση αποκατάσταση για τους πληγέντες. Το µέλλον της
Θεσσαλίας απαιτεί ολιστικό σχέδιο ανασυγκρότησης».
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Όπως ξέρετε, µε βάση τον Κανονισµό, οι χρόνοι οµιλίας σύµ-
φωνα µε το άρθρο 132 του Κανονισµού µας είναι για τον ερω-
τώντα Βουλευτή που ξεκινάει τη διαδικασία δέκα λεπτά,
προκειµένου να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση και πέντε λεπτά
για τη δευτερολογία του, ενώ για τον Πρωθυπουργό που καλείται
να απαντήσει είκοσι λεπτά για την πρωτολογία και δέκα λεπτά
για τη δευτερολογία του. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω, επειδή ξεκινάµε αυτόν τον ενδια-
φέροντα θεσµό της "’Ωρας του Πρωθυπουργού", να φροντί-
σουµε ώστε οι χρόνοι να τηρούνται µε την απαραίτητη και
αντιληπτή ανοχή η οποία όµως δεν µπορεί να ξεπεράσει φερ’ ει-
πείν τα πέντε λεπτά για την κάθε µία φορά που µιλάει ένας εκ
των δύο οµιλητών. Έχει σηµασία, επαναλαµβάνω, σε αυτή τη
Βουλή ακόµη περισσότερο η τήρηση του χρόνου. Είµεθα εννιά
κόµµατα µέχρι στιγµής και πρέπει αυτό να το διαφυλάξουµε, για
να διαφυλάξουµε και τη διαδικασία και να την κάνουµε ακόµη πιο
γοητευτική. 

Τον λόγο έχει, µετά από αυτές τις συστάσεις που είµαι βέβαιος
θα τύχουν κατανοήσεως και εφαρµογής, ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς και Βουλευτής Μεσ-
σηνίας κ. Αλέξης Χαρίτσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όσο ανεβαίνει στο Βήµα ο κ. Χαρίτσης να ανακοινώσω ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθεί ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής
κ. Νικόλαος Βούτσης και ο πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
Γιώργος Καλαντζής, τους οποίους επίσης καλωσορίζουµε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κατέθεσα αυτή την ερώτηση για τις κα-
ταστροφές της Θεσσαλίας στις αρχές Ιανουαρίου. Συγκεκριµένα
στις 8 του µήνα. Επειδή είµαι καλοπροαίρετος, θεωρώ θετικό το
ότι έστω και τώρα, σχεδόν έναν µήνα µετά, έρχεστε εδώ για να
απαντήσετε σ’ αυτή την ερώτηση. Φαίνεται ότι όταν η Αντιπολί-
τευση πιέζει, όταν οι άµεσα ενδιαφερόµενοι, οι ίδιοι οι πολίτες
κινητοποιούνται, όπως συµβαίνει αυτή τη στιγµή που µιλάµε στη
Θεσσαλία, τότε η Κυβέρνηση αναγκάζεται να εµφανιστεί. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, τη δεύτερη µέρα της νέας χρονιάς στις
2 Ιανουαρίου επέλεξα να επισκεφθώ τη Θεσσαλία. Μαζί µε κλι-
µάκιο της Νέας Αριστεράς επισκεφθήκαµε τις περιοχές που
επλήγησαν σφοδρά από τις καταστροφικές πληµµύρες του Σε-
πτεµβρίου που στοίχισαν τότε τη ζωή σε δεκαεπτά συνανθρώ-
πους µας. Τις περιοχές στις οποίες δυστυχώς για τους κατοίκους
της Θεσσαλίας το πολυδιαφηµισµένο επιτελικό κράτος πνίγηκε
στις λάσπες. Εκείνες τις τέσσερις ηµέρες της νεροποντής απο-
καλύφθηκε µε τον πιο τραγικό τρόπο η ολοκληρωτική απουσία
κυβερνητικού σχεδίου για την έγκαιρη και αποτελεσµατική αντι-
µετώπιση τέτοιων φαινοµένων, η ανεπάρκεια αντιπληµµυρικής
θωράκισης και έργων υποδοµής της Θεσσαλίας που, εσείς η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είχατε εξαγγείλει και υποτίθεται
είχατε χρηµατοδοτήσει λίγα µόλις χρόνια πριν. Τέσσερις µήνες
µετά, λοιπόν, την καταστροφή διαπίστωσα ότι οι πληγές παρα-
µένουν ανοιχτές και άκουσα τους κατοίκους, τους αγρότες, τους
κτηνοτρόφους να διαµαρτύρονται απελπισµένοι και να αγωνιούν. 

Κατέθεσα, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτή την επίκαιρη
ερώτηση µε σκοπό να µεταφέρω τη φωνή, να µεταφέρω την
κραυγή αγωνίας και απόγνωσης αυτών των ανθρώπων, των αν-
θρώπων της Θεσσαλίας, ακριβώς όπως τη βίωσα όταν βρέθηκα
εκεί στην περιοχή, γιατί θεωρώ ότι ήταν το λιγότερο που µπο-
ρούσα να κάνω, να δεσµευτώ απέναντί τους ότι το θέµα τους θα
συζητηθεί στη Βουλή στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο. 

Φαίνεται όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι οι εξελίξεις µας προ-
λαβαίνουν και αυτή τη στιγµή που εµείς εδώ στη Βουλή συζητάµε
για τα θέµατα της Θεσσαλίας οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
όλης της χώρας είναι στα µπλόκα διεκδικώντας ουσιαστικά
µέτρα για το συνεχώς αυξανόµενο κόστος παραγωγής για τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης το αγροτικό πετρέλαιο, για την τρο-
ποποίηση της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Στα µπλόκα
όµως στον Ζάρκο, στον Πλατύκαµπο, στον κόµβο της Καρδίτσας,
στον Ριζόµυλο, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι ειδικά της Θεσσα-
λίας έχουν να αντιµετωπίσουν τα επιπλέον προβλήµατα που άφη-
σαν πίσω τους οι καταστροφικές πληµµύρες. 

Δεν πρόκειται, κύριε Πρωθυπουργέ, για σηµειακά προβλή-
µατα, όπως είπατε σε πρόσφατη συνέντευξή σας, αλλά για προ-
βλήµατα που αφορούν την ίδια την επιβίωσή τους. Και πώς έχει
απαντήσει µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση σε αυτό; Αρχικά µε τα
ΜΑΤ, µε χηµικά και µε κρότου λάµψης και µε τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης -δεν τον βλέπω σήµερα στην Αίθουσα- να µιλάει
για κοµµατικά υποκινούµενες κινητοποιήσεις. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ναι, είναι στην Agrotica. Εντάξει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Στο πεδίο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Δεν ήταν στο πεδίο όλο το προηγού-
µενο διάστηµα, όταν συκοφαντούσε τους αγρότες, επιτρέψτε
µου να σας πω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς) 
Μίλαγε, λοιπόν, ο Υπουργός για κοµµατικά υποκινούµενες κι-

νητοποιήσεις. Και είναι προσβολή γι’ αυτούς τους ανθρώπους να
λέγονται αυτά τα πράγµατα. Σε ποιους; Στους ανθρώπους που
τα σπίτια τους πληµµύρισαν, που καταστράφηκαν οι καλλιέρ-
γειές τους, η παραγωγή τους, τα µηχανήµατά τους, χάθηκαν τα
ζώα τους, χάθηκαν τα µέσα του βιοπορισµού τους. Η αγωνία
τους µετατρέπεται σήµερα σε οργή. Και είναι µια δίκαιη οργή. 

Προφανώς, κύριε Πρωθυπουργέ, θα προσπαθήσετε σήµερα
να µας πείσετε ότι η Κυβέρνηση ανταποκρίνεται, ότι η Κυβέρ-
νηση κάνει ό,τι µπορεί. Θα µας πείτε βεβαίως για την τροπολογία
που ρυθµίζει το ζήτηµα µε τις οφειλές στο ρεύµα των αγροτών
της Θεσσαλίας. Θα µας πείτε -αφού ήδη το έχετε αφήσει ανοι-
κτό- για το ενδεχόµενο για ρύθµιση στο αγροτικό πετρέλαιο. Πι-
θανόν να εξαγγείλετε κάτι και γι’ αυτό σήµερα. Για µία ακόµη
φορά φοβάµαι ότι θα µπούµε στον δρόµο της επικοινωνιακής
διαχείρισης. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σας πω πως και ο δεύτερος κύ-
κλος της πρώτης αρωγής αυτά τα περίφηµα 5.000 και 10.000
ευρώ πιο πολύ σε επικοινωνία παραπέµπει όταν ο πρώτος κύ-
κλος, τα 2.000 ή 4.000 ευρώ, δεν έχει δοθεί ακόµα σε αρκετούς
δικαιούχους. Εσείς οι ίδιοι άλλωστε έχετε ανακοινώσει στην ίδια
την ιστοσελίδα της κρατικής αρωγής ότι έχει ελεγχθεί µόλις το
14% των φακέλων της πρώτης αρωγής. Είστε όµως Κυβέρνηση.
Δεν φτάνει αυτό να το διαπιστώνετε. Τι θα κάνετε για να προχω-
ρήσουν πιο γρήγορα οι έλεγχοι; Και ποιο θα είναι τελικά το ύψος
της επιχορήγησης; 

Το µόνο που γνωρίζουν σήµερα οι αγρότες είναι ότι το τελικό
ποσό θα ανέρχεται στο 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς. Λέτε, δη-
λαδή, στους πληγέντες, αφού αναγκάστηκαν πρώτα βεβαίως να
βγουν στους δρόµους, να διαµαρτυρηθούν, να πιέσουν. «Θα σας
δώσουµε τώρα κάποια χρήµατα παραπάνω ως έναντι. Ελάτε να
υποβάλετε φακέλους, αλλά το ποσό που δικαιούστε συνολικά
δεν µπορούµε να σας το πούµε ακόµα». Πώς θα µπορέσει αυτός
ο επαγγελµατίας, αυτός ο αγρότης, αυτός ο κτηνοτρόφος να
προγραµµατίσει, να δει αν µπορεί να αντεπεξέλθει για να στήσει
ξανά τη δουλειά του, τη δραστηριότητά του; Μάλλον αυτό δεν
σας απασχολεί. 

Είναι δυνατόν να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να ξεκινήσουν
την αντικατάσταση του εξοπλισµού τους ή την επιδιόρθωση των
ζηµιών, χωρίς να ξέρουν αν µπορούν να καλύψουν τελικά το κό-
στος; Μήπως, τελικά, ανοίγετε εσείς αυτόν τον δεύτερο κύκλο
για να κατευνάσετε πρόσκαιρα την οργή των αγροτών στα
µπλόκα της Θεσσαλίας, επιδιώκοντας απλά και µόνο να δείξετε
γενναιοδωρία, χωρίς όµως επί της ουσίας κανένα πρακτικό αντί-
κρισµα;

Πάµε όµως και στο θέµα της τροπολογίας για τις οφειλές από
το αγροτικό ρεύµα. Διαβάζω: «Η Κυβέρνηση µε τη συνεννόηση
του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
και τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον κ. Χρήστο Τριαντόπουλο, µε το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και µε το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας αποφάσισε να προχωρήσει
σε µία ρύθµιση για το αγροτικό ρεύµα των αγροτών που έχουν
πληγεί από τις τεράστιες πληµµύρες στη Θεσσαλία». Αυτό είναι
το δελτίο Τύπου από τις κοινές δηλώσεις των Υπουργών Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
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και του Υφυπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας. Πότε εκδόθηκε; Στις 8 Νοεµβρίου του 2023. Δηλαδή, χρει-
άστηκαν τρεις ολόκληροι µήνες για να κατατεθεί στη Βουλή µία
ρύθµιση, το ακριβές περιεχόµενο της οποίας είχε συµφωνηθεί
µεταξύ των συναρµόδιων Υπουργείων ήδη από τις αρχές Νοεµ-
βρίου. Χρειάστηκε, δηλαδή, να βγουν οι αγρότες στους δρό-
µους, να στήσουν τα µπλόκα, να διεκδικήσουν τα αυτονόητα, για
να έρθει, επιτέλους, αυτό το αυτονόητο στη Βουλή. 

Τι έχει συµβεί, όµως, στο µεταξύ αυτό το τρίµηνο; Έχουν
πραγµατοποιηθεί διακόσιες διακοπές συνδέσεων ηλεκτρικού
ρεύµατος στην περιοχή λόγω οφειλών, ενώ, σύµφωνα µε τις µαρ-
τυρίες των ίδιων των αγροτών, µέσα σε όλη αυτή την κατα-
στροφή, µέσα σε όλη αυτή την κατάσταση την εξαιρετικά ζοφερή
για τους ίδιους και για τις τοπικές τους κοινωνίες, δέχονται και
τηλεφωνικές οχλήσεις από εισπρακτικές εταιρείες. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, λυπάµαι, αλλά αυτό δεν είναι απάντηση
στα προβλήµατα των αγροτών. Ελπίζουµε, τουλάχιστον, η ΚΥΑ
η οποία πρέπει να εκδοθεί να εµπεριέχει τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις για τη ρύθµιση αυτών των οφειλών και να µην παρα-
πέµπει στις καλένδες αυτό το ζήτηµα. 

Τι θα γίνει, όµως, και µε τα οικιακά τιµολόγια; Υπάρχει κάποια
πρόβλεψη; Θα ήθελα να µας απαντήσετε και σε αυτό.

Κύριε Μητσοτάκη, ο κόσµος της Θεσσαλίας, που ακόµα µε-
τράει τις πληγές του, ζει στην αγωνία και την ανασφάλεια για το
αύριο. Αυτή τη στιγµή, οι αγρότες που µας ακούνε από τα
µπλόκα του Θεσσαλικού Κάµπου περιµένουν από εσάς ξεκάθα-
ρες απαντήσεις. Σας καλώ, λοιπόν, να τους απαντήσετε και να
δεσµευτείτε για τον ρυθµό καταβολής των αποζηµιώσεων. Σε
κάθε σηµείο που επισκέφτηκα -στα χωριά, στις κωµοπόλεις, στην
Καρδίτσα, στα Τρίκαλα- υπάρχουν κάτοικοι δικαιούχοι που δεν
έχουν λάβει ακόµα το ποσό της πρώτης αρωγής για την αποζη-
µίωση της οικοσκευής, τα περίφηµα 6.600 ευρώ. Από τον Οκτώ-
βριο ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης -το έκανε και χθες εν
όψει της Agrotica- ανακοινώνει την ενεργοποίηση του µέτρου 5,2
του ΠΑΑ, του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Πότε, επι-
τέλους, θα δηµοσιευτεί η πρόσκληση; Για ποιον λόγο καθυστερεί
τόσο πολύ;

Οφείλετε, επίσης, να απαντήσετε και να δεσµευθείτε και για
τη στεγαστική συνδροµή. Οι πληγέντες παραπονούνται για µε-
γάλες καθυστερήσεις στον έλεγχο των µελετών που συνοδεύουν
τους φακέλους αιτήσεων στεγαστικής συνδροµής από πλευράς
του Υπουργείου. Κάτοικοι και µηχανικοί αναφέρουν περιπτώσεις
που, ενώ τα κτήρια αρχικά είχαν κριθεί κίτρινα, στη συνέχεια χα-
ρακτηρίστηκαν ως πράσινα, επειδή οι ιδιοκτήτες αναγκαστικά
προχώρησαν σε κάποιες εργασίες επιδιόρθωσης, επιχρισµάτων
και χρωµατισµών, προκειµένου οι κατοικίες τους να είναι κατοι-
κήσιµες και πάλι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, µε αποτέλεσµα
να µειωθεί το ποσό της πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συν-
δροµής. 

Εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, ο ίδιος προσωπικά, ανακοινώσατε
στα τέλη Νοεµβρίου ότι θα ξεκινούσε η καταβολή του επιδόµα-
τος ενοικίου και συγκατοίκησης για ανθρώπους που µέσα σε µία
νύχτα βρέθηκαν άστεγοι και αναγκάστηκαν να µισθώσουν σπίτια
µέχρι την κατασκευή των νέων κατοικιών. Έχει ολοκληρωθεί η
καταβολή επιδόµατος ενοικίου σε όλους τους δικαιούχους; Τι θα
γίνει µε αυτό;

Οφείλετε, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, να απαντήσετε και για
τις άµεσες παρεµβάσεις που πρότειναν οι Ολλανδοί εµπειρογνώ-
µονες. Οι κάτοικοι καταγγέλλουν -και το είδαµε και νοµίζω και
εσείς, αν πάτε στην περιοχή, θα το διαπιστώσετε µε τα ίδια σας
τα µάτια- ότι δεν έχει γίνει καµµία ουσιαστική παρέµβαση για το
πρώτο επίπεδο της αποκατάστασης των ζηµιών.

Για παράδειγµα, θα αναφέρω τα αναχώµατα: Γύρω από την
περιοχή του Παλαµά τα αναχώµατα παραµένουν ανοιχτά και τα
αρδευτικά κανάλια παραµένουν ακαθάριστα. Το αρδευτικό δί-
κτυο αλλά και το αγροτικό οδικό δίκτυο δεν έχουν αποκαταστα-
θεί ακόµα και σήµερα. Τι θα γίνει, λοιπόν, σε µια περίπτωση νέας
έντονης νεροποντής; Όχι κατ’ ανάγκην τόσο ακραίας όσο αυτή
του Σεπτεµβρίου. Πώς θα προστατευτούν αυτές οι περιοχές; Οι
αγρότες βρίσκονται σε απόγνωση, καθώς χιλιάδες στρέµµατα
εκτάσεων κρίνονται ακόµα και σήµερα ακατάλληλα για καλλιέρ-

γεια, καθώς έχουν επικαθίσει σε αυτά φερτά υλικά και λάσπη. 
Πού βρίσκεται το πρόγραµµα του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας για την αποµάκρυνση των φερτών
υλικών; Σύµφωνα µε τις εξαγγελίες και πάλι του Νοεµβρίου, προ
τριµήνου δηλαδή, θα ξεκινούσε να λειτουργήσει άµεσα. Έχει ξεκι-
νήσει; Σε ποιο στάδιο υλοποίησης βρίσκεται; Οι αγρότες, πάντως,
καταγγέλλουν ότι δεν έχει γίνει καµµία απολύτως παρέµβαση.

Να απαντήσετε, επίσης, κύριε Μητσοτάκη, αν θα υπάρχουν ει-
δικές ρυθµίσεις για τη διευκόλυνση των υπερχρεωµένων νοικο-
κυριών και των επιχειρήσεων των πληµµυροπαθών, για απαλλαγή
από δηµοτικά τέλη και από τέλη άρδευσης. Και, βεβαίως, να µας
απαντήσετε και να δεσµευτείτε τι θα γίνει και µε τη λειτουργία
των σχολείων της περιοχής. Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για
την επαναλειτουργία των σχολείων; Οι καταστροφές στις σχολι-
κές υποδοµές είναι µεγάλες. Το πρόγραµµα σίτισης το οποίο
ανακοινώθηκε παραµένει υπό επεξεργασία από το Υπουργείο
Παιδείας. Τι πρόβλεψη υπάρχει για την ψυχολογική υποστήριξη
των µαθητών, που ακόµα και σήµερα αποτελεί µια ακόµα γρα-
φειοκρατική ταλαιπωρία; Θα υπάρξει πρόνοια για τους µαθητές
της Γ’ λυκείου και για τους φοιτητές που προέρχονται από τις
πληγείσες περιοχές; 

Όλα τα παραπάνω ερωτήµατα, κύριε Πρωθυπουργέ, τα οποία
σας έθεσα, στα οποία καλείστε -και οφείλετε- να απαντήσετε,
αφορούν τις άµεσες, αφορούν τις επείγουσες, αφορούν τις πιε-
στικές παρεµβάσεις που πρέπει να γίνουν. Πέρα, όµως, από τα
άµεσα, τα επείγοντα, τα πιεστικά, υπάρχει και ένα κοµβικό ζή-
τηµα, που αφορά το µέλλον της περιοχής: Τι θα κάνει η Κυβέρ-
νηση για να θωρακίσει τη Θεσσαλία. 

Το καιρικό φαινόµενο «Ντάνιελ», µέσα σε λίγα µόλις εικοσιτε-
τράωρα, άλλαξε άρδην τον χάρτη µιας ολόκληρης περιοχής, του
Θεσσαλικού Κάµπου, µετατρέποντάς τον σε µία τεράστια λίµνη,
εξαφανίζοντας χιλιάδες στρέµµατα φυτικής και αγροτικής παρα-
γωγής, ζωικό κεφάλαιο, καταστρέφοντας σπίτια, περιουσίες, επι-
χειρήσεις, σαρώνοντας τον κοινωνικό και οικονοµικό ιστό
ολόκληρων τοπικών κοινωνιών. Και η αγωνία των κατοίκων είναι
πώς -και αν- η περιοχή της Θεσσαλίας -αυτό που ονοµάζουµε ο
σιτοβολώνας της Ελλάδας, η παραγωγική καρδιά της χώρας
µας- θα µπορέσει να ορθοποδήσει µετά από αυτή την απόλυτη
καταστροφή. Πώς -και αν- θα αντιστραφούν οι τεράστιες οικο-
νοµικές, κοινωνικές και περιβαλλοντικές συνέπειες, που υπονο-
µεύουν όχι µόνο τις τρέχουσες, αλλά και τις µελλοντικές
συνθήκες διαβίωσης των ανθρώπων της Θεσσαλίας. 

Θα µας πείτε, βεβαίως, και για το master plan που έχουν ανα-
λάβει να ετοιµάσουν οι Ολλανδοί. 

Ξέρετε, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι οι άνθρωποι στη Θεσ-
σαλία βιώνουν την καταστροφή για δεύτερη φορά µέσα σε τρία,
µόλις, χρόνια. Μετά τις καταστροφές του «Ιανού» τον Σεπτέµβριο
του 2020, όταν και τότε άκουγαν τις ίδιες εξαγγελίες -εξαγγελίες
εκατοµµυρίων ευρώ-, τις ίδιες υποσχέσεις για αντιπληµµυρικά
έργα και πλέον οι άνθρωποι -και δικαίως- είναι δύσπιστοι. Επίσης,
οι άνθρωποι αυτοί ανησυχούν. Ανησυχούν για το περιεχόµενο
του σχεδίου. Ακούγεται ότι δεν πρέπει να γίνουν νέα φράγµατα,
ότι θα πρέπει να καθοριστούν σηµεία πληµµύρισης, ότι µπορεί
να πάρει ενάµισι µε δύο χρόνια για το νερό από την περιοχή της
Κάρλας να απορροφηθεί µέσω της διόδου απορροής του, ότι πι-
θανόν η λίµνη να πρέπει να αυξηθεί σε µέγεθος, ότι πιθανόν να
πρέπει να µεταφερθούν άνθρωποι και οικονοµικές δραστηριότη-
τες και να αλλάξουν καλλιέργειες. Πώς θα γίνουν όλα αυτά; 

Κύριε Πρωθυπουργέ, οι πολίτες της Θεσσαλίας βιώνουν µια
κατάσταση συνεχούς ανασφάλειας. Αγωνίζονται να επιβιώσουν
στο σήµερα και δεν ξέρουν τι θα τους ξηµερώσει αύριο. Και η
Κυβέρνηση αδυνατεί να καθησυχάσει τις αγωνίες τους. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το σχέδιό σας για τη Θεσσαλία, για τη θω-
ράκιση και την ανασυγκρότησή της, για την προσαρµογή της
στην κλιµατική αλλαγή; 

Θα καταστήσετε κοινωνούς τους πολίτες και τους φορείς της
Θεσσαλίας, για να συνδιαµορφωθεί δηµοκρατικά το µέλλον
τους; 

Αυτά είναι τα κρίσιµα ερωτήµατα και σε αυτά περιµένω, κυ-
ρίως όµως όχι εγώ, περιµένουν οι ίδιοι οι κάτοικοι της Θεσσαλίας
πειστικές και ολοκληρωµένες απαντήσεις.
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Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την ανάπτυξη
της ερωτήσεως, καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός και Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης για τη δική του παρέµβαση. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είδα ότι έχουµε αυξήσει και τον αριθµό των µικροφώνων από
το Βήµα της Βουλής. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρίσκοµαι εδώ
σήµερα για να απαντήσω στην επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσε
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Χαρίτσης. 

Θα ήθελα ξεκινώντας να κάνω µια επισήµανση, εν είδει διόρ-
θωσης σε όσα είπε στην εισαγωγή της τοποθέτησής του. Κύριε
Χαρίτση, δεν σύρθηκε η Κυβέρνηση στη Βουλή ως αποτέλεσµα
της ερώτησής σας για να απαντήσουµε στα φλέγοντα ζητήµατα
µετά την καταστροφική πληµµύρα του «Ντάνιελ». 

Θέλω να θυµίσω ότι είναι η τρίτη φορά που βρίσκοµαι στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για να συζητήσω για το θέµα αυτό και
καλώς, θα έλεγα, διότι είναι ακόµα µία ευκαιρία να µιλήσουµε για
την αποκατάσταση των πληγέντων και να µιλήσουµε επίσης,
όπως σωστά είπατε, και για την ανάπτυξη της Θεσσαλίας από
εδώ και στο εξής, µετά την τελευταία θεοµηνία. 

Πιστεύω, όµως, ότι είναι και µία ευκαιρία η ερώτηση την οποία
µου καταθέσατε για να δούµε συνολικά τα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας. Είναι θέµατα εθνικής σηµα-
σίας, τα οποία πιστεύω ότι δεν προσφέρονται τόσο για διαξιφι-
σµούς. Προσφέρονται περισσότερο για συναινέσεις και
προσωπικά να τονίσω εξαρχής ότι επιλέγω την από κοινού απο-
τελεσµατικότητα από την κοµµατική σκοπιµότητα. Επιλέγω την
προσέγγιση από την ένταση. Έτσι λειτούργησα και στην τελευ-
ταία συνεδρίαση που κάναµε για το ζήτηµα της Θεσσαλίας τον
Νοέµβριο του 2023, αλλά και σε κάθε τοποθέτησή µου για το
θέµα αυτό. 

Θα ήταν, λοιπόν, ευχής έργον αν τουλάχιστον σήµερα κατα-
λήγαµε σε κάποιες κοινές θέσεις, σε κάποιες συµφωνίες, τουλά-
χιστον επί των πραγµατικών δεδοµένων, γι’ αυτά τα οποία έχουν
γίνει και γι’ αυτά τα οποία θα χρειαστεί να γίνουν από δω και στο
εξής. Διότι η αναγέννηση της Θεσσαλίας φαίνεται ότι ξεπερνά
τα κυβερνητικά όρια. Απαιτεί και ρεαλισµό και σχεδιασµό, απαιτεί
συντονισµό κράτους και τοπικής αυτοδιοίκησης Β’ και Α’ βαθµού,
κυρίως όµως απαιτεί πόρους, απαιτεί χρόνο και απαιτεί και συ-
νέπεια, πολύ περισσότερο όταν οι πρωτοφανείς πληµµύρες του
«Ντάνιελ» χτύπησαν τη συγκεκριµένη περιφέρεια µετά την επί-
θεση του «Ιανού», αµέσως µετά ήρθε και η καταιγίδα «Ηλίας». 

Μιλάµε, µε άλλα λόγια, για µία τριπλά αρνητική συγκυρία
χωρίς προηγούµενο και µάλιστα αυτό συνέβη σε µια εποχή που
η χώρα έβγαινε από τις µάχες που έδωσε πέρυσι το καλοκαίρι
µε τις καταστροφικές πυρκαγιές, όπως αυτές που εκδηλώθηκαν
στον Έβρο, έχοντας ήδη διαθέσει αρκετά κεφάλαια σε αποζη-
µιώσεις, αλλά και επιστρατεύοντας κρατικούς µηχανισµούς οι
οποίοι ήταν καταπονηµένοι επί µήνες. 

Χωρίς αµφιβολία, λοιπόν -φαντάζοµαι το διαπιστώσατε κι εσείς
στην επίσκεψή σας-, µιλάµε για µία κατάσταση η οποία ήταν απο-
λύτως πρωτόγνωρη. Να θυµίσω για ακόµα µία φορά στατιστικά
ότι η πληµµύρα της Θεσσαλίας, ως προς τον απόλυτο όγκο
νερού, τα ύψη βροχόπτωσης, κατατάσσεται σε µία από τις δύο-
τρεις µεγαλύτερες πληµµύρες καταγεγραµµένες στην ιστορία
της Ευρώπης. Αυτό ήταν το φυσικό φαινόµενο το οποίο κληθή-
καµε να διαχειριστούµε. Και µπορεί στις έκτακτες εκείνες συν-
θήκες η πολιτεία, ναι, να ήταν παρούσα, σώζοντας ζωές,
περιορίζοντας όσο γινόταν τις ζηµιές, όχι πιθανόν χωρίς λάθη
και καθυστερήσεις, όπως από την πρώτη στιγµή αναγνώρισα,
όµως µε επάρκεια και µε αυταπάρνηση απέναντι στον άνισο πό-
λεµο, την κλιµατική κρίση, και σε συνθήκες όπου δυστυχώς καµ-
µία πρόβλεψη του παρελθόντος δεν µπορεί πια να αντιµετωπίσει
το παρόν και το µέλλον. 

Εστιάζοντας τώρα στα συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία θέ-
σατε στην ερώτησή σας, να σηµειώσω ότι δύο είναι οι προτεραι-
ότητες οι οποίες µας απασχολούν: Να στηρίξουµε τους
δοκιµαζόµενους Θεσσαλούς, ώστε να µπορέσουν να ξαναχτί-
σουν όσο το δυνατόν πιο γρήγορα γίνεται τη ζωή τους, την οικο-
νοµική τους δραστηριότητα στον τόπο τους και παράλληλα, να
µπορέσουµε να ανακατασκευάσουµε µε τρόπο σύγχρονο, αλλά
ταυτόχρονα και ανθεκτικό, εκείνες τις υποδοµές που δυστυχώς
διέλυσε η ορµή του νερού.

Μην έχετε καµµία αµφιβολία, έχετε κι εσείς εξάλλου θητεύσει
σε Υπουργείο µε αναπτυξιακό πρόσηµο, αυτή είναι µια άσκηση
χρονοβόρα. Είναι, επίσης, µία άσκηση κοστοβόρα. Ο προϋπολο-
γισµός της εκτιµούµε ότι θα ξεπεράσει σε βάθος τετραετίας τα
3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ήδη σε αυτή την κατεύθυνση έχουν
κινητοποιηθεί πόροι οι οποίοι ξεπερνούν το 1 δισεκατοµµύριο σε
πρώτη φάση, για την προσωρινή αποκατάσταση δρόµων, γεφυ-
ρών, για την επαναλειτουργία δικτύων ηλεκτρισµού και ύδρευ-
σης, για να µπορέσουµε να δώσουµε παραδείγµατος χάριν έστω
και προσωρινή πρόσβαση στα χωριά του Πηλίου. Το Πήλιο ξα-
ναβρήκε τους ρυθµούς του. Είχε µια πολύ καλή τουριστική κί-
νηση τα Χριστούγεννα που µας πέρασαν. Αυτές είναι οι
προσωρινές λύσεις τις οποίες πρέπει να δώσουµε και τις οποίες
έχουµε δώσει, συνεργαζόµενοι µε την περιφέρεια.

Ωστόσο, όµως, µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι η µόνιµη απο-
κατάσταση είτε πάλι αυτή δροµολογηθεί από το κεντρικό κράτος
είτε από την περιφέρεια, προϋποθέτει δουλειά, προετοιµασία,
σωστούς διαγωνισµούς. Αυτά δεν γίνονται από τη µια στιγµή
στην άλλη. Και βέβαια, µπορεί αυτά τα οποία καταστράφηκαν να
πρέπει να χτιστούν γρήγορα, αλλά δεν µπορούν να χτιστούν πρό-
χειρα.

Από την άλλη πλευρά, θέλω να τονίσω ότι πρόκειται για ένα
άθροισµα κατασκευαστικών παρεµβάσεων διαφορετικών κατη-
γοριών και διαφορετικών διαστάσεων. Κάποια σηµεία απλά χρει-
άζεται να επισκευαστούν, άλλα να ανοικοδοµηθούν, άλλα
χρειάζεται να κατασκευαστούν ξανά από την αρχή. Συνιστούν,
λοιπόν, ένα πολύ σύνθετο εγχείρηµα που επιπλέον συνδέεται µε
ευρύτερες παρεµβάσεις, όπως η διαχείριση των υδάτων -θα επα-
νέλθω στο θέµα αυτό- ή ζητήµατα τα οποία κι αυτά αφορούν,
απαιτούν θα έλεγα, τη σύµφωνη γνώµη των τοπικών κοινωνιών,
όπως η µετεγκατάσταση του χωριού της Μεταµόρφωσης, το
οποίο είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ, από τη στιγµή που έχει
εξασφαλιστεί η σύµφωνη γνώµη των κατοίκων. Αναµένουµε και
µια αντίστοιχη απόφαση και από τον Βλοχό. Είναι τα δύο σηµεία
εκείνα τα οποία θέλω να θυµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
δεν πληµµύρισαν για πρώτη φορά. Είναι τα πιο χαµηλά σηµεία
στον κάµπο και θα βρίσκονται µόνιµα αντιµέτωπα µε το φάσµα
µιας νέας πληµµύρας. Γι’ αυτό κι εγώ χαιρετίζω προσωπικά την
απόφαση των κατοίκων για µετεγκατάσταση. Δεν είναι εύκολη.
Αυτή, όµως, θα γίνει σε περιοχή κοντά στον Παλαµά µε δωρεά
των µελών του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι τα αντικειµενικά εµπόδια είναι
πολλά. Οι αποζηµιώσεις έχουν κι αυτές τις δικές τους ιδιαιτερό-
τητες. Θα φτάσουν ενδεχοµένως το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και
µιας και µε ρωτήσατε τι κάναµε, τι έχουµε κάνει µέχρι στιγµής
στον τοµέα των αποζηµιώσεων, θα σας πω ότι κάναµε πολλά και
σίγουρα τα κάναµε πολύ γρηγορότερα από ότι έχουν γίνει ποτέ
στην ιστορία του ελληνικού κράτους.

Η πρώτη αρωγή έχει χορηγήσει µέχρι στιγµής 148 εκατοµµύ-
ρια σε σαράντα τρεις χιλιάδες νοικοκυριά, αγρότες και επιχειρή-
σεις, άλλα 20 εκατοµµύρια έχουν δοθεί ως προκαταβολή σε
επιχειρήσεις, ενώ σήµερα ξεκινούν και οι προκαταβολές του 50%
της τελικής κρατικής αρωγής σε κτηνοτρόφους, καλλιεργητές,
πέρα από τα 150 εκατοµµύρια που έχουν ήδη εισπράξει από τον
ΕΛΓΑ. Θα επανέλθω στο ζήτηµα του ΕΛΓΑ στη συνέχεια. Στα ει-
δικά µέτρα για τους αγρότες θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ
σε λίγο.

Να µείνω λίγο στις κατασκευές και στη στέγαση για την οποία,
προφανώς θα συµφωνήσετε µαζί µου, θα πρέπει να έχουν προ-
ηγηθεί στοιχειώδεις έλεγχοι ώστε να µην ωφεληθούν κάποιοι επι-
τήδειοι αντί για τους πληγέντες.

Δυστυχώς, ας είµαστε ειλικρινείς και στην περίπτωση της προ-
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ηγούµενης θεοµηνίας, του «Ιανού», είχαµε τέτοια παραδείγµατα.
Αυτό το τονίζω όχι για να αρνηθώ καθυστερήσεις, όσο για να
αναδείξω δυσκολίες τις οποίες όλοι ξέρουµε.

Έχουµε µέχρι στιγµής δύο χιλιάδες διακόσιες ενενήντα εννέα
αιτήσεις επιδότησης ενοικίου. Έχουν εγκριθεί οι µισές. Έχουν
εξυπηρετηθεί το 50% από αυτές. Είναι µία διαδικασία που συνε-
χίζεται να εξελίσσεται. Ναι, πρέπει να επιταχυνθεί και πιέζω και
εγώ τις κρατικές υπηρεσίες για να κινηθούµε όσο το δυνατόν πιο
γρήγορα. Έχει ξεκινήσει η διάθεση -το γνωρίζουν και οι συνά-
δελφοι της περιφέρειας- οικίσκων ως προσωρινά καταλύµατα.
Δεν υπήρξε µεγάλη ανταπόκριση από τους δήµους. Στη διάθεσή
τους είναι ήδη εκατό. Αναµένονται άλλοι επτακόσιοι, εφόσον
αυτοί χρειαστούν.

Μιας και µιλήσατε για τα σχολεία -εύλογο το ενδιαφέρον σας
και το ενδιαφέρον όλων µας-, θέλω να σας πω ότι αυτά θα έχουν
πλήρως αποκατασταθεί µέχρι την έναρξη της επόµενης σχολικής
χρονιάς µε δωρεά των Ελλήνων εφοπλιστών. Τα σχολεία τα
οποία έπαθαν ζηµιά θα ξανανοίξουν τον Σεπτέµβριο σε καλύτερη
κατάσταση από ό,τι ήταν πριν από τη θεοµηνία του «Ντάνιελ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να διορθώσω και µια αστοχία σας. Δεν την επαναλάβατε

και καλά κάνατε. Δεν υπάρχει σήµερα µαθητής στη Θεσσαλία
που να µην παρακολουθεί κανονικά τα µαθήµατά του.

Τέλος, όσον αφορά τις αυτοψίες -για να έχουµε µια αίσθηση
του µεγέθους του προβλήµατος το οποίο κληθήκαµε να αντιµε-
τωπίσουµε-, τριάντα οκτώ χιλιάδες έχουν γίνει περίπου σε τρια-
κόσιες σαράντα πέντε κοινότητες. Ακατάλληλα κόκκινα
χαρακτηρίστηκαν λίγο παραπάνω από τρεις χιλιάδες εκατό κτή-
ρια, δύο χιλιάδες τετρακόσια σαράντα δύο κρίθηκαν κίτρινα, δη-
λαδή µε ζηµιές που είναι ανατάξιµες. Βέβαια ο αριθµός αυτός
περιλαµβάνει τα πάντα. Περιλαµβάνει σπίτια, περιλαµβάνει επι-
χειρήσεις, περιλαµβάνει στάβλους. Με πιστώσεις 116 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ καλύπτουµε µικρές ζηµιές, αλλά και µεγάλες ζηµιές.
Ένα κόκκινο σπίτι εκατόν πενήντα τετραγωνικών θα µπορεί να
πάρει επιχορήγηση που θα ανέρχεται έως τα 120 χιλιάδες ευρώ.

Μιλάω µε ακρίβεια -όπως βλέπετε- και στοιχεία, καθώς η κρα-
τική αρωγή -που θέλω να θυµίσω ότι είναι ένα δηµιούργηµα αυτής
της Κυβέρνησης, της προηγούµενης µάλλον, αλλά της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είχαµε τέτοιον µηχανισµό- µπορεί
πια να κινείται γρήγορα, µπορεί να διασταυρώνει δεδοµένα και
µπορεί να έχει πλήρη εικόνα για το τι συµβαίνει κάθε στιγµή. Γνω-
ρίζουµε ποια αίτηση έχει εγκριθεί, γνωρίζουµε ποια αίτηση καθυ-
στερεί. Είναι, λοιπόν, καλό να µην ακούγονται στο εθνικό
Κοινοβούλιο µύθοι. Γιατί ποιος ξέρει άραγε ότι από είκοσι οκτώ
χιλιάδες αιτήσεις λείπουν σήµερα βασικά δικαιολογητικά, όπως
τίτλοι ιδιοκτησίας, για να µπορέσουν να ξεκινήσουν οι καταβολές.

Άρα, ας αφήσουµε λίγο στην άκρη, κύριε Χαρίτση -και εκτιµώ
τη σοβαρότητά σας-, απλοϊκά συνθήµατα, όταν µιλάµε για εξαι-
ρετικά περίπλοκες υποθέσεις. Δεν φαντάζοµαι ότι εισηγείστε
στην Κυβέρνηση είναι να αρχίσει να µοιράζει δωρεάν χρήµα,
χωρίς κανέναν απολύτως στοιχειώδη έλεγχο. Αν προκρίνετε
αυτό, παρακαλώ πολύ να το πείτε ανοικτά. Σε κάθε περίπτωση,
εµείς διαφωνούµε µε αυτή τη διαδικασία. Θα τηρηθεί ο νόµος
και θα κινηθούµε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα για την εξέταση
όλων των αιτήσεων.

Το ίδιο ισχύει και για τις υποδοµές. Δεν ξέρω αν το ξέρετε,
κύριε Χαρίτση, αλλά µέχρι και τον Δεκέµβριο είχαν γίνει χίλιες
πεντακόσιες αυτοψίες. Είναι εδώ και ο Υφυπουργός Υποδοµών,
ο κ. Ταχιάος που έχει περάσει πάρα πολύ χρόνο στη Θεσσαλία.
Άκουσα ότι αναφερθήκατε λίγο ειρωνικά στον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Μέρες, εβδοµάδες ολόκληρες έχουν περάσει κυ-
βερνητικά κλιµάκια στη Θεσσαλία στο πεδίο. Δεν φοβηθήκαµε
ποτέ να βγούµε στο πεδίο, να µιλήσουµε µε τους ανθρώπους οι
οποίοι έχουν πληγεί και να αντιµετωπίσουµε και την οργή τους
και τον κατανοητό θυµό τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχουµε, λοιπόν, σήµερα µια πλήρη αποτύπωση σε -θα έλεγα-

εξοντωτική λεπτοµέρεια των παρεµβάσεων που πρέπει να γίνουν
στις κρίσιµες υποδοµές, οι ζηµιές που έχουν γίνει στους δρό-
µους, σηµείο-σηµείο, στη Μαγνησία, στην Καρδίτσα, στα Τρί-
καλα. Εκεί είναι το 80% των ζηµιών. Το 10% είναι στη Λάρισα, το

άλλο 10%, ένα µικρό κοµµάτι, είναι στην Εύβοια, ένα ακόµα πιο
µικρό κοµµάτι στη Φθιώτιδα.

Είναι σηµαντικές παρεµβάσεις αυτές οι οποίες πρέπει να γί-
νουν και οι οποίες δροµολογούνται µέσα από συµπράξεις που
θα εµπλέξουν όλες τις µεγάλες αλλά και τις µεσαίες κατασκευα-
στικές εταιρείες, όπως, ναι, έγινε και στον «Ντάνιελ» -γιατί µιλή-
σατε για τον «Ντάνιελ»-, αλλά -ξέρετε- οι κάτοικοι που ζούνε στην
περιοχή γνωρίζουν πολύ καλά ότι παραπάνω από το 90% των πα-
ρεµβάσεων µετά τον «Ντάνιελ» είχαν ολοκληρωθεί. Και γνωρί-
ζουν επίσης ότι οι παρεµβάσεις αυτές, επειδή ακριβώς έγιναν µε
άλλες προδιαγραφές, πιο σύγχρονες, άντεξαν και στη θεοµηνία.
Τα έργα του «Ιανού» άντεξαν στη θεοµηνία του «Ντάνιελ» και
αυτό είναι ενθαρρυντικό για το τι πρέπει να κάνουµε από δω και
στο εξής. Ελάχιστα ήταν τα έργα τα οποία κατασκευάστηκαν
µετά τον «Ιανό», τα οποία έπαθαν ζηµιές και αυτά προφανώς από
την υπερβολική ποσότητα του νερού.

Άρα τα έργα αυτά άντεξαν και είναι σηµαντικό να πάψουν να
αναπαράγονται ψέµατα γύρω από αυτά, διότι ακριβώς αυτός
είναι και ο τρόπος, αυτός είναι ο οδηγός µε τον οποίο θα προ-
χωρήσουµε στην αποκατάσταση -στη βασική αποκατάσταση, στη
µόνιµη αποκατάσταση- όλων των υποδοµών, είτε µιλάµε για σι-
δηροδρόµους είτε µιλάµε για δρόµους είτε µιλάµε για γέφυρες.

Είπα ότι αυτή η ανάταξη θα στοιχίσει περί τα 3,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων θα αντ-
ληθούν 500 έως 600 εκατοµµύρια ευρώ, άλλα 600 εκατοµµύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, από ανακατανοµή πόρων, από
έργα τα οποία είχαµε αµφιβολίες αν θα µπορούσαν να υλοποι-
ηθούν εντός των σφικτών χρονοδιαγραµµάτων του Ταµείου Ανά-
καµψης, 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ από το προηγούµενο και από
το τωρινό ΕΣΠΑ. Δεν ήταν καθόλου αυτονόητη ή δεδοµένη η εξα-
σφάλιση αυτής της χρηµατοδότησης.

Γιατί, όπως θα θυµάστε, κύριε Χαρίτση, λίγες µέρες µετά τον
«Ντάνιελ» βρέθηκα στο Στρασβούργο για να συζητήσω µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και να εξασφαλίσω τη µέγιστη δυνατή ευε-
λιξία και όσον αφορά το τρέχον ΕΣΠΑ -δεν περίσσεψε ουσια-
στικά ούτε ένα ευρώ από το τρέχον ΕΣΠΑ-, για να µπορέσουµε
να ρίξουµε όλα αυτά τα χρήµατα στη Θεσσαλία, να διαπραγµα-
τευτώ τη νέα ανακατανοµή πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και
µεγαλύτερη ευελιξία από το νέο ΕΣΠΑ, για να µπορέσουµε ακρι-
βώς να στηρίξουµε τις υποδοµές της Θεσσαλίας.

Και βέβαια έχουµε ακόµα να πάρουµε σηµαντικές στρατηγικές
αποφάσεις και να τις υλοποιήσουµε. Ο ενιαίος φορέας διαχείρι-
σης υδάτων θα έρθει προς νοµοθέτηση στο Κοινοβούλιο εντός
αυτού του µήνα. Είναι µια πολύ σηµαντική τοµή, η οποία, ναι, θα
ταράξει τα νερά της στασιµότητας στον τρόπο µε τον οποίο δια-
χειριζόµασταν τα νερά της Θεσσαλίας και θα ήθελα πραγµατικά
να ζητήσω σε αυτή την τολµηρή µεταρρύθµιση τη στήριξη όλης
της Αντιπολίτευσης. Κάποιοι θα ξεβολευτούν από αυτό το νέο
σύστηµα το οποίο σχεδιάζουµε. Είναι, όµως, αναντίρρητα µια
σωστή και τολµηρή µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία. Ενώ µέχρι
το τέλος του µήνα -όπως έχουµε δεσµευθεί- θα παραδοθεί το
πόρισµα των Ολλανδών ειδικών και για την επόµενη µέρα της πε-
ριοχής. Διότι αν εσείς πιστεύετε ότι µπορούµε να καταλήξουµε
σε συµπεράσµατα, παραδείγµατος χάριν, για το τι θα κάνουµε
µε τα νερά της Κάρλας χωρίς να ακούσουµε τη γνώµη των ειδι-
κών, τότε φαντάζοµαι ότι αρνείστε τη σηµαντική συνδροµή της
επιστήµης για την αντιµετώπιση καταστάσεων οι οποίες ήταν
πραγµατικά πρωτοφανείς.

Ελπίζω να µη σας κούρασα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
παράθεση αριθµών και στοιχείων. Κρατήστε τρία βασικά συµπε-
ράσµατα. Πρώτον, βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε µια πρωτοφανή
θεοµηνία, η οποία ήταν απαίτηση και από την πολιτεία να κινηθεί
µε πιο γρήγορους ρυθµούς από αυτούς που είχε συνηθίσει. Προ-
φανώς το καλύτερο είναι εχθρός του καλού. Θα µπορούσαµε να
πάµε ακόµα πιο γρήγορα και γι’ αυτό πιέζουµε ανά πάσα στιγµή,
αλλά σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υποτιµηθεί η έκταση
του φαινοµένου και η συνθετότητα των παρεµβάσεων σε πολλά
διαφορετικά σηµεία. Παράλληλα κινήθηκαν διαδικασίες, ώστε να
δροµολογηθούν µονιµότερες λύσεις απέναντι στις απειλές της
φύσης και τρίτον -θα το ξαναπώ- είναι µια πολυεπίπεδη προσπά-
θεια που απαιτεί χρόνο, επιµονή, συστηµατικότητα και διαρκή
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παρακολούθηση. Μόνο αν µπορέσουµε να κοιτάξουµε κατάµατα
αυτή την τριπλή πραγµατικότητα, θα µπορέσουµε να ξεπερά-
σουµε τις δυσκολίες που εξακολουθούν να υπάρχουν, κάτι το
οποίο αφορά προφανώς και τους αγρότες µας.

Επιτρέψτε µου να πω λίγα λόγια για τη στήριξή τους. Είναι ένα
ζήτηµα το οποίο αφορά τους αγρότες της Θεσσαλίας, αλλά και
όχι µόνο, για τους αγρότες για τους οποίους πέραν της πρώτης
αρωγής την περασµένη Τρίτη καταβλήθηκαν ακόµα 25,3 εκατοµ-
µύρια αποζηµιώσεων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Αλληλεγγύης,
µαζί µε εκείνες του ΕΛΓΑ που ολοκληρώνονται µέσα στο επόµενο
τρίµηνο, ενώ ακόµα 43 εκατοµµύρια ευρώ δίνονται από το Ευ-
ρωπαϊκό Αγροτικό Αποθεµατικό.

Η ερώτηση σηµειώνει ότι δεν έχει ακόµα καν ξεκινήσει η ενί-
σχυση της πρώτης αρωγής. Το ξαναείπα, αυτό αποδεικνύεται ανα-
κριβές. Ναι, η κρατική αρωγή ανέρχεται στο 70% της ζηµίας σε
πάγια και σε εξοπλισµό. Θα πρέπει να προσδιορίσουµε ποιο είναι
το ύψος αυτής της ζηµιάς. Εµείς έχουµε ήδη διαθέσει 40 εκατοµ-
µύρια ευρώ, όπως σας είπα σε πρώτη αρωγή, και ερχόµαστε και
προσθέτουµε σε αυτή την πρώτη αρωγή µια αύξηση του ποσού
από τα 2 και 4 χιλιάδες που έχουµε δώσει να δώσουµε από 5 έως
10 χιλιάδες ευρώ ακόµα, εκτιµώντας ότι η τελική αρωγή που θα
απαιτηθεί θα είναι σίγουρα εντός αυτού του πλαισίου.

Και πείτε µου παρακαλώ έναν Θεσσαλό, ο οποίος να πληροί τις
προϋποθέσεις και να µην έχει πάρει αυτή την αποζηµίωση. Και αξί-
ζει νοµίζω να αναφερθεί πως από τα στοιχεία της περιφέρειάς µας
λένε ότι παραπάνω από τριάντα χιλιάδες αγρότες δήλωσαν ζηµιές
στον ΕΛΓΑ, αλλά για την πλήρη καταβολή της κρατικής αρωγής
φάκελο µέχρι στιγµής έχουν υποβάλει µόνο οι τέσσερις χιλιάδες
τετρακόσιοι, ένας στους επτά, αν και τα δικαιολογητικά φέτος
είναι πολύ λιγότερα. Πρέπει, λοιπόν, να προχωρήσουν και όσοι
έχουν πληγεί στην κατάθεση των σχετικών δικαιολογητικών µέχρι
τα τέλη Φεβρουαρίου, ώστε να κινηθεί πιο γρήγορα η διαδικασία
της αποζηµίωσής τους. Θα το ξαναπώ. Θέλουµε να είµαστε γρή-
γοροι αλλά τζάµπα χρήµα δεν πρόκειται να µοιράσουµε, χωρίς να
µπορούµε να είµαστε τεκµηριωµένοι ότι τα χρήµατα πηγαίνουν σε
αυτούς που πραγµατικά τα έχουν ανάγκη.

Από την άλλη εβδοµάδα ανοίγει όπως σας είπα και ο δεύτερος
κύκλος που ανακοίνωσα προ ηµερών, τα 5, 10 χιλιάδες ευρώ. Και
βέβαια, αυτό παράλληλα µε τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ. Να ξε-
χωρίσουµε εδώ γι’ αυτούς που µας παρακολουθούν που µπορεί
ενδεχοµένως να µην είναι ειδικοί ότι ο ΕΛΓΑ αποζηµιώνει κατα-
στροφή και στο φυτικό και στο ζωικό κεφάλαιο, η κρατική αρωγή
αποζηµιώνει τις υπόλοιπες ζηµιές, οι οποίες έχουν γίνει στις υπο-
δοµές. Τριάντα τρεις χιλιάδες αγρότες και δύο χιλιάδες εκατό
κτηνοτρόφοι έχουν εισπράξει 150 εκατοµµύρια. Έχουν εισπράξει
150 εκατοµµύρια για τις ζηµιές του 2023 και στις 20 Φεβρουα-
ρίου µάλιστα θα υπάρξει νέα εκταµίευση. Αυτά είναι πραγµατικά
νούµερα. Εκταµιεύτηκαν µε πολύ µεγάλη ταχύτητα και θα ήθελα
να συγχαρώ την ηγεσία του ΕΛΓΑ, η οποία στη διάρκεια όλης
της τετραετίας κατάφερε και επιτάχυνε σηµαντικά τους ρυθµούς
των αποζηµιώσεων. Πότε είχαν γίνει αυτά αλήθεια, επί δικών σας
ηµερών; Δικών σας ηµερών όχι της Νέας Αριστεράς, γιατί είστε
νέοι, αλλά ηµερών της παρουσίας σας στην προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Ποτέ ο ΕΛΓΑ δεν είχε κινηθεί µε τέτοια ταχύτητα. Και
ως το τέλος του µήνα θα αρχίσει και το πρόγραµµα, πολύ ση-
µαντικό, αποκατάστασης του ζωικού κεφαλαίου που χάθηκε και
η ανοικοδόµηση στάβλων που γκρεµίστηκαν µε νέες προδιαγρα-
φές. Είναι µια ευκαιρία παλιοί στάβλοι που δεν πληρούσαν τις
προδιαγραφές -όλοι γνωρίζουµε και γνωρίζετε το χρόνιο ζήτηµα
της νοµιµοποίησης των σταβλικών εγκαταστάσεων- και αυτοί οι
στάβλοι οι οποίοι καταστράφηκαν να φτιαχτούν µε νέες προδια-
γραφές, ώστε να είναι σύγχρονοι και φιλικοί προς το περιβάλλον. 

Την 21η Ιανουαρίου πληρώθηκαν ανασφάλιστοι -το τονίζω-
ανασφάλιστοι κτηνοτρόφοι, χοιροτρόφοι, καλλιεργητές αρωµα-
τικών φυτών, ενώ αµέσως µετά και νωρίτερα από τον προβλεπό-
µενο χρόνο θα καλυφθούν και κάποιες εναποµείνασες ζηµίες
από καιρικά φαινόµενα προ του «Ντάνιελ». Και τέλος µε τροπο-
λογία που ψηφίστηκε αυτή την εβδοµάδα -αναφερθήκατε σε
αυτήν, κύριε Χαρίτση- προβλέπεται επταετής ρύθµιση οφειλών
των πληγέντων στους λογαριασµούς του ρεύµατος. Πράγµατι,
αργήσαµε έναν µήνα να ψηφίσουµε την τροπολογία. Το κάναµε

όµως. Κάναµε πράξη τη δέσµευσή µας και επί δύο χρόνια οι
αγρότες δεν θα πληρώνουν τίποτα σε ρεύµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ούτε τα παλιά χρέη ούτε την τρέχουσα κατανάλωση. Και στη

συνέχεια οι οφειλές τους θα ρυθµίζονται σε βάθος πενταετίας.
Είναι και αυτή η απάντηση σε όσους έσπευσαν να µεγεθύνουν
κάποιες πολύ προσωρινές µεµονωµένες διακοπές ρεύµατος, που
έγιναν όντως από αστοχία του παρόχου, αποκαταστάθηκαν όµως
αµέσως. Ξέρετε τα fake news µπορούν να ταξιδεύουν εύκολα
από καφενείο σε καφενείο, από πόλη σε πόλη, από τον κάθε
αγροτοπατέρα σε κάθε πρόθυµο κοµµατικό γραφείο. Όµως αυτά
δεν είναι ούτε σωστή ενηµέρωση ούτε παραγωγικός συνδικαλι-
σµός και δεν είναι σίγουρα αποτελεσµατική πολιτική. Αντίθετα,
θα έλεγα ότι είναι µπλόκα στην αλήθεια, στη συνεργασία και στις
υπεύθυνες λύσεις. Αντί λοιπόν για αντιπολιτευτικές ρητορείες,
θα ήθελα να ακούσω στη δευτερολογία σας έναν πιο σοβαρό αν-
τίλογο σε αυτά που είπαµε, συγκεκριµένες προτάσεις, κοστολο-
γηµένες κατά προτίµηση. Είπαµε ας πούµε ότι εµείς
αποζηµιώνουµε το 70% στην κρατική αρωγή. Εσείς τι εισηγείστε;
Το 80%, το 90%, το 100%, το 120%; Εµείς έχουµε ένα πλαίσιο
αποζηµιώσεων πολύ συγκεκριµένο. Να µας πείτε τι προτείνετε
και βέβαια καλό είναι να µας επισηµάνετε και από πού θα προ-
έλθει αυτή η χρηµατοδότηση.

Και βέβαια µιας και ασκείται κριτική στην Κυβέρνηση για τη συ-
νολική της πολιτική στον πρωτογενή τοµέα, για να θυµηθούµε εν
τάχει λίγα πράγµατα τα οποία έχει κάνει αυτή η πολιτική για τους
αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους αλιείς, τους µελισσοκόµους
όλα αυτά τα χρόνια. Εµείς δεν ήµασταν η Κυβέρνηση που µει-
ώσαµε τους φορολογικούς συντελεστές από το 22% στο 9%;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς δεν δώσαµε πρόσθετη µείωση κατά 50% στον φόρο ει-

σοδήµατος στους αγρότες οι οποίοι συµµετέχουν σε συλλογικά
σχήµατα συνεργασίας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, καταργώντας τον νόµο Κατρούγκαλου δεν ήµασταν

αυτοί που αποσυνδέσαµε από τις ασφαλιστικές εισφορές από το
εισόδηµα των αγροτών;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς δεν είµαστε αυτοί που επί δύο χρόνια τώρα επιστρέ-

φουµε σε κτηνοτρόφους και καλλιεργητές τον ειδικό φόρο στο
πετρέλαιο, 160 εκατοµµύρια ευρώ σε διακόσιους ενενήντα χιλιά-
δες δικαιούχους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιας και βρίσκοµαι στο θέµα αυτό να ανακοινώσω ότι σε συνεν-

νόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών και καθώς ναι, η οικονοµία
µας πηγαίνει αρκετά καλά για να µπορούµε να υποστηρίζουµε τέ-
τοιες πρωτοβουλίες, η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο πετρέλαιο θα επεκταθεί και για το 2024. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Ακόµα 82 εκατοµµύρια. Και βέβαια εµείς δεν είµαστε αυτοί
µιας και µιλάµε συνέχεια για µειώσεις του ΦΠΑ που µειώσαµε
τον ΦΠΑ στα λιπάσµατα και στις ζωοτροφές στα αγροτικά µηχα-
νήµατα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η Κυβέρνηση το έκανε, δεν το έκανε κάποια άλλη. 
Εµείς δεν είµαστε που καταργήσαµε τη φορολόγηση των ενι-

σχύσεων από το πρώτο ευρώ την οποία είχε επιβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Εµείς δεν είµαστε αυτοί, που µέσα από τις πολιτικές µας απορ-
ροφήσαµε το 90% των αυξήσεων στην ενέργεια επί σχεδόν µία
τετραετία. Ο Υπουργός Ανάπτυξης τότε µε την προηγούµενή του
ιδιότητα ως Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τα θυµάστε
καλά. Και εµείς δεν είµαστε αυτοί που χτίσαµε ξανά ουσιαστικά
από το µηδέν τον ΕΛΓΑ, ο οποίος πια αποζηµιώνει πιο γρήγορα,
αποζηµιώνει εφάπαξ. 

Και µιας και µιλάµε για τον ΕΛΓΑ…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σε σχέση µε τη µείωση 35% στις αποζη-

µιώσεις του ΕΛΓΑ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όχι, µισό λεπτό. Να µιλήσουµε λοιπόν, κύριε Κατρίνη, για τον
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ΕΛΓΑ. Είστε και εσείς από αγροτική περιοχή και τα ξέρετε καλά.
Πόσα χρήµατα δώσαµε τα τελευταία τέσσερα χρόνια σε αγροτι-
κές αποζηµιώσεις; Δώσαµε 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Από αυτά
πόσα προέρχονται από τις εισφορές των αγροτών; Πόσα; Τα
µισά. Τα άλλα µισά προέρχονται -να το ακούσουν οι πολίτες- από
το υστέρηµα των πολιτών από τη φορολόγηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το κάναµε όµως, γιατί ήταν το σωστό και ήταν το επιβεβλη-

µένο. Και βέβαια αν η οικονοµία µας δεν πήγαινε καλά αν ήµα-
σταν στα χάλια που κάποτε είχαµε βρεθεί δεν θα µπορούσαµε
να κάνουµε τέτοιες πολιτικές. Έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε
µια σοβαρή κοινωνική πολιτική στήριξης του πρωτογενούς τοµέα
ακριβώς επειδή η οικονοµία µας αναπτύσσεται και παράγει επι-
τέλους, διατηρήσιµα δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να µην αναφερθώ, κύριε Χαρίτση, στο πρόγραµµα των νέων

γεωργών, 600 εκατοµµύρια στα 235 εκατοµµύρια που µόνο τον
Δεκέµβριο κατευθύνθηκαν σε παραγωγούς ορεινών και νησιωτι-
κών περιοχών, ένας κατάλογος βέβαια που δεν σταµατάει εδώ.

Θα ήθελα να προσθέσετε και τα πολύ σηµαντικά εγγειοβελτιω-
τικά αρδευτικά έργα τα οποία γίνονται σε ολόκληρη την επικρά-
τεια, πρωτοβουλίες για την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και
ακόµα βέβαια προγράµµατα που αφορούν σε στρατηγικές επιλο-
γές, όπως η βιολογική καλλιέργεια και η κτηνοτροφία, µε εξασφα-
λισµένους πόρους που ξεπερνούν τα 700 εκατοµµύρια ευρώ.

Με άλλα λόγια, αυτή η Κυβέρνηση έχει µια συνεκτική πολιτική
για τον πρωτογενή τοµέα, την εφαρµόζει µεθοδικά κινούµενη
τόσο στο επίπεδο των υποδοµών, όσο και του έµψυχου δυναµι-
κού και υπηρετώντας έναν διπλό στόχο: Την άρση διαχρονικών
αδικιών και την τόνωση του αγροτικού εισοδήµατος, αλλά από
την άλλη την επιβεβληµένη, την απαραίτητη στροφή της γεωρ-
γίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας προς την καινοτοµία, προς
την εξωστρέφεια, προς τη µεγαλύτερη συνεργασία, προς την τυ-
ποποίηση, προς τη µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία των γεωργι-
κών προϊόντων. Αυτή είναι µια στρατηγική την οποία την
υπηρετούµε µε συνέπεια και έχουµε ακόµα πολύ δρόµο να δια-
νύσουµε. Για δείτε το ποσοστό των αγροτών στην Ελλάδα οι
οποίοι συνεταιρίζονται σε σχέση µε τα ποσοστά στις ευρωπαϊκές
χώρες. Θα διαπιστώσετε πόσο δρόµο έχουµε ακόµη να διανύ-
σουµε για να αποκτήσουν οι αγροτικές και οι κτηνοτροφικές εκ-
µεταλλεύσεις την κρίσιµη εκείνη µάζα για να µπορούν αφ’ ενός
να µειώνουν το κόστος παραγωγής και αφ’ ετέρου να µπορούν
να διεκδικούν επάξια το ποσοστό που τους αξίζει από την αλυ-
σίδα αξίας των προϊόντων τους.

Και είχε αποτελέσµατα αυτή η πολιτική; Για δείτε τα στοιχεία
του εµπορικού ισοζυγίου. Οι εξαγωγές µας αυξήθηκαν το 2023
κατά 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ σε σχέση µε το προηγούµενο
έτος. Παραµένουµε αυτήν τη στιγµή οριακά πλεονασµατικοί. Ου-
δέποτε η χώρα είχε περισσότερες εξαγωγές πρωτογενών προ-
ϊόντων από ό,τι επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, ναι, εµείς είµαστε αυτοί που αγωνιζόµαστε για να αντιµε-

τωπίσουµε το σαράκι των εισαγόµενων προϊόντων που ελληνο-
ποιούνται. Γνωρίζετε τη µεγάλη µάχη και τον αγώνα που δώσαµε,
κάτι το οποίο αναγνωρίζουν οι κτηνοτρόφοι, για να αντιµετωπί-
σουµε τις εισαγωγές γάλακτος ή προϊόντων που σχετίζονται µε
την παραγωγή γαλακτοκοµικών προϊόντων. Και, ναι, το γάλα σή-
µερα έχει πολύ καλύτερες τιµές από αυτές που είχε πριν από
τέσσερα χρόνια. Έχει και αυξηµένο κόστος, προφανώς, αλλά
έχει και καλύτερες τιµές. Το θέµα είναι ο Έλληνας κτηνοτρόφος
να παίρνει την τιµή που αξίζει στο ελληνικό γάλα και να µην αι-
σθάνεται ότι υπονοµεύεται η προσπάθειά του από κάποιους οι
οποίοι πιστεύουν ότι µπορούν να βγάζουν χρήµατα στην πλάτη
των έντιµων κτηνοτρόφων, αλλά και του κράτους. 

Όλα αυτά λοιπόν δεν µπορεί να υποτιµώνται και πολύ περισ-
σότερο δεν µπορεί να κρύβονται πίσω από τυφλά αιτήµατα ή
κάτω από τζάµπα υποσχέσεις. Όχι, δεν θα αναβιώσει αυτή η Κυ-
βέρνηση το σύνθηµα: «Όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Και δεν µιλώ
µόνο για συνθήµατα που περιλαµβάνουν τα πάντα και τους πάν-
τες µε αποτέλεσµα να µην ξεχωρίζει κανείς τίποτα και κανένας.

Άκουσα, µιας και βλέπω εδώ συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, όλα
αυτά τα οποία διάβασε ο κ. Κασσελάκης. Δεν µου φάνηκε να
γνωρίζει σε βάθος τα ζητήµατα του πρωτογενούς τοµέα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εσείς το ξέρετε γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αφήστε, αφήστε να κρίνει κάποιος που µας ακούει αν τα ξέρουµε
εµείς καλύτερα από εσάς. Δεν θα το κρίνετε ούτε εσείς, ούτε
εγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ένας κατάλογος που εκστόµισε. Δεν µπορούσε να τον κοστο-

λογήσει…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εσείς το ξέρετε γιατί επιδοτείστε

ως αγρότης…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι δια-

κοπές.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Λοι-

πόν, κοιτάξτε να δείτε, οι εποχές των λεφτόδεντρων έχουν περά-
σει. Κάποιοι θέλουν να τα ξαναφυτέψουν, έστω και σε λάθος
εποχή. Ας συζητήσουµε λοιπόν σήµερα -καλύτερα από το να προ-
βαίνουµε σε διαξιφισµούς- κοινούς συντονισµούς για το πώς µπο-
ρούν να επιταχυνθούν οι αποζηµιώσεις. Αν έχετε κάποιες ιδέες σε
αυτή την κατεύθυνση, είµαστε έτοιµοι να τις ακούσουµε.

Αν έχετε εσείς, κύριε Χαρίτση, κάποιο µαγικό τρόπο για να
αποµακρύνετε τα νερά από την Κάρλα, να τον ακούσω, παρα-
καλώ, να µας τον υποδείξετε. Έχουµε εκατόν ογδόντα χιλιάδες
στρέµµατα πληµµυρισµένων εκτάσεων. Ξαναγεννήθηκε µια λίµνη
η οποία είχε αποξηρανθεί πριν από εξήντα χρόνια. Αν εσείς έχετε
κάποιο µαγικό τρόπο για να αποµακρύνετε τα νερά να µας τον
πείτε. Εδώ είµαστε, να τον ακούσουµε. Μπορεί να ξέρετε κάτι το
οποίο µας έχει διαφύγει. 

Υπάρχουν όµως και κάποια ευρύτερα ζητήµατα, και επιτρέψτε
µου να κλείσω µε αυτά, κύριε Πρόεδρε, τα οποία αφορούν τον
διάλογο και αυτά δεν έχουν να κάνουν µόνο µε τους αγρότες της
Θεσσαλίας ή µε τους αγρότες της Ελλάδος. Βρέθηκα στις Βρυ-
ξέλλες. Βλέπετε ότι οι κινητοποιήσεις του αγροτικού κόσµου
είναι συνολικές στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να ακούσουµε
τα αιτήµατα των αγροτών, των ευρωπαίων και των Ελλήνων.
Πολλά από αυτά είναι δικαιολογηµένα. Και χαίροµαι, γιατί µετά
από πολλές πιέσεις και της πατρίδας µας, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αποφάσισε να αναστείλει το 4% των στρεµµάτων που
έπρεπε να βρεθούν σε αγρανάπαυση το 2024. Αυτό σηµαίνει, για
να το πούµε απλά, ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα παραπάνω,
τα οποία θα µπορούν να καλλιεργηθούν. Αυτό σηµαίνει εισόδηµα
για τους αγρότες. Σηµαίνει συνδεδεµένη ενίσχυση από τους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους. Αυτές είναι σηµαντικές πρωτοβουλίες. Θα
επανέλθω και στη δευτερολογία µου σε κάποιες ακόµα παρεµ-
βάσεις, οι οποίες πρέπει να γίνουν στην Κοινή Αγροτική Πολιτική.
Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος ότι η πράσινη µετάβαση, έτσι όπως
έχει συµφωνηθεί, η οποία αναντίρρητα είναι απαραίτητη, ενδε-
χοµένως σε ορισµένες εκφάνσεις της να πρέπει να προσαρµο-
στεί, ώστε να λάβει υπ’ όψιν τις δικαιολογηµένες ανησυχίες των
αγροτών σχετικά µε τη γραφειοκρατία που αυτή επιβάλλει ή σχε-
τικά µε τους κανόνες ανταγωνισµού όταν ερχόµαστε να αντιµε-
τωπίσουµε εισαγωγές προϊόντων από χώρες που δεν έχουν τις
ίδιες περιβαλλοντικές προδιαγραφές που εµείς επιβάλλουµε
στους δικούς µας αγρότες και στους δικούς µας κτηνοτρόφους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πλευρά της η Κυβέρνησή
µας δείχνει µε κάθε τρόπο το ενδιαφέρον µας για τους αγρότες
και τους κτηνοτρόφους µε µέτρα στα οποία ήδη αναφέρθηκα,
αλλά και µε ειδικές πρωτοβουλίες όπως η χθεσινή δέσµευση του
Υπουργού, που απαντά σε ένα βασικό αίτηµα, ότι τον Απρίλιο ο
ΟΠΕΚΕΠΕ θα καταβάλει το σύνολο των ενισχύσεων που δικαιούν-
ται οι παραγωγοί, κάτι το οποίο σηµαίνει ότι πριν από το Πάσχα
το αγροτικό εισόδηµα σε όλη τη χώρα θα έχει ενισχυθεί µε ζεστό
χρήµα το οποίο θα φτάνει τα 750 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως, τελειώνοντας θα ήθελα να µιλήσω και λίγο παραπάνω
για ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο τίθεται -και δικαιολογηµένα- µετ’
επιτάσεως, και αυτό είναι το κόστος του ρεύµατος. Θα ήθελα,
λοιπόν, να ανακοινώσω ότι σε πρώτη φάση η ΔΕΗ θα προσφέρει
πρόσθετη έκπτωση 10% στο αγροτικό ρεύµα από τους µήνες
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Μάιο έως και Σεπτέµβριο, δηλαδή τους µήνες των υψηλών κα-
ταναλώσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα ήθελα, επίσης, να ανακοινώσω ότι σε συνεννόηση µε τα

συναρµόδια Υπουργεία, θα ρυθµιστούν χρέη των τοπικών και γε-
νικών οργανισµών εγγείων βελτιώσεων, ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ, ύψους
87 εκατοµµυρίων ευρώ. Στη Θεσσαλία µάλιστα, το κράτος θα
αναλάβει το 75% αυτών των οφειλών, ενώ στην υπόλοιπη χώρα
οι οφειλές αυτές θα ρυθµιστούν µε δεκαετή άτοκη εξόφληση. 

Θα κάνουµε όµως και κάποια πράγµατα ακόµα. Θέλουµε να
εξασφαλίσουµε στους αγρότες των συνεταιρικών σχηµάτων και
σε αυτούς οι οποίοι έχουν µπει σε πλαίσια συµβολαιακής γεωρ-
γίας, µεσοπρόθεσµη µείωση του κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος
της τάξης τουλάχιστον του 30% επί µια δεκαετία. Αυτό για να
µπορέσουµε να το κάνουµε, θα πρέπει να µπορέσουµε να επιδο-
τήσουµε την κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων µε µπαταρία
που θα διατίθεται µε τη µορφή διµερών µακροχρόνιων συµβά-
σεων παροχής ηλεκτρικής ενέργειας, τα λεγόµενα PPAs, και
συµβόλαια τα οποία θα εφαρµοστούν εντός διετίας από την
εφαρµογή αυτού του µέτρου. 

Τέλος, κάτι ακόµα που είναι πολύ σηµαντικό και το άκουγα συ-
νέχεια ως αίτηµα και σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Ενέργειας
καταφέρνουµε σε ένα βαθµό να το επιλύουµε. Για µεµονωµένους
αγρότες, θα ξεκινήσει αµέσως ένα νέο πρόγραµµα «Φωτοβολ-
ταϊκά στο χωράφι» ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Πώς θα το κά-
νουµε αυτό; Πρέπει να βρούµε παραπάνω ηλεκτρικό χώρο
-συγνώµη αν χρησιµοποιώ ορολογία ολίγον τεχνική- και τον
έχουµε βρει. Όµως τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι θα µπορούµε
να αυξήσουµε από τα δέκα κιλοβάτ στα πενήντα κιλοβάτ τη δυ-
νατότητα αγροτικών φωτοβολταϊκών σε αυτόν τον κλειδωµένο
χώρο. Θα είναι µια πολύ σηµαντική ανάσα για µικρούς παραγω-
γούς για να µπορούν να έχουν πιο φθηνή ηλεκτρική ενέργεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε -και ζητώ συγγνώµη αν πήρα

λίγο περισσότερο από τον χρόνο, θα προσπαθήσω να περιορι-
στώ στη δευτερολογία µου- πιστεύοντας ότι έδωσα στη Βουλή
µια όσο το δυνατόν πιο πλήρη εικόνα της κατάστασης που επι-
κρατεί στη Θεσσαλία, αλλά και στον πρωτογενή τοµέα, µε όσα
έγιναν, γίνονται και θα γίνουν, χωρίς να αρνηθώ αδυναµίες, αλλά
απαντώντας ταυτόχρονα και σε µύθους και ψέµατα. 

Και είµαι σίγουρος ότι µε ρεαλισµό, καλή διάθεση και διάλογο
-θα το ξαναπώ, η Κυβέρνηση αυτή θα είναι πάντα ανοιχτή στον
διάλογο- τα πράγµατα θα είναι σύντοµα καλύτερα για τους αγρό-
τες και τους κτηνοτρόφους µας. Αποτελούν άλλωστε την καρδιά
της παράταξής µας και η λύση των προβληµάτων τους είναι κι
αυτή στην καρδιά των προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ήθελα στο ση-
µείο αυτό να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 3ο Γυµνάσιο Αχαρνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σειρά έχει τώρα για τη δευτερολογία του ο ερωτών Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αλέξης
Χαρίτσης. 

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Μητσοτάκης, θα µου επιτρέψετε να πω, έκανε νταµπλ

σκορ στον χρόνο οπότε θα δείξετε και σε µένα µια µεγαλύτερη
ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αν και εσείς ανακοι-
νώσετε παροχές θα πάρετε χρόνο.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Θα τα δώσουµε όλα τότε για να µι-
λήσουµε. 

Κοιτάξτε, αν έβαζα έναν τίτλο στην οµιλία του Πρωθυπουργού,
θα έλεγα «ουδεµία έκπληξη», γιατί έκανε αυτό το οποίο, ακριβώς,
περιµέναµε. Προσπάθησε να µας περιγράψει µια εικόνα, ότι η
Κυβέρνησή του κάνει κάθε τι το δυνατό κι ακόµα περισσότερα.
Όλα τα έχει κάνει καλά, άρα, βεβαίως, οι αγρότες, προφανώς,
ψεύδονται. Οι αγρότες είναι αχάριστοι. Δεν µπορεί να είναι και
δικαιολογηµένες οι κινητοποιήσεις κι όλα να έχουν γίνει καλά. 

Η πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή στη Θεσσαλία, δυστυχώς,
είναι πολύ διαφορετική από αυτή την οποία µας περιέγραψε πριν
από λίγο ο Πρωθυπουργός. Και οµολογώ ότι θα περίµενα να
ακούσω µια οµιλία στην οποία θα παρουσιαστεί, επιτέλους, ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο το οποίο και στο ζήτηµα των αποζηµιώσεων
και της αποκατάστασης αλλά και στο ζήτηµα του στρατηγικού
σχεδιασµού θα έχει αρχή, µέση και τέλος. Αυτό δεν το άκουσα. 

Και το γεγονός, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι έρχεστε τρίτη φορά
να µιλήσετε για τη Θεσσαλία, στην κατάσταση που βρίσκεται
αυτή τη στιγµή η Θεσσαλία, νοµίζω ότι δεν είναι τίποτα άλλο
παρά µια οµολογία αποτυχίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ακούσαµε πολλά. Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, µιλάτε για

δωρεάν χρήµα; Εσείς µιλάτε για δωρεάν χρήµα µε όλο αυτό το
οποίο κάνατε προεκλογικά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εντάξει, δεν είµαστε τώρα κοντά στις εκλογές, για να µπείτε

σε µια νέα αντίστοιχη διαδικασία, αλλά µιλάτε εσείς γι’ αυτό;
Ακούσαµε να µιλάτε για τις εξαγωγές, για το εµπορικό έλλειµµα.
Για τις εισαγωγές θα µιλήσουµε, για την εκτίναξη του ελλείµµα-
τος στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών θα µιλήσουµε; 

Άκουσα να µιλάτε και να λέτε για τους αγρότες, για τα φωτο-
βολταϊκά. Μάλιστα, πολύ καλή η ιδέα για τα φωτοβολταϊκά. Ηλε-
κτρικός χώρος στο δίκτυο υπάρχει; Όπου κι αν πάµε σε όλη την
Ελλάδα, όλοι µας λένε ότι το δίκτυο είναι κορεσµένο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θα γίνουν επενδύσεις για να µπορέσουν, λοιπόν, να υπάρξουν

εκεί και για τους αγρότες δυνατότητες για τα φωτοβολταϊκά; 
Κύριε Μητσοτάκη, η πραγµατικότητα στη χώρα αυτή τη στιγµή

είναι ότι µε την πολιτική σας έχετε κατορθώσει να δηµιουργήσετε
έναν πληθωρισµό απληστίας. Κι αυτός ο πληθωρισµός απληστίας
πλήττει αυτή τη στιγµή και τους παραγωγούς, τους αγρότες και
τους καταναλωτές, τους πολίτες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα την
οποία βιώνουν σήµερα οι συµπολίτες µας και στη Θεσσαλία και
σε ολόκληρη την Ελλάδα. 

Μας είπατε κιόλας ότι αρνούµαστε την επιστήµη, µέχρι κι αυτό
το ακούσαµε. Είναι δυνατόν, να το λέτε εσείς αυτό σε εµάς, ότι
αρνούµαστε την επιστήµη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εσείς που επειδή, ακριβώς, τα πορίσµατα του Αστεροσκοπείου

για την κλιµατική κρίση, για τις φυσικές καταστροφές δεν ήταν
της προτίµησης σας, καταργήσατε την αυτοτέλειά του και το υπα-
γάγατε στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να δούµε την πραγµατικότητα κατά-
µατα. Πήγατε προχθές και συναντήσατε και τους αγρότες στη Βό-
νιτσα, αν δεν κάνω λάθος, στο µπλόκο, οι οποίοι σας ρώτησαν
ποιο είναι το σχέδιό σας για να κάνουν κι αυτοί τα κουµάντα τους,
αν θα γίνουν γκαρσόνια ή αν θα πρέπει να φύγουν να πάνε στη
Γερµανία. 

Σκεφτείτε ποια είναι η κατάσταση για τους αγρότες στη Θεσ-
σαλία που µέσα σε όλα τα προβλήµατα του αυξηµένου κόστους
παραγωγής, της έλλειψης εργατικών χεριών, της εκµετάλλευσης
που δέχονται από τους µεσάζοντες και βλέπουν πολύ χαµηλές
τιµές στο χωράφι και εξαιρετικά υψηλές τιµές στο ράφι, αυτή
είναι η πραγµατικότητα, έχουν να αντιµετωπίσουν και τις τερά-
στιες επιπτώσεις από τις καταστροφές. 

Τι θα γίνει, λοιπόν, µε τους αγρότες στη Θεσσαλία; Θα είναι, τε-
λικά, µήπως οι πρώτοι κλιµατικοί µετανάστες στη χώρα µας; Οι
κάτοικοι, οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι επιχειρηµατίες, οι απλοί
εργαζόµενοι των επιχειρήσεων της Θεσσαλίας που δεν λειτουρ-
γούν όλους αυτούς τους µήνες, αυτοί οι αόρατοι εργαζόµενοι για
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τους οποίους δεν έχει ειπωθεί απολύτως τίποτα όλους αυτούς
τους µήνες, τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Θα εγκαταλείψουν
τον τόπο τους για πάντα; Ήταν αβοήθητοι στην καταστροφή,
τώρα είναι και εξαιρετικά ανασφαλείς για το µέλλον τους. Και, δυ-
στυχώς, σήµερα δεν µας δώσατε ένα σαφές χρονοδιάγραµµα για
το πως θα αντιµετωπιστούν όλα τα προβλήµατα της περιοχής. 

Όµως, θα ήθελα εδώ στη δευτεροµιλία µου να πω δυο λόγια
για το µείζον ζήτηµα της θωράκισης και ανασυγκρότησης της
Θεσσαλίας και να κάνω κάποιες παρατηρήσεις. 

Κοιτάξτε, κύριε Πρωθυπουργέ, η κλιµατική αλλαγή, η κλιµα-
τική κρίση δεν είναι έννοιες αφηρηµένες για να τις χρησιµοποι-
ούµε ως δικαιολογίες όταν µας βολεύει για να καµουφλαριστεί
η ανεπάρκεια ή η κατάρρευση του κρατικού µηχανισµού. Είναι
µια νέα πραγµατικότητα, µια σκληρή και αναντίρρητη πραγµατι-
κότητα που απαιτεί εγρήγορση και ολιστική στρατηγική. 

Και επειδή µιλήσατε στην οµιλία σας -και σωστά θα πω εγώ- για
κοστοβόρα και ενεργοβόρα παρέµβαση, ακριβώς γι’ αυτούς τους
λόγους χρειάζεται στρατηγικό σχέδιο, ακριβώς γι’ αυτούς τους
λόγους -τα είχαµε πει και στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό-
χρειάζεται ένα κράτος µε εντελώς διαφορετικές δοµές, µε εντε-
λώς διαφορετικούς πόρους, ένα αναπτυξιακό κράτος το οποίο θα
µπορεί να σχεδιάζει, το οποίο θα µπορεί να συντονίζει, το οποίο
θα µπορεί να ελέγχει, το οποίο θα µπορεί να εκτελεί. Εκεί βρίσκε-
ται και η µεγάλη ιδεολογική µας διαφορά ηµών και υµών. Διότι
εµείς πιστεύουµε σε ένα κράτος το οποίο θα έχει έναν τέτοιο
ρόλο, όχι βεβαίως, ένα επιτελικό κράτος, το οποίο είδαµε που οδη-
γήθηκε και πως κατέρρευσε µέσα στην καταστροφή. 

Επηρεάζει, λοιπόν, αυτός ο σχεδιασµός, αυτή η στρατηγική
τις προτεραιότητες στο επίπεδο του χωρικού σχεδιασµού -επι-
τρέψετε να πω- µε δύο ετερόκλητους τρόπους. Από τη µία επι-
βάλει την ενίσχυση της ανθεκτικότητας των υποδοµών που αύριο
θα σηκώσουν το βάρος ίδιων -και πολύ φοβάµαι- και ακόµα χει-
ρότερων και ακραίων φυσικών φαινοµένων -αυτό µας λέει η επι-
στήµη- κι από την άλλη επιβάλλει ένα παραγωγικό ανασχεδιασµό
που να αντιστοιχεί στα νέα κλιµατικά δεδοµένα και να απαντά
στις ανάγκες εθνικής οικονοµίας, αλλά και στις δυνατότητες, τις
φέρουσες ικανότητες των ίδιων των οικοσυστηµάτων να αποκα-
τασταθούν µε φυσικό τρόπο.

Η αγροτική παραγωγή, αλλά και η βιωσιµότητα του αγροτικού
επαγγέλµατος βρίσκονται ακριβώς στον πυρήνα αυτού του µετα-
σχηµατισµού. Εσείς αναθέσατε να είµαστε πλάι σε ειδικούς επι-
στήµονες από το εξωτερικό, στους Ολλανδούς. Είναι κακό αυτό;
Όχι, εγώ θα πω. Όµως, εδώ πρέπει να κάνω δύο παρατηρήσεις:
Πρώτον ότι αργήσατε υπερβολικά, αργήσατε χαρακτηριστικά, η
στρατηγική για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή θα έπρεπε
να ήταν εδώ και περισσότερο από δυόµιση χρόνια, τµήµα του
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Είχατε την ευ-
καιρία να αξιοποιήσετε τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, δεν
το κάνατε. Είχατε, µάλλον, άλλες προτεραιότητες τότε και άλλους
θέλατε να ενισχύσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και δεύτερον, ένα στρατηγικό σχέδιο για τη θωράκιση και την

ανασυγκρότηση µιας ολόκληρης περιφέρειας, της Θεσσαλίας,
απαιτεί διαφάνεια, απαιτεί διαβούλευση. Μιλήσατε πριν για συ-
ναινέσεις. Πώς µπορεί να υπάρχουν συναινέσεις όταν δεν υπάρ-
χει διάλογος, όταν δεν υπάρχει δηµοκρατική συζήτηση µε τους
άµεσα ενδιαφερόµενους, µε τους πολίτες; 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, εδώ ένα νέο χωρικό σχέδιο για τη Θεσ-
σαλία αλλά χρειαζόµαστε και µια νέα καινοτόµα διαδικασία συµ-
περιληπτικού, δηµοκρατικού σχεδιασµού για να εκπονηθεί αυτή
τη στρατηγική.

Όµως, η στρατηγική αυτή έχει τέσσερις προϋποθέσεις. Και
επειδή η Νέα Αριστερά είναι µια δύναµη, η οποία κάνει την κρι-
τική της, ασκεί µαχόµενη αντιπολίτευση και ταυτόχρονα, κατα-
θέτει και τις προτάσεις της, θα σας πω ποιες είναι κατά τη γνώµη
µας οι τέσσερις βασικές προϋποθέσεις, τις οποίες πρέπει να έχει
µια τέτοια στρατηγική.

Πρώτον, προϋποθέτει έναν φορέα που θα διαβουλευτεί την
όποια µελέτη και θα κληθεί να την υλοποιήσει σε βάθος δεκαε-
τίας. Πρέπει να υπάρχουν µόνιµες δοµές για να µπορέσουν να
ανταποκριθούν στην υλοποίηση ενός τέτοιου σχεδίου. Χρειάζε-

ται, λοιπόν, µια νέα διαχειριστική αρχή, η οποία θα υλοποιήσει
σε βάθος δεκαετίας όλο το στάδιο, όλα τα έργα, τα οποία πρέπει
να γίνουν. 

Δεύτερον, προϋποθέτει την αναγνώριση ότι ο Θεσσαλικός
Κάµπος αντιµετώπιζε εδώ και χρόνια πρόβληµα. Είναι διαχρονικό
το πρόβληµα. Εξαιτίας της µορφής του και των εκµεταλλεύσεων
αντιµετώπιζε δοµικά προβλήµατα. Αποτελούσε ένα αγροδιατρο-
φικό σύµπλεγµα που τις τελευταίες δεκαετίες στηριζόταν υπέρ-
µετρα σε ενεργοβόρες εντατικές καλλιέργειες. Χρειάζεται,
λοιπόν, ένα σχέδιο αποκατάστασης και ένα σχέδιο µετασχηµατι-
σµού του σηµερινού παραγωγικού υποδείγµατος της περιοχής. 

Τρίτον, η αποκατάσταση της παραγωγής χωρίς την ενίσχυση
της ανθεκτικότητας των υποδοµών δεν έχει κανένα νόηµα, είναι
κενό γράµµα. Αυτό, βεβαίως, δεν πρέπει να οδηγήσει στην ανα-
θέρµανση σεναρίων «φαραωνικών» έργων για την περιοχή. Αντί-
θετα, τα έργα υποδοµής θα πρέπει να αποκαθιστούν το φυσικό
περιβάλλον και να κάνουν παρεµβάσεις στην κλίµακα του ίδιου
του τόπου και των φυσικών αντοχών του. Άλλωστε αυτό το λέει
ο ΟΗΕ, το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το λέει η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων, οι οποίες υιοθετούν τη στρατηγική για λύσεις
βασισµένες στη φύση, nature based solutions, οι οποίες αφορούν
στην ανθεκτικότητα των περιοχών και συνδέονται και µε τις δια-
θέσιµες χρηµατοδοτήσεις. Δεν θα πάρεις λεφτά αν δεν κάνεις
παρεµβάσεις οι οποίες βασίζονται ακριβώς σε αυτή τη λογική. 

Τέταρτον, οι βραχυπρόθεσµες παρεµβάσεις αποκατάστασης
στην περιοχή θα έπρεπε να είναι απολύτως ενταγµένες στον µα-
κροπρόθεσµο σχεδιασµό. Να µη γελιόµαστε. Η οικονοµική δρα-
στηριότητα στη Θεσσαλία δεν θα επανέλθει στα προ κατα-
στροφής επίπεδα µέσα σε δύο - τρία χρόνια. Πρέπει, όµως, µέσα
σε αυτό το διάστηµα να βρούµε έναν τρόπο να κρατήσουµε τους
ανθρώπους στον τόπο τους. Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, χρει-
άζονται προοπτική και αυτό δεν γίνεται να επιτευχθεί αν δεν
υπάρχει ένας σοβαρός σχεδιασµός, έτσι ώστε οι ενισχύσεις στην
περιοχή να διατηρηθούν για, τουλάχιστον, τα επόµενα ένα µε
δύο χρόνια, µε τη µορφή, ενδεχοµένως, του κοινωνικού µισθού
που θα µπορούσε να πάρει και τη µορφή της αµοιβής για κά-
ποιου είδους κοινωνική απασχόληση ή της επ’ αµοιβή επιµόρφω-
σης για νέες καλλιεργητικές µεθόδους, για νέες παραγωγικές
δοµές και µονάδες. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, στην οµιλία σας αναφερθήκατε στη συ-
ζήτηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το καθεστώς αγρανάπαυ-
σης. Στη Θεσσαλία, όµως, αυτή τη στιγµή υπάρχουν χιλιάδες
στρέµµατα τα οποία βρίσκονται σε αναγκαστική αγρανάπαυση.
Ξέρετε τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη Θεσσαλία; Συµβαίνουν
πλειστηριασµοί, συµβαίνουν εκποιήσεις περιουσιών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η γη της Θεσσαλίας απειλείται µε εκποίηση και γνωρίζετε

πολύ καλά ότι βρίσκεται σε εξέλιξη µια διαδικασία µεταβίβασης
περιουσιακών στοιχείων από τα χέρια των τοπικών παραγωγών,
των απελπισµένων σήµερα τοπικών αγροτών, σε επιχειρήσεις
πολλές φορές και του εξωτερικού. 

Η πολιτεία δεν µπορεί να µένει απλός παρατηρητής µιας τέ-
τοιας καταστροφικής εξέλιξης. Η Κυβέρνησή σας δεν µπορεί να
µένει απαθής ή ακόµα χειρότερα να διευκολύνει τη βίαιη ανα-
διάρθρωση σε βάρος του τοπικού παραγωγικού ιστού και υπέρ
ξένων κερδοσκοπικών συµφερόντων. Οι επιπτώσεις στην τοπική
κοινωνία, οι επιπτώσεις συνολικά στην οικονοµία της χώρας µας
–µιας και µιλάµε για την καρδιά του παραγωγικού ιστού της
χώρας- θα είναι καταστροφικές. 

Θα κλείσω επανερχόµενος, κύριε Πρωθυπουργέ, στο ζήτηµα
της δηµοκρατίας. Όσο οι κάτοικοι της περιοχής δεν είναι συµµέ-
τοχοι σε αυτή τη διαδικασία οικονοµικού, χωροταξικού, αναπτυ-
ξιακού σχεδιασµού στον τόπο τους, τόσο θα φουντώνουν οι
ανησυχίες της τοπικής κοινωνίας ότι η καταστροφή της Θεσσα-
λίας αποτελεί µια κρίση που κάποιοι επιτήδειοι, όπως έγινε και
στις προηγούµενες κρίσεις, θα τη µετατρέψουν σε ευκαιρία κερ-
δοσκοπίας σε βάρος µιας ολόκληρης κοινωνίας και πολύ φοβά-
µαι ότι αν συνεχιστεί αυτή η πολιτική, αυτό θα γίνει µε τη δική
σας συνδροµή, µε τη δική σας υποστήριξη. 

Εµείς, λοιπόν, θα είµαστε εδώ. Η Νέα Αριστερά θα συνεχίσει
να ελέγχει τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας. Η Νέα Αριστερά
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θα συνεχίσει να είναι η φωνή της κοινωνίας στο Κοινοβούλιο. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα επτά
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
3ο Γυµνάσιο Αχαρνών (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μη-
τσοτάκη για τη δική του δευτερολογία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Χαρίτση, µπορεί το όνοµα του νεοσύστατου κόµµατός σας
να είναι Νέα Αριστερά, αλλά φοβάµαι ότι έχετε υιοθετήσει όλες
τις παλιές κακές συνήθειες της Αριστεράς από την οποία προ-
έρχεστε, µε πρώτη το να µπορείτε να µιλάτε πολλή ώρα χωρίς
να λέτε απολύτως τίποτα το συγκεκριµένο και το ουσιαστικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η πολιτική, όµως, όπως το ξέρετε καλά, δεν είναι εκθέσεις

ιδεών, αλλά η δυνατότητα σύνθεσης και υλοποίησης εφαρµόσι-
µων και καλά κοστολογηµένων µέτρων. Επιτρέψτε µου, λοιπόν,
να κάνω χρήση της δευτερολογίας µου για να συνοψίσω όλα όσα
φαίνεται ότι δεν καταλάβατε ότι είπα στην πρωτολογία.

Έχουµε µια σειρά από παρεµβάσεις τις οποίες πρέπει να κά-
νουµε για να υποστηρίξουµε τους αγρότες, οι οποίοι δικαιολο-
γηµένα διαµαρτύρονται στη Θεσσαλία -τόνισα και πάλι-
προφανώς για έναν λόγο παραπάνω, διότι έχουν υποστεί µια
πολύ µεγάλη φυσική καταστροφή, όµως, τα προβλήµατα των
αγροτών δεν περιορίζονται στη Θεσσαλία. 

Τι µας λένε, λοιπόν, οι αγρότες; «Έχουµε πρόβληµα µε το κό-
στος παραγωγής». Πέραν των µέτρων που ήδη έχουµε εφαρµό-
σει, τη µείωση, δηλαδή, του χαµηλότερου συντελεστή ΦΠΑ σε
τρόφιµα και ζωοτροφές, πώς απαντάµε εµείς σε αυτό το συγκε-
κριµένο αίτηµα; Ερχόµαστε και βλέπουµε δύο σηµαντικούς συν-
τελεστές του κόστους παραγωγής, για τους οποίους
δικαιολογηµένα παραπονιούνται οι αγρότες. Τι µας λένε, λοιπόν;
Ντίζελ. Ε, λοιπόν, επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης,
82 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. Συγκεκριµένο µέτρο. Δεν είναι
αδιάφορο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά τα 82 εκατοµµύρια ευρώ, αν δεν τα δίναµε στους αγρό-

τες, θα µπορούσαν να κατευθυνθούν σε κάποια άλλη πολιτική.
Επιλέγουµε, όµως, να στηρίξουµε τους αγρότες µας, γιατί ακρι-
βώς το αίτηµα για τη διαχείριση του κόστους παραγωγής είναι
συγκεκριµένο.

Ποιος είναι ο δεύτερος σηµαντικός συντελεστής κόστους; Το
ηλεκτρικό ρεύµα. Ανακοίνωσα πέντε συγκεκριµένες πρωτοβου-
λίες για το πώς -βραχυπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα- µπορούµε
να µειώσουµε το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας για τους
αγρότες µας και να καταστήσουµε αυτό το οποίο στο παρελθόν
ήταν συγκριτικό µειονέκτηµα, την ακριβή ενέργεια, σε ένα ση-
µαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα, που θα είναι η πολύ πιο φθηνή
ενέργεια από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, η οποία θα κατευ-
θυνθεί κατά προτεραιότητα στους αγρότες, τους µικρότερους
και τους µεγαλύτερους. 

Προφανώς, κύριε Χαρίτση, για να έρχοµαι να εξαγγέλλω την
αύξηση, παραδείγµατος χάριν, για τους µικρούς αγρότες της δυ-
νατότητας εγκατάστασης φωτοβολταϊκών από τα 10 στα 50 KW,
αυτό δεν το κάνω χωρίς να έχω συνεννοηθεί πρώτα µε τον
ΑΔΜΗΕ και τον ΔΕΔΔΗΕ για να είµαι σίγουρος ότι υπάρχει ηλε-
κτρικός χώρος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξέρετε, µου αρέσει να είµαστε πολύ συγκεκριµένοι στις εξαγ-

γελίες µας και αυτό, αν θέλετε, είναι και µια πολιτική επιλογή. Το
πώς κατανέµει κάποιος τον ηλεκτρικό χώρο, τον οποίο µπορεί να
αποδεσµεύσει, δείχνει κοινωνικό πρόσηµο και πρωτοβουλίες

συγκεκριµένες και επιλογές της Κυβέρνησης. Ας πούµε, αν ο
ηλεκτρικός χώρος θα κατευθυνθεί όλος σε µεγάλα έργα ή αν ένα
κοµµάτι του θα πάει σε αγρότες, θα πάει σε µικροµεσαία βιοµη-
χανία, είναι πολιτικές επιλογές συγκεκριµένες, τις οποίες αυτή η
Κυβέρνηση δεν διστάζει να κάνει.

Δεύτερο σκέλος του σχεδίου: Μιλήσαµε για τις αποζηµιώσεις.
Εξηγώ και πάλι γιατί φαίνεται ότι δεν τα είπα αρκετά καλά στην
πρωτοµιλία µου. Τι σηµαίνει αποζηµιώσεις; Έχουµε δύο κεφά-
λαια. Έχουµε τον ΕΛΓΑ και έχουµε την κρατική αρωγή και
έχουµε φυσικά και τις αποζηµιώσεις, τις τακτικές ενισχύσεις, οι
οποίες έρχονται από την ΚΑΠ και πληρώνονται από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. 

Σας εξήγησα, λοιπόν, πόσα χρήµατα έχουµε δώσει στον ΕΛΓΑ
και πόσα θα δώσουµε από εδώ και στο εξής, τι ακριβώς κάνουµε
µε την κρατική αρωγή, ποιες είναι οι δυσκολίες που υπάρχουν
µε την κρατική αρωγή, γιατί πολλοί από τους αγρότες ακόµα δεν
έχουν υποβάλει τις σχετικές αιτήσεις για να µπουν στο κύριο
σώµα της υποστήριξης από την κρατική αρωγή. 

Μίλησα, λοιπόν, µε συγκεκριµένα νούµερα, αναγνωρίζοντας
τις δυσκολίες εκεί που υπάρχουν, και εξηγώντας ποια είναι τα
χρονοδιαγράµµατα στήριξης των συµπολιτών µας, είτε µέσω του
ΕΛΓΑ για την καταστροφή την οποία έχουν υποστεί είτε µέσω
της κρατικής αρωγής για τις υποδοµές οι οποίες ζηµιώθηκαν είτε
είναι παραγωγοί είτε είναι συµπολίτες µας που είδαν τα σπίτια
τους να παθαίνουν σηµαντικές ζηµιές. 

Τρίτος πυλώνας του σχεδίου µας. Tι µας λένε συχνά οι αγρό-
τες στα µπλόκα; Γιατί θέλουµε να είµαστε εδώ για να ακούµε.
Υπάρχει ζήτηµα σωστής λειτουργίας του ανταγωνισµού. Δύο
πτυχές και σε αυτό το πρόβληµα. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο
σας διαβεβαιώνω ότι το ακούω από κάθε συνάδελφό µου στο Ευ-
ρωπαϊκό Συµβούλιο. Γιατί οι τιµές που φεύγει το προϊόν από το
χωράφι είναι αρκετά χαµηλότερες από τις τιµές στο ράφι; Δεν
είναι µόνο ελληνική ιδιαιτερότητα αυτή. Είναι ένα ευρωπαϊκό ζή-
τηµα. Θα έρθω στη συνέχεια να πω τι πρέπει να κάνουµε µε την
Κοινή Αγροτική Πολιτική, κάτι το οποίο πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Δεύτερο συγκεκριµένο πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζουµε
στη χώρα µας, είναι τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις πα-
ράνοµες ελληνοποιήσεις. Θυµάµαι µία επίσκεψη µου προεκλο-
γικά λίγο πριν τις εκλογές του 2019 στη Σαµαρίνα, στο πιο ορεινό
κτηνοτροφικό χωριό της πατρίδας µας, όπου είχα πει στους
αγρότες ότι η αντιµετώπιση των παράνοµων εισαγωγών γάλα-
κτος και προϊόντων που χρησιµοποιούνται για τη γαλακτοκοµία
είναι για εµάς πρώτη προτεραιότητα. Πού ήταν οι τιµές του γά-
λακτος, θέλω να θυµίσω, επί δικών σας ηµερών; Γύρω στα 0,80
λεπτά και πήγαν στο 1,60. Ναι, µπορεί να έπεσαν λίγο. Πράγµατι,
τώρα έχουν πέσει λίγο αλλά πήγαν στο 1,60. Να τονίσουµε, να
το πούµε, ότι αυτό που είναι καλό για τον παραγωγό µπορεί να
είναι πρόβληµα για τον καταναλωτή. Αλλά τουλάχιστον είναι χρή-
µατα τα οποία µένουν στην πατρίδα µας. Δεν είναι εισαγωγές. 

Μιλήσατε για το εµπορικό ισοζύγιο, κύριε Χαρίτση. Θέλω να
σας θυµίσω ότι το εµπορικό ισοζύγιο εκτινάχθηκε το 2022, διότι
αναγκαστήκαµε να εισάγουµε 7 δισεκατοµµύρια ευρώ σε φυσικό
αέριο. Τουλάχιστον, τα χρήµατα αυτά µένουν στην εγχώρια πα-
ραγωγή και κρατούν τους κτηνοτρόφους µας εδώ στα βουνά µας
και στα χωριά µας. Έρχονται, λοιπόν και µας λένε «αντιµετωπίστε
τις παράνοµες ελληνοποιήσεις». Δείτε τους ελέγχους που έγιναν
τον τελευταίο µήνα από όλους τους εποπτικούς φορείς και
πόσες περιπτώσεις παράνοµων εισαγωγών εντοπίστηκαν. Θα εί-
µαστε πάρα πολύ αυστηροί στα ζητήµατα αυτά και εκεί που µπο-
ρεί να υπάρχουν άλλα θέµατα, παραδείγµατος χάριν στη
µελισσοκοµία. Κι εκεί υπάρχουν ζητήµατα. Είµαι ανοιχτός να κα-
θίσω να συζητήσω µε τους µελισσοκόµους τι µπορούµε να κά-
νουµε για να αντιµετωπίσουµε και εκεί ένα πρόβληµα που
υπάρχει που είναι οι νοθεύσεις µελιού παράνοµες προσµείξεις
και διάφορα άλλα παιχνίδια. Βαφτίζουν µέλι το οποίο πρέπει να
είναι ελληνικό ως ελληνικό χωρίς όµως στην πραγµατικότητα να
είναι έτσι. Άλλη µια πτυχή, λοιπόν, του σχεδίου µας: πώς λειτουρ-
γεί σωστά και εύρυθµα ο ανταγωνισµός. 

Ερχόµαστε τώρα στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την
ΚΑΠ. Αυτά είναι ευρύτερα και πολύ µεγάλα ζητήµατα. Η ΚΑΠ
αυτή θέλω να σας θυµίσω ότι συµφωνήθηκε το 2020 µε συγκε-
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κριµένες κατευθύνσεις για το λεγόµενο πρασίνισµα του πρωτο-
γενούς τοµέα. Πώς, δηλαδή, θα µπορέσουµε να ενθαρρύνουµε
τους παραγωγούς µας σε µορφές παραγωγής που να είναι πιο
φιλικές προς το περιβάλλον, να σέβονται τους φυσικούς πόρους
και να εκπέµπουν λιγότερο διοξείδιο του άνθρακα. Η αλήθεια
είναι ότι το κόστος αυτής της πράσινης µετάβασης εκτιµώ ότι
δεν είχε πλήρως υπολογιστεί από αυτούς που την σχεδίασαν, και
γι’ αυτό και προσωπικά στήριξα την πρωτοβουλία της επιτροπής
για ένα νέο στρατηγικό διάλογο σε ευρωπαϊκό επίπεδο για να
δούµε ενδεχόµενες αδυναµίες εντός της υφιστάµενης ΚΑΠ.
Μπορεί να ενσωµατώσουµε και µια σειρά από προτάσεις που
έχει κάνει η ελληνική Κυβέρνηση και το πώς µπορούµε να βελ-
τιώσουµε έναν µηχανισµό που, πράγµατι, υπό προϋποθέσεις
έβαλε στους αγρότες µας και τους κτηνοτρόφους µας πιο πολ-
λές δεσµεύσεις από αυτές που οικονοµικά άντεχαν. 

Και ένα ζήτηµα ακόµα το οποίο αφορά τον διεθνή, τον παγκό-
σµιο ανταγωνισµό. Εδώ θέλω να είµαι απολύτως σαφής και νοµίζω
ότι η θέση µου αυτή βρήκε και αρκετούς συµµάχους σε επίπεδο
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Θέλουµε ως Ευρώπη να κάνουµε, πα-
ραδείγµατος χάριν, µια συµφωνία ελεύθερου εµπορίου µε τη Λα-
τινική Αµερική. Είναι µια συζήτηση η οποία κυοφορείται
δροµολογείται εδώ και πολλά χρόνια. Μα το κοτόπουλο το οποίο
θα εισάγουµε από τη Λατινική Αµερική χωρίς δασµούς δεν µπορεί
να είναι ένα κοτόπουλο το οποίο δεν θα πληροί τις ίδιες προϋπο-
θέσεις µε αυτές που εµείς βάζουµε στον Έλληνα, τον ευρωπαίο
παραγωγό που είναι αυστηρές και αυξάνουν το κόστος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό σηµαίνει αθέµιτος ανταγωνισµός. Ναι, µπορεί να είναι

καλό για τον καταναλωτή και το κοτόπουλο να είναι πιο φτηνό.
Όµως για τον παραγωγό είναι κάτι το οποίο είναι καταστροφικό.
Άρα ίσοι κανόνες παιχνιδιού στον παγκόσµιο ανταγωνισµό είναι
κάτι το οποίο εµείς οφείλουµε να διαφυλάξουµε, όπως οφεί-
λουµε να διαφυλάσσουµε και εµείς οι ίδιοι την ποιότητα των
δικών µας προϊόντων. Και εδώ υπάρχει ευθύνη και των παραγω-
γών και της βιοµηχανίας τροφίµων. Η φέτα είναι φέτα και έχει
συγκεκριµένες προδιαγραφές για να ονοµάζεται φέτα. Οι προ-
διαγραφές αυτές σηµαίνουν και µια συγκεκριµένη τιµή διότι το
κόστος του γάλακτος ανεβαίνει. Όταν ένα ίδιο µέρος της αγοράς
υπονοµεύει αυτές τις προσπάθειες πουλώντας κάτι άλλο για
φέτα, που στην πραγµατικότητα δεν είναι φέτα, ουσιαστικά πυ-
ροβολούµε τα ίδια µας τα πόδια και υπονοµεύουµε ένα σηµαν-
τικό εξαγωγικό µας προϊόν. Άρα σε αυτή µας την προσπάθεια
δεν έχει ευθύνες µόνο η Κυβέρνηση έχει όλη η αλυσίδα. Η διε-
παγγελµατική φέτας η οποία δηµιουργήθηκε επί δικών µας ηµε-
ρών έχει κάνει σηµαντική προσπάθεια για να αντιµετωπίσει
τέτοιες στρεβλώσεις και για να προστατέψει το ίδιο το προϊόν το
οποίο πρέπει να παίρνει την αξία που του αναλογεί. 

Τελειώνω µε τα θέµατα των υποδοµών για τα οποία µίλησα αρ-
κετά αλλά επιτρέψτε µου να προσθέσω κάποιες ακόµα σκέψεις.
Οι υποδοµές οι οποίες καταστράφηκαν στον Daniel ήταν πάρα
πολλές και όντως η εικόνα είναι σκληρή όταν βλέπαµε µε τον
Νίκο Ταχιάο όλα τα σηµεία εκείνα στα οποία έπρεπε να γίνουν
παρεµβάσεις. Τα γνωρίζουν πολύ καλά και οι Βουλευτές µας της
Καρδίτσας, της Μαγνησίας, των Τρικάλων πρωτίστως. Πράγµατι
αντιλαµβάνεσαι ότι είσαι µπροστά σε ένα πολύ σηµαντικό έργο
επισκευής υποδοµών το οποίο χρειάζεται χρόνο να υλοποιηθεί.
Αλλά δεν κατάλαβα ακριβώς αυτό το οποίο είπατε ότι πρέπει ο
βραχυχρόνιος σχεδιασµός να ευθυγραµµιστεί µε το µακροχρό-
νιο σχεδιασµό. 

Κύριε Χαρίτση, όταν κόβεται ένας δρόµος σ’ ένα χωριό πρέπει
να πάει δρόµος στο χωριό. Θα πάει ο δρόµος στο χωριό µε προ-
σωρινό τρόπο και θα έρθουµε στη συνέχεια να φτιάξουµε αυτόν
τον δρόµο σωστά εκεί που θα µπει µια µπέλλεϋ γέφυρα. Προσω-
ρινή είναι η λύση. Αλλά µπήκε η µπέλλεϋ. Τι να κάνουµε; Μπήκε
για να µπορέσει να δώσει -το ξέρουν καλά και οι συνάδελφοι από
την Μαγνησία- πρόσβαση σε περιοχές όπου η γέφυρα είχε κοπεί.
Δεν θέλουµε να µείνουµε µε την µπέλλεϋ για µια ζωή. Θα έρ-
θουµε να φτιάξουµε µια σωστή και καλά σχεδιασµένη γέφυρα
που θα πληροί τις προδιαγραφές εκείνες…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κατεβάζετε τη συ-
ζήτηση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Γιατί κατεβάζω τη συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει τριτο-
λογία στην επίκαιρη ερώτηση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, ας κρίνουν αυτοί οι οποίοι µας
ακούνε ποιος µιλάει συγκεκριµένα και ποιος επιχειρεί να δώσει
συγκεκριµένες απαντήσεις σε πραγµατικά προβλήµατα. Αφήστε
να το κρίνουν άλλοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να κλείσω µε τα ζητήµατα της διαχείρισης των υδάτων. Κοι-

τάξτε. Το πρόβληµα δεν είναι τωρινό. Η Θεσσαλία παλεύει δεκαε-
τίες τώρα µε το θέµα αυτό. Κατά καιρούς έχουν συζητηθεί πολλές
διαφορετικές λύσεις. Δεν έχω κανένα δισταγµό να µιλήσω και στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για το γεγονός ότι στο παρελθόν πολλοί
µπορεί να έπεσαν θύµατα µίας και µόνο λύσης που ήταν η µετα-
φορά µεγάλων ποσοτήτων νερών από τη δυτική Ελλάδα προς τη
Θεσσαλία. Τώρα ξέρουµε πια ότι η λύση στα προβλήµατα της δια-
χείρισης των νερών απαιτεί πολλαπλές παρεµβάσεις. Θα συµφω-
νήσω µαζί σας, κάποιες από αυτές πρέπει να είναι αυτό που λέµε,
nature based. Τι σηµαίνει αυτό; Μικρές λεκάνες πληµµυρικής
απορροής, ενδεχοµένως πιο ψηλά στο βουνό και όχι πιο χαµηλά
εκεί που θα συγκεντρωθούν πολλά νερά. Δεν υπάρχει µία µαγική
λύση για τα θέµατα των πληµµυρών της Θεσσαλίας. Δεν υπάρχει
ένα φράγµα, ας πούµε, το οποίο θα λύσει µαγικά το πρόβληµα.
Απαιτούνται πολλές παρεµβάσεις σε πολλά επίπεδα. Κάποιες µπο-
ρεί να είναι µικρές, κάποιες µπορεί να είναι µεγαλύτερες. Δεν είµαι
εγώ ειδικός. Οι ειδικοί θα µας υποδείξουν αυτή τη δουλειά. Την
µελέτη στους Ολλανδούς ειδικούς την αναθέσαµε τρεις εβδοµά-
δες µετά τον «Ντάνιελ» και τα συµπεράσµατα θα µας τα παραδώ-
σουν µέχρι τα τέλη Φεβρουαρίου. Προφανώς και θα τα
συζητήσουµε µε τους τοπικούς φορείς, µε την περιφέρεια και µε
την τοπική κοινωνία αλλά, πράγµατι, εκεί θα χρειαστεί να πάρουµε
και κάποιες δύσκολες αποφάσεις -θα το ξαναπώ- διότι η διαχεί-
ριση των υδάτων δεν µπορεί να γίνεται µόνο µε όρους τοπικών µι-
κρών συµφερόντων. Πρέπει να µπορεί κάποιος να βλέπει
ολόκληρη την εικόνα και να κάνει αυτή τη διαχείριση µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο προς όφελος όλων των πολιτών της Θεσσα-
λίας. Κι αυτό αφορά και την αντίδρασή σε ένα ενδεχόµενο
πληµµυρικό φαινόµενο, πράγµατα που πρέπει να γίνουν στη διάρ-
κεια που αυτό εκδηλώνεται. 

Εν κατακλείδι, σας ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί νοµίζω
ότι µπορέσαµε, ο καθένας µε τον τρόπο του να εκθέσουµε κά-
ποιες σκέψεις που πιστεύω ότι είναι χρήσιµες. Βέβαια, εµείς εί-
µαστε Κυβέρνηση, εµείς κρινόµαστε κάθε στιγµή. Αντιπολίτευση
µας κάνουν πρωτίστως όχι τόσο τα κόµµατα της Βουλής αλλά
τα ίδια τα προβλήµατα και οι πολίτες και θέλουµε να είµαστε
πάντα στο ύψος των περιστάσεων. 

Ξέρουµε και κατανοούµε ότι οι αγρότες µας και οι κτηνοτρό-
φοι µας έχουν πολλά ζητήµατα. Πολλά -όχι όλα- από τα αιτήµατά
τους είναι αιτήµατα τα οποία είναι δικαιολογηµένα. Εµείς δεν θα
τους κοροϊδέψουµε, δεν θα τους εξαπατήσουµε και αυτό νοµίζω
ότι είναι κάτι το οποίο εκτιµάει ο κόσµος του πρωτογενούς
τοµέα. Θα είµαστε πάντα στην πρώτη γραµµή στο πλαίσιο των
δυνατοτήτων της οικονοµίας αλλά και στο πλαίσιο της κοινωνι-
κής δικαιοσύνης. Θέλω να το τονίσω αυτό, διότι πολλές κοινωνι-
κές τάξεις έχουν σήµερα προβλήµατα στη χώρα µας και θέλουµε
να δίνουµε λύσεις, οι οποίες είναι σωστές, δίκαιες και πρωτίστως
γρήγορα εφαρµόσιµες.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρωθυπουργό.
Θα µου επιτρέψετε, µιας και σήµερα είχαµε τα εγκαίνια της

ώρας του Πρωθυπουργού, να πω και εγώ ότι, πράγµατι, η συζή-
τηση ήταν ενδιαφέρουσα, διαφωτιστική και πολιτισµένη, µε τή-
ρηση σε γενικές γραµµές του χρόνου, κάτι το οποίο διευκολύνει
και τις µετέπειτα ανάλογες συζητήσεις. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρωθυπουργέ, παίρνοντας αφορµή
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από την αναφορά σας στη µελισσοκοµία -γιατί και η Βουλή πα-
ρακολουθεί αυτά τα προβλήµατα- να πω στο σηµείο αυτό ότι έχω
συνάντηση αµέσως µετά µε τον Πρόεδρο της Οµοσπονδίας Με-
λισσοκοµικών Συλλόγων Ελλάδος, τον κ. Ποντίκη. Η Βουλή δέ-
χτηκε ένα αίτηµα από τους µελισσοκόµους στο πλαίσιο της
κοινωνικής της προσφοράς. Αφού, λοιπόν, ενηµέρωσα και συ-
νεννοήθηκα και µε τον Υπουργό Γεωργίας, τον κ. Αυγενάκη, χο-
ρηγήσαµε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χίλιες
διακόσιες κυψέλες στην Οµοσπονδία Μελισσοκοµικών Σωµα-
τείων, σαν µία µορφή συµπαράστασης προς εκείνους τους µε-
λισσοκόµους που έπαθαν ζηµιές από τα καιρικά φαινόµενα. 

(Χειροκροτήµατα)
Εποµένως, και εµείς αντιλαµβανόµαστε και συνεννοούµαστε

µε την πολιτεία και η Βουλή συνδράµει σε αυτό το έργο της ανά-
ταξης των πληγών του αγροτικού κόσµου.

Ευχαριστώ, λοιπόν, για τη σηµερινή συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στις εκθέ-
σεις µας και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα έξι µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Δηµοτικό Σχολείο Κουτσοποδίου Άργους. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζουµε τη συζήτηση των υπολοίπων επικαίρων
ερωτήσεων, στις οποίες, όπως προείπα στην αρχή της συνεδρία-
σης, θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 616/22-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης Βα-
τσινά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Αντιστοίχιση πτυχίων των αποφοίτων των
πρώην ΑΕΙ τεχνολογικού τοµέα (ΤΕΙ) µε τα αντίστοιχα ή συναφή
τµήµατα των νέων ακαδηµαϊκών δοµών». 

Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, τη χρονική περίοδο που ο κόσµος της τριτο-

βάθµιας εκπαίδευσης βρίσκεται σε αναβρασµό εν όψει του επι-
κείµενου νοµοσχεδίου για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια αλλά και των
ελλείψεων των δηµόσιων πανεπιστηµίων, επαναφέρω µε την επί-
καιρη ερώτησή µου ένα θέµα που σίγουρα γνωρίζετε. Ένα σπου-
δαίο θέµα που έχει απασχολήσει πολλές φορές την Αίθουσα
αυτή χωρίς να βρεθεί λύση. 

Αποτελεί πάγιο και διαχρονικό αίτηµα των συλλόγων αποφοί-
των ΤΕΙ -θα σας µιλήσω για το ΤΕΙ Κρήτης, καθώς για την πε-
ριοχή έχω και προσωπική γνώση αλλά και φυσικά των συλλόγων
αποφοίτων ΤΕΙ Αθήνας, ΤΕΙ Πειραιά και εκατοντάδων αποφοίτων
συνολικά- το να σταµατήσουν να αντιµετωπίζονται µε διαφορε-
τικά επαγγελµατικά δικαιώµατα σε σχέση µε τους αποφοίτους
πανεπιστηµίων.

Με τη νοµοθεσία του 2018 και 2019, επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ,
το µεγαλύτερο ποσοστό των ιδρυµάτων του τεχνολογικού τοµέα
εντάχθηκε στον πανεπιστηµιακό τοµέα. Αυτή η αναδιάρθρωση
οδήγησε τετρακόσιες χιλιάδες αποφοίτους πρώην ΑΕΙ τεχνολο-
γικού τοµέα σε οµηρία, καθώς τα ιδρύµατα από τα οποία απο-
φοίτησαν καταργήθηκαν από τον ακαδηµαϊκό χάρτη. Έτσι οι
απόφοιτοι των εν λόγω ιδρυµάτων έχουν στα χέρια τους σήµερα
πτυχία-φαντάσµατα, αφού δεν υπήρξε µέριµνα για την αντιστοί-
χιση των πτυχίων τους µε τα αντίστοιχα ή συναφή τµήµατα των
νέων ακαδηµαϊκών δοµών. 

Σήµερα, βρισκόµαστε τέσσερα χρόνια µετά, χωρίς να έχει
δοθεί η λύση σε αυτήν την οµηρία και, δυστυχώς η Κυβέρνησή
σας έχει ευθύνη γι’ αυτό. Ο απερχόµενος Υφυπουργός Παιδείας,
κ. Ευάγγελος Συρίγος, είχε αναφέρει πως πάγια θέση της Κυ-
βέρνησης είναι η αξιολόγηση όλων αυτών των τµηµάτων από την

ΕΘΑΕ, προτού υπάρξει µία οποιαδήποτε διαδικασία αντιστοίχι-
σης των πτυχίων των αποφοίτων των πρώην ΤΕΙ, µε αυτά των πα-
νεπιστηµίων. 

Μέχρι σήµερα ούτε η αντιστοίχιση ούτε και η αξιολόγηση
έχουν υλοποιηθεί. Με βάση το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων
σε όλη την Ευρώπη, οι τίτλοι σπουδών των πρώην ΑΕΙ τεχνολο-
γικού τοµέα φέρουν τον τίτλο Πανεπιστήµια Εφαρµοσµένων Επι-
στηµών και είναι απόλυτα ισότιµοι µε αυτών των υπολοίπων
πανεπιστηµίων. Σηµειώνω εδώ ότι πρόκειται για σπουδές τετρα-
ετούς φοίτησης.

Σε κάθε διαδικασία αναδιοργάνωσης ή µετεξέλιξης ακαδηµαϊ-
κών ιδρυµάτων ακολούθησε και ακαδηµαϊκή αντιστοίχιση των
αποφοίτων. Στην περίπτωση των πρώην ΑΕΙ τεχνολογικού τοµέα
δεν υπάρχει κάποιο εµπόδιο, καθώς αυτά είχαν ήδη ενταχθεί
στην ανώτατη εκπαίδευση. Εποµένως λείπει µόνο η πραγµατική
βούληση αντιστοίχισής τους. 

Επιπλέον αρκετά από αυτά είχαν ήδη υψηλές αξιολογήσεις
από την πρώην ΑΔΙΠ, µε χαρακτηρισµούς όπως «άξιο θετικής
µνείας - worthy of merit», το ΤΕΙ Αθήνας, ή «θετικής αξιολόγησης
- positive evaluation» το ΤΕΙ Κρήτης. 

Με βάση τα παραπάνω, λοιπόν, ερωτάστε, κυρία Υπουργέ: Θα
λύσετε το θέµα κατοχυρώνοντας διαδικασίες για ακαδηµαϊκή αν-
τιστοίχιση των πτυχίων των αποφοίτων των πρώην ΑΕΙ τεχνολο-
γικού τοµέα µε τα αντίστοιχα ή συναφή πτυχία των νέων
ακαδηµαϊκών δοµών, όπως αυτά προέκυψαν µετά την κύρωση
των νόµων του 2018 και 2019;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Θα ήθελα πριν ξεκινήσω να κάνω και αναφορά
ιστορική και να εξηγήσω στη συνάδελφο, να µεταφέρω την κα-
τηγορηµατική δέσµευση του Υπουργού, τη δηµόσια δέσµευσή
του, ότι το θέµα αυτό λύνεται. Το επεξεργάζεται η επιτροπή και
είναι θέµα πολύ λίγου χρόνου. 

Ας πούµε, λοιπόν, και να συµφωνήσουµε ότι ήδη από το 2001
ο ν.2916, είναι νόµος που εισηγήθηκε και ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, τα
ΤΕΙ ως σχολές ανώτερης βαθµίδας καταργήθηκαν και έγιναν
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είχαµε δηλαδή δύο µορφές
ανώτατης εκπαίδευσης, τον πανεπιστηµιακό τοµέα και τον τεχνο-
λογικό τοµέα, τα ΑΤΕΙ όπως τα λέµε. 

Το 2013 υπήρξε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και εν συνεχεία ήρθαν
δύο νόµοι το 2018 και δύο το 2019 -να µην αναφέρω τώρα τους
αριθµούς και κουράζω- που κατήργησε τα ΑΤΕΙ που είχε ιδρύσει
το ΠΑΣΟΚ και ενέταξε τα τµήµατά τους είτε σε υφιστάµενα πα-
νεπιστήµια είτε σε νέα πανεπιστήµια που δηµιουργήθηκαν. Εν-
δεικτικά, είναι το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής και το Ελληνικό
Μεσογειακό Πανεπιστήµιο. Όσοι ήδη φοιτούσαν τότε στα ΑΤΕΙ
µπορούσαν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους στα τµήµατα και
να λάβουν το πτυχίο, όπως ήδη ίσχυε και πριν τη νοµοθετική µε-
ταβολή. Μπορούσαν, όµως, και να λάβουν πτυχίο πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης υπό τις προϋποθέσεις ότι θα ήταν εγγεγραµ-
µένοι σε τµήµατα ΑΤΕΙ µε πρόγραµµα σπουδών συναφές µε το
περιεχόµενο των σπουδών ενός από τα τµήµατα του πανεπιστη-
µίου στα οποία συγχωνεύτηκαν ή εντάχθηκαν και να µην είχαν
υπερβεί τη διάρκεια των εξαµήνων που ήταν απαραίτητα για να
λάβουν τον τίτλο των σπουδών, προσαυξανόµενη η διάρκεια
αυτή κατά τέσσερα εξάµηνα. 

Τώρα για τους αποφοίτους, για τους οποίους µε ρωτάτε, αυ-
τούς δηλαδή που είχαν αποφοιτήσει πριν από την έναρξη ισχύος
του νόµου του 2018 και του 2019. Δεν υπάρχει και δεν υπάρχει
καµµία διάταξη που να προβλέπει τη δυνατότητα των αποφοίτων
τµηµάτων ΤΕΙ να λάβουν πτυχίο πανεπιστηµιακού τµήµατος. Δεν
υφίσταται εξουσιοδοτική διάταξη στους νόµους του 2018 και του
2019 για την έκδοση κανονιστικής πράξης για την αυτόµατη ή
υπό προϋποθέσεις ισοτίµηση - αντιστοίχιση των πτυχίων τους µε
πτυχία πανεπιστηµιακού τµήµατος. Θα σας πω µια ειδική περί-
πτωση στη δευτερολογία µου, για την περίπτωση των µηχανικών.

Όµως, µετά την ένταξη των ΤΕΙ από το 2001 στην ανώτατη εκ-
παίδευση και σύµφωνα µε τις προβλέψεις που είχε ο νόµος
αυτός, ο ν.2916, το πτυχίο που χορηγείται από τµήµατα ΤΕΙ είναι
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βασικός τίτλος σπουδών ανώτατης εκπαίδευσης, δίνει τη δυνα-
τότητα πρόσβασης σε προγράµµατα µεταπτυχιακών σπουδών,
είτε στα δικά µας είτε σε ξένα πανεπιστήµια, µε τις προϋποθέσεις
που ισχύουν για εκείνους που είναι απόφοιτοι σχολών ανώτατης
εκπαίδευσης. Συνεπώς οι κάτοχοι των πτυχίων των ΑΤΕΙ µπορούν
να πραγµατοποιήσουν και µεταπτυχιακές και διδακτορικές σπου-
δές, να προσληφθούν σε θέσεις του δηµοσίου και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα και να συµµετάσχουν εννοείται αν θέλουν και σε
κατατακτήριες εξετάσεις που οργανώνουν τα πανεπιστήµια. 

Άρα η έκφραση σας ότι είναι «πτυχία φάντασµα» ακόµη και ως
αυτοκριτική, γιατί απορρέει από τη νοµοθετική πρωτοβουλία που
είχε πάρει το ΠΑΣΟΚ, δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα,
είναι άδικη, γιατί όπως σας είπα έχουν όλα αυτά τα δικαιώµατα
και της ένταξης στην αγορά εργασίας και τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα και τη συνέχισης των ακαδηµαϊκών σπουδών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κυρία

Υπουργό.
Κυρία Βατσινά, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε την απάντησή σας νοµίζω καθίσταται

ακόµη πιο σαφές ότι δεν υπάρχει κανένα απολύτως νοµικό ή ακα-
δηµαϊκό ή άλλο αντεπιχείρηµα για την αντιστοίχιση ή εξοµοίωση
των πτυχίων των πρώην ΑΕΙ Τεχνολογικού Τοµέα. Πρόκειται ου-
σιαστικά για µία θεσµοθέτηση που θα ολοκληρώσει ό,τι έχει ως
σήµερα ψηφίσει ο νοµοθέτης, µε σεβασµό στο Σύνταγµα και στις
ευρωπαϊκές αρχές. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω ότι δεν χρειάζεται σίγουρα
να λέµε για τα αυτονόητα, αφού είπατε όσα είπατε για έναν πο-
λύπαθο τοµέα της παιδείας. Δεν χρειάζεται να αντιδικήσουµε γι’
αυτά. Είστε Υφυπουργός Παιδείας και ερωτάσθε για ένα ζήτηµα
που για κάποιους συνανθρώπους µας κρίνει τον βιοπορισµό
τους, την επαγγελµατική τους πορεία και τη ζωή τους.  Επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι την αγωνία αυτών των ανθρώπων τη
βίωσα πραγµατικά από το πλήθος των τηλεφωνηµάτων στο γρα-
φείο µου. Κι εγώ, πιστέψτε µε, δέχτηκα να τους ακούσω. Δεκά-
δες τηλεφωνήµατα από δεκάδες συλλόγους. 

Δεν νοµίζω ότι διαφωνείτε, λοιπόν, πως το θέµα αυτό λιµνάζει
και διαιωνίζεται µε υποσχέσεις από τρεις συνεχόµενες κυβερνή-
σεις από το 2018. Η ηθική και πολιτική τάξη νοµίζω πως επιβάλλει
να µην αγνοούµε τους φοιτητές, τους αποφοίτους, αλλά ούτε τα
µέσα κοινοβουλευτικού ελέγχου. Πέντε συνολικά τροπολογίες,
ερωτήσεις, αναφορές από το 2019, οι τέσσερις επί Κυβερνήσεώς
σας, και δεν υπήρξε η πραγµατική βούληση να ασχοληθείτε µε
µία νοµοθετική επίλυση του ζητήµατος αυτού. 

Να αφιερώσω, λοιπόν, τα επόµενα λεπτά της δευτερολογίας
µου για να σας πω ότι υπάρχουν πολύ σπουδαίες επιπτώσεις στα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων αυτών. Από τις πιο
γνωστές ίσως κατηγορίες είναι οι απόφοιτοι σχολών οικονοµι-
κών, οι απόφοιτοι µηχανικοί, που µου είπατε ότι θα µου δώσετε
και απαντήσεις στη δευτερολογία σας, οι ηλεκτρολόγοι και οι βι-
βλιοθηκονόµοι. 

Ένα επίσης παράδειγµα είναι οι πτυχιούχοι πρώην ΑΕΙ τεχνο-
λογικού τοµέα που ασχολούνται στον γεωργικό τοµέα και δεν
συµµετέχουν στον ΕΛΓΑ και στις γεωργικές εκτελέσεις, ενώ δεν
µπορούν ούτε να συµµετέχουν στην δακοκτονία. Οι πτυχιούχοι
πρώην ΑΕΙ τεχνολογικού τοµέα στις προκηρύξεις συµµετέχουν
µε λιγότερες θέσεις ως ΤΕ αντί των αποφοίτων ΠΕ και αυτό οδη-
γεί και σε άλλη µισθολογική και βαθµολογική ανέλιξη στη διάρ-
κεια της υπηρεσίας τους. Στην ουσία οι απόφοιτοι αυτοί έχουν
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων επαγγελµατικών
σχολών και όχι τα δικαιώµατα αποφοίτων πανεπιστηµίων. 

Δεν είναι, λοιπόν, λογικό να ακούµε και να αναµένουµε για τέσ-
σερα χρόνια την ΑΔΑΕ ότι το ίδιο το ελληνικό πανεπιστήµιο και
οι επαγγελµατικοί φορείς έχουν τη δυνατότητα αυτά τα θέµατα
να τα επιλύσουν τάχιστα. Ήδη αυτά τα τέσσερα χρόνια οι από-
φοιτοι αυτοί έχουν ολοκληρώσει νέες σπουδές, έχουν αποκτήσει
µεταπτυχιακούς και διδακτορικούς τίτλους κι όµως δεν έχει βρε-
θεί ο τρόπος το πτυχίο τους να αντιµετωπίζεται ισότιµα µε τα
πτυχία των αποφοίτων πανεπιστηµίων, ενώ είναι απόφοιτοι πα-
νεπιστηµίων. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχετε στη διάθεσή σας όλα τα στοιχεία και
τον χρόνο στη θητεία αυτή που ξεκινήσατε πριν λίγους µήνες για
να δώσετε τέλος σε αυτή την αδικαιολόγητη κατάσταση και να
δεσµευτείτε ότι θα υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα που
πρέπει και να το αποτυπώσετε και να αρχίσει να λειτουργεί. 

Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ τα θέµατα της παιδείας που συνδέονται
µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των νέων ανθρώπων δεν απο-
τελούν πεδίο µικροπολιτικής σκοπιµότητας, αλλά προτεραιότητα
και ευθύνη και θεωρώ και θέλω να ελπίζω την ευθύνη αυτή και
µπορείτε και οφείλετε κι εσείς να τη σηκώσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Βατσινά, για την προσέγγιση στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει τώρα η Υπουργός για να απαντήσει. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω ότι η παιδεία δεν είναι πεδίο αντιπαράθεσης.

Συµφωνώ σε αυτό και σας ευχαριστώ για το ήπιο και πολιτισµένο
ύφος, αλλά έξυπνα, κυρία συνάδελφε, αποφύγατε να αναφερ-
θείτε στις ευθύνες του ΠΑΣΟΚ που το 2001 δεν πήρε καµµία
πρόνοια στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τους αποφοίτους
των ΑΤΕΙ. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλήνων δηµιούργησε
ένα αδιέξοδο. Προσπάθησε, λοιπόν, τις παραµονές των ευρωε-
κλογών το 2019, για προφανείς πολιτικούς λόγους, να επιλύσει
κάπως το πρόβληµα µε τη διάταξη του άρθρου 66 του
ν.4619/2019, που αναφέρεται στις σχολές µηχανικών πανεπιστή-
µιων, που σας είπα ότι θα αναφέρω στη δευτερολογία µου. Δεν
δίνει, βεβαίως, άµεση λύση ούτε λύνει όλα τα προβλήµατα που
εν µια νυκτί δηµιουργήθηκαν, γιατί χωρίς καµµία αξιολόγηση κα-
ταργήθηκαν τα ΑΤΕΙ. 

Εµείς, όµως, κατ’ εξουσιοδότηση αυτής της διάταξης, επί δια-
κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας το 2022 εκδώσαµε κοινή
υπουργική απόφαση του δικού µας Υπουργείου και του Μεταφο-
ρών και Υποδοµών για τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις που πρέ-
πει να πληρούνται για τη αντιστοιχία τµηµάτων σχολών µηχανικών
πανεπιστηµίου µε τµήµατα πολυτεχνικής σχολής ανωτάτων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων. Συγκροτήθηκε, σύµφωνα µε τα προβλεπό-
µενα στον ν.4610/2019 επιτροπή που υποβάλει προτάσεις για την
ακαδηµαϊκή αντιστοίχιση των πτυχίων των τµηµάτων σχολών µη-
χανικών και αυτή θα ολοκληρώσει πολύ σύντοµα, σύµφωνα µε την
αρµόδια Γενική Γραµµατεία Ανώτατης Εκπαίδευσης, το έργο της. 

Επίσης, θέλω να σας πω επιπρόσθετα ότι µε τον ν.5039/2023
η Κυβέρνησή µας δηµιούργησε το απαραίτητο νοµικό πλαίσιο
ώστε το δικαίωµα άσκησης του επαγγέλµατος του γεωπόνου -
αναφερθήκατε κι εσείς- δασολόγου και ιχθυολόγου να επεκταθεί
στους πτυχιούχους των νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων κατεύ-
θυνσης γεωπονίας, δασολογίας, ιχθυολογίας, πενταετούς φοί-
τησης. 

Δηλαδή µε κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων -εννοείται του Υπουργείου µας- που εκδίδεται
µετά από το αίτηµα της συγκλήτου του ΑΕΙ µετά από σύµφωνη
γνώµη της ΕΘΑΑΕ και του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου προχωρά
στην αντιστοίχιση και την αναγνώριση αυτών των πτυχίων. Αυτό
ικανοποιεί, κυρία συνάδελφε και το αίτηµα του Ελληνικού Μεσο-
γειακού Πανεπιστηµίου το οποίο εδρεύει στην περιοχή σας.

Άρα, λοιπόν, µε τις ενέργειες που σας ανέφερα και µε τη δέ-
σµευση µε την οποία ξεκίνησα την απάντησή µου, ότι ο Υπουρ-
γός µε εξουσιοδότησε να µεταφέρω στη Βουλή και σε εσάς που
ρωτάτε ότι το θέµα θα λυθεί τάχιστα από την επιτροπή που έχει
συγκροτηθεί, λυπάµαι αλλά δεν µπορούµε να πούµε ότι δεν
έχουµε υλοποιήσει ή αδιαφορούµε.

Θα πω µόνο τελειώνοντας ότι πληρώνουν όλοι αυτοί οι πτυχι-
ούχοι την ιδεοληψία της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Θυµούµαι -και
την έχω και καταγεγραµµένη- τη δήλωση στη Βουλή του τότε
Υπουργού ότι αν τα ΤΕΙ τα αφήναµε και τα µετατρέπαµε σε τε-
χνολογικά ή πανεπιστήµια εφαρµοσµένων επιστηµών, δηλαδή
πλήρης απαξίωση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, θα ήταν
δευτεροκλασάτα ιδρύµατα.

Αυτά, λοιπόν, τα προβλήµατα τα κληρονοµήσαµε και τα λύ-
νουµε, θα τα λύσουµε τάχιστα σε συνεργασία µε τα πανεπιστή-
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µια, οπωσδήποτε µε την ΕΘΑΑΕ και το Τεχνικό Επιµελητήριο της
Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Στη συνέχεια θα συζητήσουµε δύο ερωτήσεις µαζί, την τρίτη

µε αριθµό 623/24-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να
µην κλείσει - καταργηθεί λύκειο της πόλης των Χανίων για να µε-
τατραπεί σε πειραµατικό και να δοθούν άµεσες λύσεις στο ζή-
τηµα της σχολικής στέγης για όλα τα παιδιά στα Χανιά» και την
πρώτη µε αριθµό 631/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Παύλου Πολάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Απαράδεκτη τριετής ολιγωρία του Υπουργείου Παιδείας στο ζή-
τηµα της στέγασης του Πειραµατικού Λυκείου Χανίων».

Αναφέρονται στο ίδιο θέµα και θα συζητηθούν ταυτόχρονα,
χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον
χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης του Κανονισµού
του άρθρου 131, παράγραφος 4.

Να δω ποια ερώτηση είναι πρώτη για να µην αδικήσω. Στον κα-
τάλογο πρώτα δίνουν τον κ. Συντυχάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Η ενηµέρωση εχθές
ήταν εγώ πρώτος, γιατί είναι στον νοµό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ έχω ένα χαρτί
εδώ, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εντάξει, το αλλάξατε. Το αλλάξατε, κύριε
Πρόεδρε. Η ενηµέρωση εχθές ήταν ότι εγώ ήµουν πρώτος και
µπορεί να συζητιόταν µαζί µε του κ. Συντυχάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ό,τι µου δίνει η υπη-
ρεσία. Σηµαίνει ότι τα έχει ελέγξει και προχωράµε. Εξάλλου δεν
υπάρχει πρόβληµα. Ό,τι έχετε να αναπτύξετε, θα το αναπτύξετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλά εντάξει. Έτσι κι αλλιώς θα τα
πούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, συζητάµε για τα οξυµένα προβλήµατα σχολι-
κής στέγης του Δήµου Χανίων που έχουν δηµιουργήσει όλες οι
κυβερνήσεις διαχρονικά και τα οποία επιδεινώνονται ακόµα πε-
ρισσότερο µε τους αντιπαιδαγωγικούς σχεδιασµούς της Κυβέρ-
νησης για κατάργηση του 1ου Λυκείου Χανίων, προκειµένου να
στεγαστεί το πειραµατικό λύκειο. Η τελευταία εξέλιξη είναι ότι η
µεθόδευση αυτή δεν πέρασε, δηλαδή να µην κλείσει το 1ο Λύκειο
και κανένα σχολείο της πόλης για να στεγάσει το πειραµατικό
λύκειο, έστω για την παρούσα σχολική χρονιά, ως αποτέλεσµα,
όµως, του µεγαλειώδη αγώνα γονιών, µαθητών, εκπαιδευτικών
και δεκάδων µαζικών φορέων των Χανίων.

Η εισήγηση εν τω µεταξύ της διοικούσας επιτροπής πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων προβλέπει τη συστέγαση µε το πειρα-
µατικό γυµνάσιο την ερχόµενη σχολική χρονιά µε τρία τµήµατα Α’
τάξης λυκείου, δηλαδή προσωρινή λύση, µεταφέροντας χρονικά
το πρόβληµα για το ’25 - ’26, µόνο και µόνο για να κατευνάσετε
τις γενικευµένες αντιδράσεις της κοινωνίας. Του χρόνου, όµως, -
προσέξτε- θα έχουµε το ίδιο σκηνικό, να ψάχνετε σχολείο να κλεί-
σετε για να λύσετε το στεγαστικό του πειραµατικού.

Και ρωτάµε: Ποια είναι η µόνιµη λύση που δεν θα απειληθεί µε
κλείσιµο κανένα σχολείο, αναζητώντας και πάλι στέγη για το πει-
ραµατικό λύκειο; Εδώ οι ευθύνες βαραίνουν και το Υπουργείο
Παιδείας, το Υπουργείο Εσωτερικών, τον Δήµο Χανίων και για το
λύκειο που θέλατε να κλείσετε -και θέλετε, η γνώµη µας- και για
το πειραµατικό λύκειο που εδώ και τρία χρόνια δεν κάνατε απο-
λύτως τίποτα και για το συνολικό οξυµένο πρόβληµα σχολικής
στέγης στα Χανιά. Κλείνετε τα µάτια συστηµατικά και διαχρονικά,
ενώ επιδεινώνεται η κατάσταση σχολικής στέγης συνολικά στον
Δήµο Χανίων και γι’ αυτό έχουν προκαλέσει τη δίκαιη αγανά-
κτηση της εκπαιδευτικής κοινότητας. Εάν στις σκέψεις σας είναι

να µεταθέσετε το πρόβληµα µε την ίδια συνταγή για να κλείσει
άλλο σχολείο του χρόνου ή να συγχωνευθούν, αντιλαµβάνεστε
ότι θα έχει σοβαρές συνέπειες στην εκπαιδευτική λειτουργία
στους ίδιους τους µαθητές που θα αναγκαστούν να πάνε σε άλλο
σχολείο µακριά από τον τόπο διαµονής τους ή να µπουν σε πο-
λυπληθείς τάξεις µε ό,τι συνέπειες µπορεί να έχει στις µορφωτι-
κές ανάγκες.

Σε κάθε περίπτωση, αποτελεί πρόκληση για γονείς, εκπαιδευ-
τικούς, µαθητές να συζητιέται στην ουσία η κατάργηση µιας σχο-
λικής µονάδας και η διάχυση των µαθητών σε ήδη επιβαρυµένα
σχολεία σε τµήµατα που στοιβάζονται πολλές φορές πάνω από
είκοσι πέντε µαθητές και φυσικά σε απαρχαιωµένες εγκαταστά-
σεις. 

Χαρακτηριστικό της κατάστασης είναι ότι έχουν περάσει σχε-
δόν είκοσι χρόνια από τότε που χτίστηκε σχολείο στα Χανιά, ενώ
οι κυβερνητικές εξαγγελίες για τη σχολική στέγη αφορούν την
κατασκευή οκτώ σχολείων ΣΔΙΤ, δηλαδή σχολεία που για την κα-
τασκευή τους έχουν ως γνώµονα να εξασφαλίσουν κερδοφορία
επιχειρηµατικών οµίλων και όχι µορφωτικές ανάγκες και επιπλέον
όταν κατασκευαστούν, δεν θα λύσουν το οξυµένο πρόβληµα της
σχολικής στέγης, γιατί οι ανάγκες είναι πολύ µεγαλύτερες. Τέ-
τοιο βέβαια ταυτόχρονα σε αυτόν τον σχεδιασµό δεν υπάρχει
πρόβλεψη ανέγερσης ενός τέτοιου λυκείου, ή µάλλον ούτε ενός
λυκείου δεν υπάρχει πρόβλεψη.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ: Ποια µέτρα θα πάρει η
Κυβέρνηση, ώστε σύµφωνα µε τα αιτήµατα των φορέων της εκ-
παιδευτικής κοινότητας Χανίων να µην καταργηθεί, να µην κλεί-
σει κανένα από τα υφιστάµενα λύκεια της πόλης, προκειµένου
να µετατραπεί σε πειραµατικό και να εξασφαλιστεί άµεσα η ανέ-
γερση νέων, σύγχρονων, ασφαλών σχολικών κτηρίων, µε κριτή-
ριο την κάλυψη του συνόλου των σύγχρονων εκπαιδευτικών
αναγκών για όλα τα παιδιά της πόλης των Χανίων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Συντυχάκη.
Κύριε Πολάκη, η υπηρεσία έβαλε κατά σειρά κατάθεσης σύµ-

φωνα µε το πρωτόκολλο. Εσείς καταθέσατε 26-1-2024 και ο κ.
Συντυχάκης 24-1-2024. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, όµως.
Έχετε τον λόγο να αναπτύξετε την ερώτησή σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ µε τον συνάδελφο,
τον Συντυχάκη, έχω πολύ καλή προσωπική σχέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σίγουρα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό που κάνατε, όµως, είναι λίγο «un-

fair», διότι είναι ο νοµός µου, είναι τα Χανιά. Αλλά το αφήνω, προ-
χωρώ παρακάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, σε αυτό έχετε
απόλυτα δίκιο, διότι εσείς είστε ο Βουλευτής Χανίων, ενώ ο κ.
Συντυχάκης είναι Βουλευτής Ηρακλείου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Βουλευτής Κρήτης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αλλά και ολοκλήρου

Κρήτης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έτσι, έτσι.
Κυρία Υπουργέ, το 2021 εν χορδαίς και οργάνοις, ο κ. Διγαλά-

κης τότε, προκάτοχός σας στο Υπουργείο, ανακοίνωσε την
ίδρυση πειραµατικού γυµνασίου, όχι σε νέο κτήριο. Κατήργησε
το 1ο Γυµνάσιο Χανίων, παρά το πρόβληµα σχολικής στέγης που
υπήρχε τότε, για να φτιαχτεί το πειραµατικό. Όλοι συµφωνήσαµε
για τη δηµιουργία του πειραµατικού τότε και τότε υπήρξαν οι δε-
σµεύσεις ότι θα προχωρήσουµε σε κτήριο κ.λπ.. Βέβαια, ο κ. Δι-
γαλάκης -γιατί εγώ δεν ξεχνώ, έχω κοντό λαιµό και δεν ξεχνώ-
όπου ανακατεύεται µε κτήρια γίνεται το µάλε βράσε και δεν είναι
προσωπικό το ζήτηµα του Διγαλάκη, είναι και της Κυβέρνησής
σας.

Διότι, να θυµίσω, το 2019 είχαµε έναν σεισµό -τον Νοέµβριο-
στην Κίσσαµο και έγιναν µη λειτουργικά τα λύκεια της Κισσάµου.
Είχε βγει τότε και είχε πει ότι σε τρία χρόνια θα είναι έτοιµα. Αυτή
τη στιγµή έχουν περάσει σχεδόν τεσσεράµισι χρόνια από τότε
και ακόµα είµαστε στο στάδιο της µελέτης. Γκρεµίστηκε το παλιό
και είµαστε ακόµα στο στάδιο της µελέτης. Τέσσερα χρόνια είναι
στα προκάτ. Περνάνε τρία χρόνια τα παιδιά των λυκείων της Κισ-
σάµου στο Πειραµατικό Γυµνάσιο. Θα µπορούσαν να έχουν
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δοθεί λύσεις. Τρία χρόνια είναι χρόνος, δεν είναι παίξε γέλασε.
Υπήρχαν δύο λύσεις. Η µία ήταν να αξιοποιηθεί είτε το Εκκλη-

σιαστικό Λύκειο -που έκλεισε- και πάλι κλείνοντας το µάτι ότι εκεί
θα πάει το Πειραµατικό Λύκειο και µετά ανακαλύψαµε ότι έχει
θέµα στατικότητας.

Δηλαδή, µέχρι που λειτουργούσε ως Εκκλησιαστικό Λύκειο
δεν είχε θέµα στατικότητας. Σκεφτόµαστε µήπως να γίνει κανένα
ξενοδοχείο εκεί; Κάτι άλλο; Κάτι πιο προσοδοφόρο; Γιατί δεν
προχωράει αυτή; Αν θέλει κάποιες στηρίξεις, κάποιες επισκευές,
να γίνουν. 

Δεύτερον, υπήρχε το κτήριο του πρώην δηµαρχείου της Νέας
Κυδωνίας, το οποίο και αυτό θα µπορούσε κατάλληλα διαµορ-
φωµένο να χρησιµοποιηθεί σε αυτή την κατεύθυνση. Και βέβαια
υπάρχει και η λύση στο χώρο των είκοσι στρεµµάτων που έχει
δώσει στο Πολυτεχνείο Κρήτης να προγραµµατιστεί η κατα-
σκευή. Θα πω και στη δευτερολογία. 

Εγώ θεωρώ ότι εσείς αυτή τη στιγµή δίνετε µία λύση, η οποία
είναι µεσοβέζικη, σπρώχνει την µπάλα λίγο πιο µετά, ότι θα συ-
στεγαστούν τα δύο τµήµατα, για το 3ο Λύκειο  στην Α’ λυκείου
εκεί που είναι τώρα το Πειραµατικό Γυµνάσιο σε συνδυασµό µε
το κτήριο Παπαδόπετρου το οποίο δεν έχει ούτε τόσο µεγάλες
αίθουσες από όσο ξέρω και δεν έχει και τόσο αύλιο χώρο κ.λπ..
Είναι µια λύση που βέβαια σε σχέση µε αυτά που ετοιµάζετε κόν-
τεψαν να δηµιουργήσουν εµφύλιο στην τοπική κοινωνία. Δηλαδή
να καταργήσετε µία το 1ο Γενικό Λύκειο, µία το 2ο Γενικό Λύκειο,
καταστροφικές λύσεις µε την έννοια του ότι θα έπρεπε τριακόσια
ή τετρακόσια παιδιά να πάνε αλλού και πολύ µακριά από τα σπί-
τια τους από τη στιγµή που θα µετατρεπόταν το λύκειο τους στο
πειραµατικό.

Και έχω να σας πω και κάποια πράγµατα µετά. Εσείς τι σκο-
πεύετε να κάνετε τώρα; Γιατί θα ξαναεµφανιστεί το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Να καλωσορίσω σαράντα πέντε κυρίες, µέλη των Καλλιτεχνι-
κών Εργαστηρίων και της Λέσχης Ανάγνωσης του Κοινωφελούς
Ιδρύµατος Μιχαήλ Στασινόπουλου-«ΒΙΟΧΑΛΚΟ» που παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση µας. 

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Βλέπετε η Βουλή δύο σκέλη χειρίζεται, το νοµοθετικό και τον
έλεγχο, δηλαδή νοµοθετεί και γίνονται οι νόµοι του κράτους,
αλλά και οι Βουλευτές που εκφράζουν τοπικές κοινωνίες ή και
γενικότερα θέµατα, έχουν τη δυνατότητα των επίκαιρων ερωτή-
σεων. Γι’ αυτό δεν βλέπετε την Αίθουσα γεµάτη, όπως συνήθως
γίνεται σε άλλες περιπτώσεις, αλλά βλέπετε έναν Βουλευτή ή
δύο να ερωτούν και ο αρµόδιος ή η αρµόδια Υπουργός να
απαντά. Αυτό ονοµάζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στους
δύο συναδέλφους για το ίδιο θέµα. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν και κάποιες ειδικότερες
ερωτήσεις, του κ. Συντυχάκη, θα απαντήσω στη δευτερολογία.

Κύριε συνάδελφε, το θέµα όπως ξέρετε λύθηκε. Τη λύση αυτή
εσείς τη χαρακτηρίζετε µεσοβέζικη, από ό,τι κατάλαβα, µη επι-
θυµητή. Αυτή όµως διαµορφώθηκε µετά από συνεννόηση µε τον
δήµο και από ό,τι µας µεταφέρθηκε εµάς είναι και η απαίτηση
της τοπικής κοινωνίας. Διότι αναφερθήκατε, κύριε Πολάκη σε µια
εξαγριωµένη τοπική κοινωνία. Και νοµίζω ότι αυτή τη λύση υπέ-
δειξε. Και θα σας απαντήσω, εξηγώντας την πρωτολογία µου
πώς αυτή η λύση δεν θα είναι µεσοβέζικη και θα είναι οριστική.

Επειδή όµως, µας κατηγορήσατε για αδράνεια και για αδιαφο-
ρία, αναφερθήκατε και σε ένα σηµαντικό διάστηµα χρόνου που
πράγµατι είναι τα τρία έτη. Θα σας πω λοιπόν, ποιες ενέργειες
γίνονταν και θα αναγνωρίσετε γιατί εσείς τουλάχιστον, κύριε Πο-
λάκη, που έχετε ασκήσει διοίκηση, ξέρετε πολύ καλά ότι πάντοτε
υπάρχει µια γραφειοκρατία, µια διαδικασία που τη σεβόµαστε.
Άρα λοιπόν, σύµφωνα µε τον νόµο, ήδη από τον Νοέµβριο του
2022 η Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Χανίων, η ΔΔΕ
Χανίων, εισηγήθηκε να ιδρυθεί Πειραµατικό Λύκειο Χανίων στο
διδακτήριο, όπως είπατε, της πρώην Πατριαρχικής Εκκλησιαστι-
κής Σχολής Κρήτης, στην περιοχή Αγίου Ματθαίου Χανίων. Αυτό

βέβαια, σηµαίνει ότι υπήρχε και η σύµφωνη γνώµη της Ιεράς Μη-
τρόπολης Κυδωνίας και Αποκορώνου. Ως οφείλαµε ζητήσαµε τη
σχετική γνωµοδότηση του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής,
του ΙΕΠ, αυτό έγινε το Φεβρουάριο του 2023. Τον Μάιο το ΙΕΠ
εισηγήθηκε θετικά και ζητήσαµε, όπως οφείλαµε, από τον Δήµο
Χανίων να µας στείλει µέχρι το τέλος του Ιουνίου του 2023 τα
απαραίτητα δικαιολογητικά. Δηλαδή την πράξη παραχώρησης
και την εισήγηση των τεχνικών υπηρεσιών του δήµου. Αυτή, κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν έγινε ποτέ. Ποτέ δεν µας ήρθε ούτε η
πράξη παραχώρησης του κτηρίου, γιατί υπήρχαν εκκρεµότητες
νοµοτεχνικού χαρακτήρα. Και ο Δήµος Χανίων έκανε αυτοψία,
γιατί είναι κατά τον νόµο αρµόδιος για τα σχολικά κτήρια και για
να µας βεβαιώσει ότι είναι αυτό κατάλληλο για σχολική χρήση,
ώστε να δώσουµε εµείς την τελική έγκριση, προχώρησε σε αυ-
τοψία. Μας έστειλε η ΔΔΕ Χανίων έγγραφο τον Δεκέµβρη του
2023 ενηµερώνοντας ότι το διδακτήριο δεν πληροί τις σύγχρονες
κτηριακές απαιτήσεις. Αν εσείς που είστε ντόπιος Βουλευτής πι-
στεύετε ότι κάτι κρύβεται πίσω από αυτό, εγώ δεν είµαι σε θέση
να απαντήσω ούτε και να το υιοθετήσω βέβαια. 

Θα σας πω όµως ότι το έγγραφο χαρακτηριστικά γράφει ότι
υπάρχουν σοβαρά θέµατα, που αφορούν στην προσβασιµότητα
του κτηρίου, την πυρασφάλειά του, τους απαραίτητους χώρους
υγιεινής και τον απαιτούµενο εξωτερικό περιβάλλοντα χώρο.
Προχωρήσαµε σε άλλη λύση που µας πρότεινε πάλι η ΔΔΕ Χα-
νίων, τον Οκτώβριο του 2023, να ιδρυθεί Πειραµατικό ΓΕΛ Χανίων
σε συστέγαση µε το Πειραµατικό Γυµνάσιο. Για τη συστέγαση
απαιτούνταν παρεµβάσεις στο υπάρχον κτήριο του γυµνασίου.
Οι τεχνικές υπηρεσίες του Δήµου Χανίων ζήτησαν από την Εφο-
ρεία Αρχαιοτήτων να εγκρίνει τις παρεµβάσεις αυτές και τις
απέρριψε. Άρα η λύση αυτή δεν καρποφόρησε. 

Θα σας πω επίσης γι’ αυτό που ανέφερε ο κ. Πολάκης, ότι το
δηµαρχείο της Νέας Κυδωνίας επίσης το απέρριψαν οι τεχνικές
υπηρεσίες του δήµου λόγω ακαταλληλότητας. Αυτά δεν µπο-
ρούµε να τα παρακάµψουµε, το καταλαβαίνετε. 

Η επόµενη λύση που µας προτάθηκε: Για να είναι πλήρης η
πρόταση, να πω σε όσους µας ακούν και στις κυρίες, πρέπει η
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, η διεύθυνση της, σε συνεργασία µε
τον δήµο να προτείνει και το κτήριο στο οποίο θα στεγαστεί το
υπό ίδρυση πειραµατικό λύκειο. 

Άρα, λοιπόν, η ΔΔΕ Χανίων σε συνεργασία µε τον δήµο πρό-
τεινε να ανεγερθεί κτήριο στην έκταση των είκοσι στρεµµάτων,
που θα παραχωρηθεί από το Πολυτεχνείο Κρήτης. Δεν έχει πα-
ραχωρηθεί ακόµη. Σε αυτή περιλαµβάνονται δύο σκέλη: το µα-
κροπρόθεσµο βεβαίως, αν εγερθεί το κτήριο που ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι αυτό δεν είναι θέµα ενός, δύο ή τριών ετών και το
µεσοπρόθεσµο, να διαµορφωθεί ένα τµήµα της έκτασης και να
γίνουν εκεί προκατασκευασµένες αίθουσες. 

Οι ενέργειες, λοιπόν, αυτές απαιτούν διάστηµα για την υλοποί-
ηση και δεν µπορεί να εφαρµοστούν αυτές τον Σεπτέµβριο του
2024 που εµείς θέλουµε να λειτουργήσει το πειραµατικό λύκειο,
γιατί υπάρχουν τα παιδιά της Γ’ γυµνασίου που θα είναι µετά η
πρώτη τάξη του λυκείου. Εξετάσαµε κινήσεις του χαρακτηρισµού
του πρώτου ΓΕΛ Χανίων ενός πειραµατικού. Θέλω να σας πω και
το λέω πραγµατικά και µε ειλικρίνεια και µε στενοχώρια, γιατί και
οι δύο µιλήσατε για κατάργηση σχολείου. Η πρακτική αυτή είναι η
πρακτική που ακολουθείται από το Υπουργείο και ακολουθήθηκε
σε όλη την Ελλάδα. Ιδρύονται σχολεία, δεν καταργούνται άλλα
σχολεία τα οποία πληρούν προδιαγραφές, που µπορούν να υπη-
ρετήσουν εν συνεχεία ένα σχολείο ως πειραµατικό ή ως πρότυπο.
Εκείνα χαρακτηρίζονται, δεν µειώνεται δηλαδή ο αριθµός των σχο-
λικών µονάδων. Άρα δεν είναι σωστό να µιλούµε για κατάργηση,
γιατί εσείς είπατε στην ερώτησή σας, κύριε Πολάκη, ότι είναι απα-
ράδεκτο να κλείνει ένα σχολείο για να ανοίξει ένα άλλο. Δεν ισχύει,
χαρακτηρίζεται το υπάρχον. Και ο κ. Συντυχάκης είπε σχεδόν το
ίδιο «κλείνει, καταργείται ένα λύκειο».

Άρα, λοιπόν, καµµία σχολική µονάδα δεν παραµένει, αναβαθ-
µίζεται αντίστοιχα η υπάρχουσα. Παρ’ όλα αυτά υπήρχαν σοβα-
ρές αντιρρήσεις και ενστάσεις από την τοπική κοινωνία µε
«ενάργεια» τις περιέγραψε ο κ. Πολάκης. Επανέρχεται ο νέος
προϊστάµενος της ΔΔΕ Χανίων αµέσως µε την ανάληψη των κα-
θηκόντων του. Εισηγήθηκε την ίδρυση Πειραµατικού Λυκείου Χα-
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νίων το οποίο θα συστεγαστεί µε το Πειραµατικό Γυµνάσιο Χα-
νίων. Συγκεκριµένα για το 2024, 2025 θα υπάρχει εκεί µόνο η
πρώτη τάξη λυκείου που είναι η σηµερινή τρίτη τάξη και θα χρη-
σιµοποιηθούν τρεις αίθουσες του πειραµατικού γυµνασίου. Από
το έτος 2025, 2026 για να πάει η Α’ τάξη θα γίνει Β’ και για την Γ’
τάξη που θα δηµιουργηθεί σε συνεννόηση µε τον δήµο, θα χρη-
σιµοποιηθεί το κτήριο Παπαδόπετρου. Η Α’ τάξη θα παραµείνει
στο κτήριο του γυµνασίου. Αυτή είναι µεταβατική η λύση. Ορι-
στική λύση είναι αυτό που είπαµε για το Πανεπιστήµιο Χανίων
όπως προτείνει ο δήµος. 

Θέλω να σας πω επίσης και να το πω κατηγορηµατικά και σε
αυτή την Αίθουσα και να το ξέρετε εσείς γιατί είστε από εκείνους
που ενδιαφέρονται και προφανώς έχετε και λόγο και βαρύτητα και
στις περιφέρειες να τονίσετε ότι πρέπει ο δήµος για να γίνει αυτή
η λύση εφικτή και να µην είναι προσωρινή και πετάξουµε το µπα-
λάκι στην επόµενη χρονιά και είµαστε πάλι εδώ να απαντούµε σε
ερωτήσεις να κάνει τις απαραίτητες ενέργειες ώστε το κτήριο του
Παπαδόπετρου να είναι κτήριο κατάλληλο για σχολική χρήση και
για εκπαιδευτική λειτουργία. Αυτό το έχω τονίσει και η ίδια στον
δήµαρχο. Του έχω εξηγήσει ότι η άδεια που έδωσε η διοικούσα
επιτροπή για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία και κατ’ επέ-
κταση το ΙΕΠ είναι υπό τον όρο -είναι σαφές το  κείµενο- ότι θα γί-
νουν οι απαραίτητες µετατροπές και αυτό είναι ευθύνη µόνο του
δήµου. Δεν µπορεί και το Υπουργείο να παρέµβει. Το Υπουργείο
θα παρέµβει όταν θα είναι πια αργά απαγορεύοντας να ιδρυθούν
εκεί. Το έχω πει όπως σας είπα και η ίδια στο δήµαρχο.

Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να επιµείνω στην πρωτολογία µου.
Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τις ειδικότερες αναφο-
ρές στα ερωτήµατα των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Συντυχάκη να κάνω µια ανακοί-
νωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και πέντε
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κρεµαστής
Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν ανέφερα µεσοβέζικη λύση. Είπα για προ-

σωρινή λύση. Είναι µια λύση, αλλά είναι και αυτό που λέµε:
«Ουδέν µονιµότερο του προσωρινού». Για να δώσω άλλο χαρα-
κτηρισµό, είναι µια λύση εµβαλωµατική και ήταν κάτω από την
πίεση του αγώνα των µαθητών και των εκπαιδευτικών, µε υπο-
δειγµατικούς αγώνες εδώ και τέσσερις µήνες, η αλήθεια είναι.
Και η οδηγία προς ναυτιλοµένους από την Επιτροπή Πειραµατι-
κών και Προτύπων πάλι αποτελεί µεταβατική λύση και όχι ορι-
στική.

Είδατε µε πόση δυσκολία προσπαθήσατε να αναφέρετε τις λύ-
σεις οι οποίες είναι εµβαλωµατικές, είναι προσωρινές, δεν λύ-
νουν οριστικά το πρόβληµα. Το αντιλαµβάνεστε κι εσείς η ίδια.
Από το επόµενο σχολικό έτος γίνονταν λόγος για τη χρήση του
κτηρίου Παπαδόπετρου, που ανήκει στο Πολυτεχνείο Κρήτης,
και όσο διάστηµα χρειαστεί έως ότου ανεγερθεί το νέο κτίριο
στο οικόπεδο που παραχωρεί το Πολυτεχνείο Κρήτης. Έτσι δεν
είναι;

Πρώτον, το κτήριο Παπαδόπετρου δεν πληροί τις προϋποθέ-
σεις. Έχει µόνο τρεις αίθουσες που είναι πάρα πολύ µικρές, δεν
πληρούν τις προϋποθέσεις για να µπουν µέσα παιδιά να κάνουν
µάθηµα. Έχει ανακαινιστεί, έχουν βάλει ταµπέλα που λέει: «ενοί-
κιο 12.000 ευρώ», ενώ όταν είναι να κάνουν γυµναστική θα πρέ-
πει να µεταβαίνουν σε άλλο χώρο, µακριά από το σχολείο.
Αντιλαµβάνεστε λοιπόν ότι δεν µπορεί να είναι λύση αυτή.

Δεύτερον, λέει η επιτροπή και ο δήµος: «Μέχρι να ανεγερθεί
νέο σχολείο στο οικόπεδο που παραχωρεί το Πολυτεχνείο Κρή-

της». Εδώ ή θα πρέπει πραγµατικά να γελάσουµε από χαρά ή να
θυµώσουµε από οργή. Εδώ και δέκα χρόνια υπάρχει υπόσχεση -
δέκα χρόνια όχι ένα- για ανέγερση µουσικού σχολείου στον ίδιο
χώρο. Το ΕΠΑΛ Κισσάµου, όπως ειπώθηκε προηγουµένως,
ακόµα περιµένει νέο κτήριο µετά τον σεισµό του 2019. Η πλει-
οψηφία των νηπιαγωγείων είτε συστεγάζονται µε δηµοτικά, είτε
στεγάζονται σε ακατάλληλες και ενοικιαζόµενες αίθουσες. Μετά
από το κλείσιµο του πρώτου γυµνασίου, για το οποίο δεν είχαµε
συµφωνήσει όλοι, είχαµε δώσει αγώνες τότε και σε συνθήκες
lockdown για τη µετατροπή του σε πειραµατικό, τα γυµνάσια της
πόλης έχουν ξεπεράσει τα όρια του µαθητικού πληθυσµού. Αν-
τίστοιχη φυσικά είναι η κατάσταση και στα λύκεια όπου κυριαρ-
χούν τα εικοσιπεντάρια και τα εικοσιεφτάρια τµήµατα.

Άρα το πρόβληµα δεν εστιάζεται απλά στο στεγαστικό του πει-
ραµατικού, που ορθώς εδώ και τρία χρόνια δεν λύθηκε. Και προ-
φανώς έχει την ευθύνη ο δήµος, αλλά την έχει και το Υπουργείο
Παιδείας. Το Υπουργείο Παιδείας τι ρόλο παίζει; Δεν έχει ευθύνη
για τις εκπαιδευτικές διαδικασίες, για τη λειτουργία µιας σχολι-
κής µονάδας; Και δεν υπάρχει άµεση και οριστική λύση για κα-
νένα σχολείο.

Αν θέλατε, όµως, θα µπορούσατε µε πολιτική βούληση, σχέ-
διο, χρονοδιάγραµµα και µε fast track διαδικασίες να το λύνατε.
Οι µελέτες µέσω ΚΤΥΠ είναι έτοιµες. Δώστε, λοιπόν, χρήµα για
την ανέγερση σχολείων. Μα, λεφτά υπάρχουν. Ως Κυβέρνηση δί-
νετε 8,5 δισεκατοµµύρια για τις επιθετικές δαπάνες του ΝΑΤΟ
και τα εξοπλιστικά προγράµµατα. Φορολογήστε τις τράπεζες,
φορολογήστε τους εφοπλιστές για να δείτε πώς θα βρεθούν χρή-
µατα για σχολεία, για νοσοκοµεία, για κέντρα υγείας, για κολυµ-
βητήρια και άλλες ανάγκες που έχουν τα Χανιά.

Όµως, η πολιτική σας έχει βάλει τις εκπαιδευτικές ανάγκες στο
ζύγι κόστους-οφέλους, όπως και όλες φυσικά τις λαϊκές ανάγκες
για την υγεία, τον πολιτισµό και τον αθλητισµό. Και φυσικά
όποιος δεν θέλει να ζυµώσει, δέκα χρόνια κοσκινίζει, από τον
Άννα στον Καϊάφα, όχι δεν είναι ευθύνη του Υπουργείου Παι-
δείας, είναι ευθύνη του Υπουργείου Εσωτερικών. Η Κυβέρνηση
να πετάει το µπαλάκι των ευθυνών στους δήµους, ο δήµος να
σηκώνει τα χέρια ψηλά, «δεν έχω πόρους και µέσα» να λέει και
τελικά εκείνοι που πληρώνουν τη νύφη είναι οι µαθητές.

Κάθε, λοιπόν, καλοπροαίρετος προβληµατίζεται µε την εµµονή
της Κυβέρνησης για ίδρυση πειραµατικού λυκείου στα Χανιά,
όπως-όπως, την ώρα που δεν έχουν δοθεί λύσεις εδώ και δεκαε-
τίες σε βασικά προβλήµατα σχολικών υποδοµών και υπάρχουν
παιδιά και εκπαιδευτικοί που κινδυνεύουν σε πολλές περιπτώσεις
ακόµα και η ίδια η ζωή τους.

Ακόµα και µε την τωρινή προσωρινή λύση της συστέγασης -
προσέξτε-δηλαδή, του πειραµατικού γυµνασίου-λυκείου εγείρον-
ται σοβαρά παιδαγωγικά ζητήµατα, αλλά και θέµατα ασφάλειας
για τους ίδιους τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς. Και η
προσωρινότητα της λύσης έχει να κάνει και µε αυτά τα ζητήµατα.

Κι εδώ προκύπτει το άλλο ζήτηµα, τον τρόπο που η Κυβέρνηση
αντιµετωπίζει τον πειραµατικό χαρακτήρα των σχολείων. Πειρα-
µατικά πρότυπα, δηλαδή σχολεία των ελίτ και δεν είναι τα σχο-
λεία των πολλών και δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε τον αναγκαίο
εκπαιδευτικό παιδαγωγικό επιστηµονικό πειραµατισµό.

Εµείς έχουµε καταθέσει ως ΚΚΕ πολύ συγκεκριµένη πρόταση
για τα πειραµατικά, για να µην υπάρχει και κάποια παρεξήγηση,
ότι το ΚΚΕ είναι αντίθετο στον πειραµατικό χαρακτήρα του σχο-
λείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Έχετε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω.
Για το ΚΚΕ ένα σύστηµα πειραµατικών, και όχι πρότυπων, σχο-

λείων έχει νόηµα ύπαρξης να µελετά και να αξιοποιεί τα νέα πο-
ρίσµατα στον κλάδο της παιδαγωγικής, της αναπτυξιακής
ψυχολογίας και της διδακτικής και να µελετά σε συνεργασία µε
τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα τις εξελίξεις και να
προωθεί την καινοτοµία. Και φυσικά τίποτα απ’ όλα αυτά δεν συ-
νιστούν τα σηµερινά πειραµατικά-πρότυπα σχολεία.

Καλούµε τους εκπαιδευτικούς, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, τους γονείς, τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς να µα-
ζικοποιήσουν τα σωµατεία και τους συλλόγους τους διότι θα τα
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βρούµε µπροστά µας. Πρέπει να είναι αποφασιστικός ο αγώνας
για το δικαίωµα όλων των µαθητών στη δηµόσια σύγχρονη παι-
δεία µε ασφαλή σχολεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία

που ως Χανιώτης κιόλας είστε πιο ενδιαφερόµενος.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, η Κυβέρνηση φταίει

πάντα. Δεν φταίνε µόνο οι δήµοι. Και θα σας πω γιατί µε ένα πα-
ράδειγµα. Εγώ προσωπικά ως Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας
είχα ασχοληθεί πολύ έντονα µε το θέµα της κατασκευής οκτώ
σχολείων στον Νοµό Χανίων που θα προχωρούσαν και µε διαδι-
κασία ΣΔΙΤ. Η πολιτική απόφαση πάρθηκε το 2017. Το τρέξαµε
όσο µπορούσαµε πραγµατικά εκείνη την περίοδο και είχαµε και
τους µνηµονιακούς περιορισµούς κ.λπ.. Βρήκαµε τις χρηµατο-
δοτήσεις, προχωρήσαµε, έγινε µια ολόκληρη διαδικασία και από
τον δήµο για να βρεθούν τα οικόπεδα κ.λπ. το οποίο όµως, ξέ-
ρετε κάτι, την περίοδο 2019 - 2023 σταµάτησε και δεν έχει προ-
χωρήσει από τότε. Δεν ξέρω να έχει γίνει κάτι από ό,τι βλέπω σε
σχέση µε αυτό το πράγµα που τώρα κανονικά θα έπρεπε να τε-
λειώνει, τουλάχιστον κάποια από αυτά, και να µην έχουµε πρό-
βληµα µε το πειραµατικό.

Δεύτερον, ξέρετε κάτι, για έναν-ενάµιση µήνα κόντεψε να
υπάρξει εµφύλιος στα Χανιά και αυτό δεν έγινε έτσι. Κι αυτό έγινε
γιατί υπήρχε η σαφής πολιτική πρόθεση από τη µεριά σας να µε-
τατραπεί ένα γενικό λύκειο σε πειραµατικό, το κτήριό του, και τα
παιδιά που είχε ως γενικό λύκειο να µοιραστούν, όσα δεν χωρού-
σαν, και που ήταν τα περισσότερα, στις υποδοµές του πειραµα-
τικού. Αυτό σήµαινε ότι κάποιοι θα έπρεπε να πηγαίνουν και
πέντε και δέκα χιλιόµετρα µακριά από το σπίτι τους. Μιλούσαν
για το 1ο και το 2ο Γενικό Λύκειο.

Επίσης, δεν ισχύει αυτό που λέτε ότι µόνο ιδρύουµε, δεν κα-
ταργούµε. Το 1ο Γυµνάσιο Χανίων τι έγινε; Όταν φτιάχτηκε το
πειραµατικό τι έγινε το 1ο Γυµνάσιο Χανίων; Δεν καταργήθηκε;
Παρέµεινε; Δεν χάθηκαν θέσεις εκπαιδευτικών αφού δεν µπο-
ρούν να γίνουν µόνιµοι διορισµοί λόγω αυτού του πράγµατος;

Κοιτάξτε και ένα τελευταίο, αυτή η πρόταση που φέρνετε
τώρα αφού έγινε η αναστάτωση και υπήρξαν οι έντονες κινητο-
ποιήσεις που ανάγκασαν την υποχώρηση, ήταν η πρόταση του
προηγούµενου Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης κ. Αµ-
πελά, τον οποίο ωθήσατε σε αποµάκρυνση από τη θέση του.

Ναι, κυρία Μακρή. Τον ωθήσατε σε αποµάκρυνση από τη θέση
του γιατί δεν δεχόταν να σας εισηγηθεί τη µετατροπή ενός γενι-
κού λυκείου σε πειραµατικό. Είχε προτείνει τη συστέγαση προ-
σωρινά και την πίεση να φτιαχτεί στον χώρο του πανεπιστηµίου.

Ο καινούργιος διευθυντής που φέρατε ξανακάνει την ίδια ακρι-
βώς πρόταση στην οποία καταλήγετε. Σας λέω ότι σπρώχνετε
λίγο την µπάλα. Είναι καλό το ότι δεν καταργείτε κάποιο από τα
υπόλοιπα γενικά λύκεια. Όµως, σας λέω ότι, ναι, υπάρχει αυτό
το τέρας της γραφειοκρατίας. Το έχω ζήσει κι εγώ πάρα πολύ
έντονα, αλλά ήµουν από πάνω τους και πάρα πολλά πράγµατα
προχώρησαν ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. Και, ξέρετε, εάν κά-
ποιοι δεν ασχοληθούν κάθε µέρα µε το θέµα, δεν πρόκειται να
κουνηθεί µισή πέτρα µέχρι και το φθινόπωρο του χρόνου που
µας έρχεται ή και το άλλο φθινόπωρο σε σχέση µε το σχολείο.

Εγώ θα σας πω, προχωρήστε το θέµα των οκτώ σχολείων.
Έτσι; Είχε µπει σε ένα λούκι αυτό το πρόγραµµα, σε έναν ρυθµό,
αλλά τώρα έχει κατέβει. Προφανώς δεν είναι στις προτεραιότη-
τές σας. Σπρώξτε το θέµα των λυκείων Κισάµου. Μπαίνουµε στην
πέµπτη χρονιά που τα παιδιά θα κάνουν µάθηµα σε αίθουσες
προκάτ και προχωρήστε. 

Εγώ είχα την αίσθηση ότι για το εκκλησιαστικό λύκειο υπήρχε
θέµα στατικότητας. Από αυτά που διαβάσατε, δεν υπάρχει αυτό.
Δεν υπάρχει αυτό. Διότι αυτό είχε κυκλοφορήσει -τουλάχιστον εγώ
αυτό είχα εισπράξει- ότι στο εκκλησιαστικό λύκειο υπήρχε θέµα
στατικότητας. Τα υπόλοιπα που λένε είναι -µην χρησιµοποιήσω
καµµία κακή λέξη- πολύ φτηνές δικαιολογίες για να µη γίνει και
πολύ πιο γρήγορα η στέγαση του πειραµατικού λυκείου στους χώ-
ρους εκεί. Πολύ φτηνές δικαιολογίες. Αν είναι αυτή έτσι ακριβώς,
νοµίζω ότι µπορεί και εκεί να βρεθεί µια πιο γρήγορη λύση. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ τον
κ. Πολάκη. Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Στενοχωριέµαι πάρα πολύ που οι συνάδελφοι επι-
µένουν στη λέξη «κατάργησε» στον όρο «κατάργηση». Αυτό δεν
αποδίδει αυτό που γίνεται. Εν πάση περιπτώσει, ας µην επιχει-
ρηµατολογήσω άλλο. Ξέρουν πολύ καλά ότι ιδρύθηκε πριν από
δύο µέρες το Πειραµατικό Λύκειο στα Χανιά. 

Αναφερθήκατε, κύριε Συντυχάκη, σε εµβαλωµατικές λύσεις και
προτάσεις, όταν εσείς ο ίδιος υιοθετείτε τις εισηγήσεις που έγιναν
και τις ανάλογες προτάσεις, τις οποίες έκαναν άπαντες στα Χανιά.
Ρωτήστε τον κ. Πολάκη που έχει και ενδιαφέρον και γνώση. Μέχρι
και ο Σύλλογος Αλιέων είχε άποψη για το θέµα αυτό. 

Πολλοί ήταν εκείνοι, εξαγριώθηκαν, το είπε. Δεν είναι κάτι το
οποίο δεν το γνωρίζουµε και εµείς στο Υπουργείο. Εµείς όµως
οφείλουµε στα θέµατα αυτά να ακολουθούµε τη διαδικασία που
υπάρχει. 

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Πολάκη που ως Υπουργός γνωρίζει
ότι πρέπει κάποιος να είναι από πάνω, αλλά την τελική υπο-
γραφή, κύριε Πολάκη σε αυτό δεν την έχουµε εµείς. Και επειδή
αναφερθήκατε στις καθυστερήσεις για τη σχολική στέγη, είπατε
και πολύ έντονα ότι δεν είναι στις προτεραιότητές µας, θα σας
πω ότι είναι στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης. Λυπούµαι εγώ
ως αναρµόδια Υφυπουργός, διότι αυτό είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών διά της ΚΤΥΠ και του
Υπουργείου Εσωτερικών. Το να χτιστεί ένα σχολείο, το να συν-
τηρηθεί, να επισκευαστεί να υπάρχει, είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών που χρηµατοδοτεί -θα πω στον κ. Συν-
τυχάκη τελειώνοντας και για τα χρήµατα- και όχι του Παιδείας. 

Έχει έντονο ενδιαφέρον, µπορεί να συνεργαστεί, µπορεί να
ασκήσει πίεση, µπορεί να είναι από πάνω. Δεν έχει όµως την τε-
λική υπογραφή. Δεν θέλω να απαξιώνεται η πρωτοβουλία της
ίδρυσης του Πειραµατικού Λυκείου των Χανίων. Θα σας πω ότι
από το 2021, 2022 λειτουργεί το 1ο Γυµνάσιο ως Πειραµατικό και
δεν καταργήθηκε. Απλώς είναι χαρακτηρισµένο ως πειραµατικό.
Το 2023 το 7ο Νηπιαγωγείο και 7ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων χα-
ρακτηρίστηκαν και αυτά ως πειραµατικά και δεν καταργήθηκαν. 

Τώρα, λοιπόν, υπάρχει ανάγκη ολοκλήρωσης της αλυσίδας, οι
απόφοιτοι του πανεπιστηµίου να πάνε στο λύκειο. Και δηµιουρ-
γήθηκε ένα άλλο πειραµατικό σχολείο. Εκεί οι εκπαιδευτικοί
έχουν αυξηµένα προσόντα, έχουν αυξηµένες απαιτήσεις και οι
µαθητές και οι γονείς και αυξηµένα προσόντα, όπως σας είπα,
οι παιδαγωγοί. Και ενδυναµώνει και τη συνεργασία το πειραµα-
τικό µε τα ΑΕΙ και µε τους ερευνητικούς φορείς, κύριε Συντυ-
χάκη, που είπατε ότι είναι στο πρόγραµµά σας.

Και τα πειραµατικά σχολεία και τα πρότυπα δεν είναι σχολεία
των ελίτ. Είναι σχολεία της αριστείας στα πρότυπα που εµείς τα
θέλουµε, δηµόσια σχολεία, στα οποία επεξεργάζονται καινούρ-
για εκπαιδευτικά προγράµµατα, που διαχέονται µέσα σε όλα τα
σχολεία. Και θα πω ότι κάποιοι φορείς εδώ τα χαρακτηρίζουν και
ως δηµοκρατικά, γιατί είναι δι’ επιλογής και έχουν πάρα πολύ µε-
γάλη αποδοχή. Ενδεικτικά µια που µιλάµε για τα Χανιά, το 2021,
2022 για το Πειραµατικό Γυµνάσιο Χανίων οι αιτήσεις για την κλή-
ρωση που είναι δηµόσια, αδιάβλητη, -δεν καταγγέλθηκε ποτέ πα-
ρέµβαση- ήταν ογδόντα µία και τώρα έχουν ανέλθει σε
τριακόσιες εξήντα τέσσερις, που σηµαίνει ότι κάνουν καλό έργο
αυτά τα δηµόσια σχολεία, αναγνωρίζεται από την τοπική κοινω-
νία. 

Θα σας πω πριν έρθω στο θέµα το γενικότερο της σχολικής
στέγης, ότι ευθύνη όλων µας -δεν εξαιρώ το Υπουργείο- όχι υπό
την έννοια της αρµοδιότητας αλλά το ισχυρότατου ενδιαφέρον-
τος είναι ναι, να υπάρχει στέγη σχολική κατάλληλη. Σας είπα ότι
έχω ήδη επικοινωνήσει µε τον Δήµαρχο Χανίων κι όχι µόνο εγώ
αλλά και όλοι οι υπηρεσιακοί παράγοντες. Και µπορούµε και να
συνεργαστούµε και όλοι να δούµε την καλύτερη λύση. Αν αυτό
που λέει ο κ. Πολάκης είναι µια πιο εύκολη λύση που θα επιβάλλει
στη ΔΕΠΠΣ, την αρµόδια Διοικούσα Επιτροπή Πρότυπων και Πει-
ραµατικών και στο ΙΕΠ, να πουν ότι εκεί θα λειτουργήσει το Λύ-
κειο Χανίων, τότε καµµία αντίρρηση από το Υπουργείο. Καλά
σχολικά κτήρια θέλουµε, ασφαλή και εκπαιδευτικά, σύγχρονα για
να έχουν τα παιδιά µας την καλύτερη δυνατή µόρφωση. Αλλά το
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ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου. 
Και αν επιµείνω να απαντήσω σε αυτά που είπε ο κ. Πολάκης

και κατήγγειλε για καθυστερήσεις, θα αδικήσω το έργο του
άλλου Υπουργείου, το οποίο δεν το γνωρίζω αυτή τη στιγµή, δεν
περιλαµβανόταν και στην ερώτηση. 

Σε ό,τι αφορά αυτά που είπατε, κύριε Συντυχάκη, γενικώς για
τη σχολική στέγη, το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν είναι αρµο-
διότητα του Υπουργείου. Και θα σας θυµίσω, γιατί ήµουν πα-
ρούσα, µια ερώτηση που κάνατε στον κ. Λιβάνιο. Θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι ήταν πολύ τεκµηριωµένη και πήρατε
και εξίσου κατατοπιστικές απαντήσεις, στην οποία και εσείς ανα-
γνωρίζετε ότι το θέµα της σχολικής στέγης σε ό,τι αφορά την
ανέγερση και τη συντήρηση είναι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι έχουµε προσθέσει µάλιστα σε όλα
αυτά και το Τεχνικό Επιµελητήριο για να κάνει πρωτοβάθµιο και
δευτεροβάθµιο προσεισµικό έλεγχο. 

Θα σας πω όµως -και τελειώνω µε αυτό κύριε Πρόεδρε- για τη
χρηµατοδότηση. Και θα αναφέρω ακριβώς ό,τι ο κ. Λιβάνιος είχε
πει, απαντώντας στον συνάδελφό του κ. Συντυχάκη, ότι από 1-1-
2024 έγινε µεγάλη αλλαγή στη χρηµατοδότηση των δήµων από
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, άλλαξαν τα κριτήρια, οι
δήµοι της περιφέρειας έχουν σηµαντικότατες αυξήσεις στη χρη-
µατοδότηση. Ειδικά για το 2023 οι δήµοι της Κρήτης πήραν 90
εκατοµµύρια. Για το 2024 πήραν 110 εκατοµµύρια, αύξηση 21%
σε σχέση µε πέρυσι και 31% σε σχέση µε πρόπερσι. 

Άρα, λοιπόν, τα χρήµατα υπάρχουν. Η δεδοµένη βούληση του
Υπουργείου νοµίζω έχει καταγραφεί µε απόλυτη ειλικρίνεια και
δέσµευση. Και είµαι στη διάθεσή σας να συντονίσουµε και τις
ενέργειες, ώστε να µην βρεθούµε ξανά του χρόνου. 

Γιατί η διάθεσή µας ήταν να µην εξοργίσουµε βεβαίως την το-
πική κοινωνία, -το ξέρει ο κ. Πολάκης- εννοείται να µην κάνουµε
καµµία έκπτωση στις εκπαιδευτικές ανάγκες ή στην ασφάλεια
και στην παιδαγωγική επάρκεια, αλλά οπωσδήποτε όχι να διαιω-
νίσουµε το πρόβληµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Να ανακοινώσω ότι δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η

δεύτερη µε αριθµό 634/28-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Συντά-
ξεις Αποστράτων Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας». 

Επίσης η έκτη µε αριθµό 646/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας
Σταρακά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Ανάγκη ένταξης των «Εγγειοβελτιωτικών έργων παραλίµνιων πε-
ριοχών Αµβρακίας - Αµφιλοχίας και Βάλτου Ν. Αιτωλοακαρνανίας»
στη Δράση 4.3.1: «Υποδοµές εγγείων βελτιώσεων» του Προγράµ-
µατος «Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας 2014-2020», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος της Βουλευτού κ. Χριστίνας Σταρακά. 

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 613/23-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παύλου Σαράκη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Διαπραγµατεύσεις της ελληνικής πολιτείας, αναφορικά µε το
στεγαστικό πρόβληµα του σχολικού συγκροτήµατος «FREI-
MANN» στο Μόναχο Γερµανίας».

Εγώ σας διάβασα ως Βουλευτή Επικρατείας αλλά τώρα,
βλέπω, ότι έχετε φύγει και στα όρια της Ευρώπης.

Ορίστε, κύριε Σαράκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, γνωρίζετε πάρα

πολύ καλά την κραυγή αγωνίας του απόδηµου Ελληνισµού της
Γερµανίας και ιδιαίτερα του Μονάχου σχετικά µε το σχολικό συγ-
κρότηµα «ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ». Γνωρίζετε ότι το υφιστάµενο πρό-
βληµα, δηλαδή της παράτασης της µίσθωσης του κτηρίου πέντε
χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων στο Μόναχο που στεγάζει το 1ο

Γυµνάσιο µε εκατόν εβδοµήντα τέσσερις µαθητές, το 4ο Δηµο-
τικό Σχολείο µε διακόσιους εννέα µαθητές και τα Τµήµατα Ελλη-
νικής Γλώσσας µε τετρακόσιους πέντε µαθητές από ηλικίες

τεσσάρων µέχρι και δεκαεπτά που λειτουργούν κάθε Σάββατο,
πρόκειται για το πιο µεγάλο σε αριθµούς σχολείο της οµογένειας
στη Γερµανία. Το µισθωτήριο υπογράφτηκε στις 29-7-2004, µε
έναρξη από 1η Ιανουαρίου του 2005, µετά από εργασίες που έγι-
ναν για να είναι κατάλληλο για σχολική χρήση. Η αρχική λήξη του
µισθωτηρίου προβλεπόταν για τις 30 Ιουλίου του 2015. 

Στη συνέχεια τον Αύγουστο του 2014 υπογράφηκε το πρώτο
συµπληρωµατικό συµφωνητικό παράτασης που προέβλεπε παρά-
ταση της µίσθωσης µέχρι το 2020. Ακολούθησε και δεύτερο συµ-
πληρωµατικό συµφωνητικό παράτασης που είναι εν ισχύι σήµερα
και προβλέπει λήξη της µίσθωσης στις 30 Ιουλίου 2025. Το δε µί-
σθωµα ξεκίνησε από 53.000 ευρώ και έφτασε τις 57.000 ευρώ.

Η ελληνική πολιτεία σύµφωνα µε το µισθωτήριο είχε δικαίωµα
να προβεί µονοµερώς σε παράταση της µίσθωσης για πέντε επι-
πλέον έτη υπό την προϋπόθεση, όµως, να το δηλώσει σχετικώς
στον ιδιοκτήτη του ακινήτου µέχρι και στις 30 Ιουλίου του 2023. 

Ωστόσο, για άγνωστο λόγο αυτό δεν έγινε, αλλά αντιθέτως ορί-
στηκε νοµικός εκπρόσωπος προκειµένου να διαπραγµατευτεί εκ
των υστέρων, πέραν της προθεσµίας της ορισθείσας, την παρά-
ταση µε τον ιδιοκτήτη µόλις τον Δεκέµβριο του 2023. Το δε αίτηµα
παράτασης της µίσθωσης για µια δεκαπενταετία υποβλήθηκε
µόλις στις 14 Δεκεµβρίου του 2023, χωρίς πλέον να δεσµεύεται
νοµικά ο ιδιοκτήτης, µε αποτέλεσµα εκείνος τώρα να έρχεται και
να ζητάει αύξηση του ενοικίου κατά 50%, κατώτερο όµως, όπως
σας ενηµερώνουν οι οµογενείς, από την τρέχουσα µέση τιµή µεί-
ωσης των ακινήτων τέτοιας µορφής και έκτασης στη Βαυαρία. 

Δεν προκύπτει ποιες ήταν ακριβώς οι ενέργειες στις οποίες
έχει προβεί η ελληνική πολιτεία προκειµένου να διασφαλίσει ότι
το εν λόγω µισθωτήριο θα ανανεωθεί πράγµατι στην ορισθείσα
ηµεροµηνία, όπως όριζε το µισθωτήριο. Το γεγονός ότι βρίσκον-
ται σε διαπραγµατεύσεις, όπως ισχυρίζεται το Υπουργείο σας
κατ’ επανάληψη, καµµία διασφάλιση δεν παρέχει στις εκατοντά-
δες ελληνικές οικογένειες της Οµογένειας.

Ιδίως µάλιστα αν αναλογιστεί κανείς τις τεράστιες δυσκολίες
που υφίστανται για εύρεση ακινήτου προς στέγαση σχολικών µο-
νάδων στο Μόναχο, είναι προφανές ότι η ελληνική πολιτεία µε
την αδράνειά της έχασε την όποια διαπραγµατευτική δύναµη και
αξιοπιστία. Ενδεικτικά, το εν λόγω ακίνητο διεκδικείται από
τριάντα πέντε γερµανικά σχολεία, καθώς αποτελεί κυριολεκτικά
ιδανικό ακίνητο για στέγαση των σχολικών µονάδων. 

Η αδράνεια της πολιτείας, κυρία Υπουργέ, δεν συγχωρείται
για να πληρώσουν το τίµηµα οι οµογενείς, οι απόδηµοι Έλληνες
της Γερµανίας, όταν µάλιστα το βαυαρικό κρατίδιο επιδοτεί τα
ελληνικά σχολεία, επιστρέφοντας έτσι αντισταθµιστικά τα φορο-
λογικά έσοδα από τους Έλληνες εργαζόµενους οµογενείς.

Οι αναφορές του Υπουργείου στη δέσµευση του Δήµου Μο-
νάχου να παραχωρήσει χώρους για περίπου πεντακόσιους Έλ-
ληνες µαθητές, αντί των χιλίων που είναι στην πραγµατικότητα,
σε υπό ανέγερση γερµανικό σχολικό κτήριο στο Berg am Laim
είναι παντελώς έωλες, αφού η ανέγερση του επίµαχου κτηρίου
δεν έχει ξεκινήσει ακόµα, µιας και στον προορισµένο χώρο υπάρ-
χουν καταλύµατα προσφύγων τού πολέµου στην Ουκρανία, ο
οποίος µαίνεται ακόµη και σήµερα. Σε κάθε περίπτωση, οι εκτι-
µήσεις είναι ότι το κτήριο ενδέχεται να παραδοθεί το έτος 2029. 

Για όλα αυτά, αξιότιµη κυρία Υπουργέ, ερωτάσθε: Πρώτον, για
ποιους λόγους η ελληνική πλευρά, αν και είχε το δικαίωµα, σύµ-
φωνα µε το συµβόλαιο ενοικίασης, να προβεί σε µονοµερή επέ-
κταση για πέντε επιπλέον έτη, υπό την προϋπόθεση όµως το
αίτηµα να έχει κατατεθεί έως τις 30 Ιουλίου του 2023, ώστε να
αποφευχθεί ο κίνδυνος µη ανανέωσης του συµβολαίου και να
επιτευχθεί η συµφέρουσα αύξηση, δεν το έπραξε, αλλά όρισε
εκπρόθεσµα νοµικό εκπρόσωπο και διαπραγµατεύθηκε σχετικά
µόλις τον Δεκέµβριο του 2023, παρά τη δυσκολία εύρεσης νέου
κτηρίου και την έλλειψη τριάντα πέντε σχολικών κτηρίων βάσει
των δηλώσεων του ίδιου του Δήµου Μονάχου; Για ποιους λόγους
η ελληνική πλευρά αιτήθηκε µόλις στις 14 Δεκεµβρίου του 2023,
δηλαδή τέσσερις µόλις ηµέρες πριν τη λήξη της νέας παράτα-
σης, νέο ευέλικτο συµβόλαιο πενταετούς διάρκειας µε δικαίωµα
αποχώρησης, γεγονός που επιφέρει λόγω της επισφάλειας τη
µεγάλη αύξηση ενοικίου κατά 50% εκ µέρους του ιδιοκτήτη, η
οποία θα µπορούσε να αποφευχθεί;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 2 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9787



Δεύτερο ερώτηµα: Σε ποιες συγκεκριµένες ενέργειες είχατε
προβεί εντός του χρονικού διαστήµατος που έληγε στις 30 Ιουλίου
του 2023, προκειµένου να υπάρξει διασφάλιση της ανανέωσης του
σχετικού συµβολαίου υπό ευνοϊκούς όρους και σε ποιες ενέργειες
προτίθεστε να προβείτε από εδώ και πέρα, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η συνέχιση της απρόσκοπτης στέγασης των ανωτέρω
ελληνικών σχολείων στο εν λόγω κτήριο; Ποιοι είναι οι ακριβείς
όροι των οποίων την τήρηση αιτήθηκε η ελληνική πλευρά κατά τις
διαπραγµατεύσεις, καθότι η υποσχεθείσα παραχώρηση χώρων εκ
µέρους του Δήµου Μονάχου για περίπου πεντακόσιους Έλληνες
µαθητές και µαθήτριες, ενώ η πραγµατική ανάγκη αφορά σε χιλί-
ους µαθητές στο υπό ανέγερση γερµανικό σχολικό κτήριο στο
Berg am Laim είναι έωλη, αφού η ανέγερση του επίµαχου κτηρίου
δεν έχει ξεκινήσει ακόµη, µιας και όπως και προανέφερα, στον συγ-
κεκριµένο χώρο έχουν εγκατασταθεί πρόσφυγες από την Ουκρα-
νία και το νέο κτήριο ενδέχεται να παραδοθεί το 2029, ενώ
υφίστανται και πληθαίνουν έντονες αντιδράσεις κοµµάτων στη Γερ-
µανία γι’ αυτή την παραχώρηση χώρων …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Oλοκληρώστε. Έχετε
υπερτριπλασιάσει τον χρόνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω.
Ποιο είναι, λοιπόν, το εναλλακτικό σχέδιο αναφορικά µε το πού

θα στεγαστούν τα εν λόγω σχολεία από το 2025 έως το 2029; Προ-
τίθεστε να παράσχετε τα έγγραφα της εν λόγω διαπραγµάτευσης
στις συλλογικότητες γονέων και κηδεµόνων των εν λόγω σχολείων
του Μονάχου, να προβείτε δηλαδή στη δηµιουργία ενός ειδικού
φακέλου ενηµέρωσης, επιφορτίζοντας συγκεκριµένους υπαλλή-
λους µε τη διαχείριση των συµβολαίων ενοικίασης όπως παλαι-
ότερα και να αναζητήσετε τις ευθύνες που αναλογούν στο ΔΙΠΟΔΕ
προς αποφυγή µελλοντικής επανάληψης ανάλογων στεγαστικών
προβληµάτων στα ελληνικά σχολεία του εξωτερικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στη µακροσκελή ερώτηση του
κ. Παύλου Σαράκη. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Η ερώτηση του συναδέλφου, κύριε Πρόεδρε, είναι
γραµµένη σαν δικόγραφο και αυτό δεν είναι µοµφή, είναι έπαι-
νος, γι’ αυτό χρειάστηκε τόσο χρόνο. Ξέρω το ενδιαφέρον του
συναδέλφου και από τη θεσµική µεταξύ µας επικοινωνία.

Η ερώτηση αυτή που µου κάνετε, κύριε συνάδελφε, θα µου
δώσει την ευκαιρία να απαντήσω δηµόσια. Ξέρω το ενδιαφέρον
και των γονέων. Είµαι σίγουρη ότι θα ακούσουν και τις απαντήσεις. 

Ξεκινώντας, να ξεκαθαρίσω ρητά και κατηγορηµατικά τη δέ-
σµευση που και κατ’ ιδίαν σας έχω αναφέρει -επαναλαµβάνω-
στη θεσµική µας συνεργασία. Δεν υπάρχει καµµία µα καµµία πε-
ρίπτωση να µείνει άλυτο το στεγαστικό ζήτηµα των σχολείων του
Μονάχου. Οι τριακόσιοι ογδόντα πέντε µαθητές που φοιτούν
απρόσκοπτα και ακώλυτα θα συνεχίσουν την εκπαίδευσή τους
και µετά τη λύση τού συµφωνητικού που είναι στις 30-7-2025 και
η λύση που θα επιλεγεί προφανώς θα είναι προς το συµφέρον
των µαθητών, δεν θα αναστατώσει τη ζωή τους, δεν θα δυσκο-
λέψει τη ζωή των γονέων και δεν θα γίνει και ερήµην τους. 

Θέλω να σας πληροφορήσω ότι ήλθα η ίδια σε επαφή µε τον
πρόεδρο του συλλόγου γονέων και κηδεµόνων και την επόµενη
εβδοµάδα θα έχουµε και µια διαδικτυακή επικοινωνία που είναι
σε συνέχεια άλλων ανάλογων συναντήσεων και επικοινωνιών, τις
οποίες είχαµε κάνει οι υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου
και από το γραφείο του ίδιου του Υπουργού. 

Θέλω να σας διορθώσω µόνο, κύριε συνάδελφε, σε κάτι. Στο
Δηµοτικό Σχολείο «ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ» και στο 1ο Γυµνάσιο Μονάχου
φοιτούν συνολικά τριακόσιοι ογδόντα πέντε µαθητές -το αναφέ-
ρατε κι εσείς-, διακόσιοι εννέα στο δηµοτικό και εκατόν εβδο-
µήντα τέσσερις στο γυµνάσιο. Αυτά είναι τα παιδιά που φοιτούν
στο σχολείο. Τα άλλα παιδιά που αναφέρετε και τα αθροίζετε και
ανεβάζετε τον αριθµό σε χίλια είναι τα παιδιά που παρακολου-
θούν τα µαθήµατα της ελληνικής γλώσσας, είναι του τµήµατος
ελληνικής γλώσσας, είναι από ηλικίας τεσσάρων έως δεκαεπτά
ετών και αυτά τα κτήρια των σχολείων έχουν παραχωρηθεί δω-
ρεάν στο ΤΕΓ Μονάχου για να µάθουν την ελληνική γλώσσα και
έχουν παραχωρηθεί από το συντονιστικό γραφείο του Μονάχου.
Αρµόδιος φορέας για τη λειτουργία του ΤΕΓ είναι ο σύλλογος

γονέων και κηδεµόνων και οι µαθητές για τους οποίους ενδιαφε-
ρόµαστε είναι τριακόσιοι ογδόντα πέντε. Οι υπόλοιποι πηγαίνουν
τα Σάββατα, δεν είναι µαθητές τυπικής εκπαίδευσης, δεν είναι
ευθύνη µας, άρα δεν µπορούµε να αθροίζουµε και να λέµε ότι
µιλάµε για χίλιους εκπαιδευόµενους. Στην πραγµατικότητα είναι
τριακόσιοι ογδόντα πέντε. 

Τα κτήρια βεβαίως τα παραχωρούµε και θα συνεχίσουµε να τα
παραχωρούµε δωρεάν. Είναι ευθύνη µας να παρακολουθούν τα
ελληνικά και να µαθαίνουν τα παιδιά ελληνικά. Δεν θα επανέλθω
εγώ στο πόσα τετραγωνικά είναι το σχολείο ή στο µίσθωµα. Το
αναφέρατε κι εσείς. Να θυµίσω µόνο ότι ξεκινήσαµε από 52.373
ευρώ µηνιαίο µίσθωµα που συµπεριελάµβανε τα λειτουργικά
έξοδα. Με την τιµαριθµική συµβατική αναπροσαρµογή έχει φτά-
σει στα 57.196 ευρώ πάλι µε τα λειτουργικά έξοδα και η επόµενη
αναπροσαρµογή θα γίνει την 1η Σεπτεµβρίου 2024. 

Είπατε για το δικαίωµα της προαίρεσης και γιατί δεν ασκή-
θηκε. Πράγµατι δεν ασκήθηκε αυτό µετά τη λήξη της σύµβασης
γιατί οι υπηρεσιακοί παράγοντες έκριναν ότι ασκώντας αυτό το
δικαίωµα προαίρεσης µε τη µονοµερή απευθυντέα δήλωση βού-
λησης -τα ξέρετε, είστε έµπειρος και έγκυρος νοµικός- θα δέ-
σµευε υπερβολικά την ελληνική πλευρά. Έκριναν επίσης οι
υπηρεσιακοί ότι υπάρχει επαρκής χρόνος µέχρι τις 30-7-25 να
βρεθεί κτήριο που να καλύπτει αυτές τις ανάγκες και να διαπραγ-
µατευτούµε τη σύναψη σύµβασης µε ευνοϊκότερους όρους µε
γνώµονα πάντοτε, όπως σας είπα, το συµφέρον της µαθητικής
κοινότητας και των εκπαιδευτικών. Αυτή ήταν η κρίση των υπη-
ρεσιακών παραγόντων και συνακόλουθα και οι ενέργειές τους. 

Θέλω να σας πληροφορήσω, όµως, ότι λόγω της ευαισθησίας
του θέµατος το Υπουργείο διερευνά την κρίση αυτή µε διαδικα-
σίες εσωτερικού ελέγχου και θα αναζητήσει αν τυχόν υπάρχουν
ευθύνες και εννοείται ότι θα έχετε και πλήρη ενηµέρωση και
εσείς και όλοι οι ενδιαφερόµενοι. 

Μιλάτε για εκπρόθεσµο ορισµό πληρεξουσίου δικηγόρου.
Εκείνος διορίστηκε όταν παρέστη ανάγκη. Δεν υπήρχε κάποια
προθεσµία που δεν την τηρήσαµε. Διαπραγµατεύεται, λοιπόν, σε
συνεργασία µε το Υπουργείο και τις προξενικές αρχές και συζητά
µε τον ιδιοκτήτη του παρόντος ακινήτου. Είναι η λύση η οποία
προκρίνεται υπό τον όρο και την προϋπόθεση ότι θα υπάρχει και
συµφέρουσα συµφωνία. 

Όπως γνωρίζετε καλά, υπάρχει µια διαπραγµάτευση που είναι
σε εξέλιξη. Δεν είναι απαγορευτική, αλλά παρ’ όλα αυτά το
Υπουργείο δεν µπορεί να µείνει άπραγο και προς άλλες κατευ-
θύνσεις. Δώσαµε, λοιπόν, γραπτές οδηγίες στις υπηρεσίες να
απευθυνθούν σε τρία τουλάχιστον µεσιτικά γραφεία που είναι
εξειδικευµένα σε µισθώσεις χώρων µε ειδικά χαρακτηριστικά.
Εσείς µου λέτε ότι δεν υπάρχει περίπτωση να βρούµε φθηνό-
τερο. Δεν είναι κάτι το οποίο το γνωρίζω αυτή τη στιγµή. Είναι
σε εξέλιξη οι διαπραγµατεύσεις. 

Επαναλαµβάνω, προκρίνεται η λύση του υπάρχοντος σχολείου
αλλά όχι υπό καθεστώς εκβιασµού ή υπερβολικών οικονοµικών
πιέσεων. Έχουν δοθεί εντολές για τα κριτήρια χωρητικότητας,
για τον αριθµό των µαθητών. Θα καλύπτονται οι ανάγκες, θα
υπάρχουν αίθουσες, γυµναστήρια, κυλικεία, αύλειοι χώροι, χώροι
καλλιτεχνικών δραστηριοτήτων. 

Τελειώνω την πρωτολογία, κύριε Πρόεδρε, µε τη ρητή και κα-
τηγορηµατική δέσµευση προς υµάς, κύριοι συνάδελφοι και σε
όσους ενδιαφέρονται ότι δεν θα υπάρξει πρόβληµα µε απόφαση
που θα είναι σε βάρος των µαθητών, η οποία θα επιβαρύνει τους
γονείς. Αυτό είναι κατηγορηµατική δέσµευση του Υπουργείου
και σας τη µεταφέρω δηµόσια στον κοινοβουλευτικό έλεγχο που
µου ασκείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κυρία
Υφυπουργό. Θα ήθελα να κάνω δυο ανακοινώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
4ο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο. Νω-
ρίτερα είχαµε τη Ρόδο και τώρα την Κέρκυρα. Αυτό είναι συµβο-
λικό, κυρία Υφυπουργέ.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση κ. Κυριάκος Βελόπου-
λος και οι Βουλευτές του Κόµµατός του, κατέθεσαν αίτηµα για
διεξαγωγή προ Ηµερησίας Διατάξεως συζήτηση, σύµφωνα µε το
άρθρο 143 του Κανονισµού της Βουλής, σε επίπεδο Αρχηγών
κοµµάτων, µε θέµα: «Για τα αγροτικά προβλήµατα και την απου-
σία πραγµατικής πολιτικής βούλησης εκ µέρους της Κυβέρνησης
να προστατεύσει τον αγροτικό κόσµο της, τον πρωτογενή τοµέα
γενικότερα και την κοινωνία». 

Κύριε Σαράκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας, αλλά
εντός του χρόνου των τριών λεπτών. Αυτή τη φορά θα είµαι αυ-
στηρός.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Θα είµαι πιο σύντοµος. 
Σας ευχαριστώ, κυρία Υφυπουργέ. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά

την ευαισθησία σας και το πόσο προσωπικά έχετε ενεργοποιηθεί
για να δώσετε τη λύση σε αυτό το µείζον πρόβληµα για τους από-
δηµους Έλληνες του Μονάχου. Θέλω να σας µεταφέρω την ει-
λικρινή αγωνία των Οµογενών µας γιατί έχουν την αρνητική
εµπειρία του δηµοτικού σχολείου του «ΠΥΘΑΓΟΡΑ», το οποίο
έχει κλείσει. Φοβούνται να µην επαναληφθεί για τη στέγαση η
ιστορία µε το σχολικό συγκρότηµα που είχε δωρίσει ή είχε εξα-
σφαλίσει η ελληνική πολιτεία στο Μόναχο. Μιλάω για το υπό ανέ-
γερση πλέον γερµανικό σχολικό κτήριο στο οποίο ο Δήµος
Μονάχου έχει δεσµευτεί να παραχωρήσει χώρους για τους πεν-
τακόσιους Έλληνες µαθητές. Να σας θυµίσω ότι υπήρξε συλλο-
γική προσπάθεια των γονέων των αποδήµων Ελλήνων ήδη από
το 1980 περί ανέγερσης ιδιόκτητου ελληνικού σχολικού συγκρο-
τήµατος που θα στέγαζε τα δηµοτικά σχολεία, τα γυµνάσια και
το λύκειο στο Μόναχο στην περιοχή Berg Am Laim. Αν είχε απο-
περατωθεί το εν λόγω κτήριο δεν θα υπήρχαν σήµερα τα στεγα-
στικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε τα τελευταία έτη. Και
αυτό το ακίνητο παρ’ όλο που είχαν ξεκινήσει ενέργειες για την
ανέγερσή του, τελικά επειδή ακριβώς κωλυσιεργούσε η ελληνική
πολιτεία να ολοκληρώσει το έργο, καθυστέρησε µε τέτοιους χρό-
νους που επέτρεψε στο Δήµο Μονάχου να προσφύγει µε αγωγή
και να επιστρέψει το οικόπεδο στην ιδιοκτησία του, µε αποτέλε-
σµα παρ’ όλο που είχε αγοραστεί από το ελληνικό κράτος να
απωλέσουµε αυτή την ιδιοκτησία και αντί να υπάρχει πλέον ένα
σχολικό συγκρότηµα που θα επέλυε το στεγαστικό πρόβληµα για
τους οµογενείς µας, δυστυχώς πλέον χτίζεται ένα γερµανικό
σχολείο και έρχεται ο Δήµος Μονάχου να προσφέρει τις πεντα-
κόσιες θέσεις για τους Έλληνες µαθητές. 

Επικροτούµε την ενέργειά σας να διατάξετε εσωτερικό έλεγχο
γιατί πλέον πρέπει να µάθουν όλοι όσοι είναι σε θέση ευθύνης
ακόµα και οι διπλωµατικοί υπάλληλοι, οι οποίοι είναι επιφορτι-
σµένοι να υποστηρίζουν τα συµφέροντα των Ελλήνων όπου και
αν βρίσκονται, ότι αποδίδονται ευθύνες και χρειάζεται να λογο-
δοτούν. Διότι είναι προτεραιότητα όλων µας η ελληνική παιδεία
να συνεχίζει να καλλιεργείται στους απανταχού Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Σαράκη, για την τυπική διαδικασία της τήρησης του χρό-
νου.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Εσωτερικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Του-
ρισµού και Επικρατείας κατέθεσαν στις 2-2-2024 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας Κοινού Αεροπορικού Χώρου µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της αφενός, και της
Δηµοκρατίας της Αρµενίας, αφετέρου».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Η τέταρτη µε αριθµό 635/28-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Η δυτική

Μακεδονία «χάνει το τρένο» µέχρι το 2044», δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννόησης. 

Η πρώτη µε αριθµό 621/23-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία», κ. Αλεξάνδρου Αυλωνίτη
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα:
«Ναυάγιο της Πύλου. Αιτίες και παραλείψεις που οδήγησαν στο
τραγικό ναυάγιο», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα επαναλάβω, κινδυνεύοντας να γίνω κουραστική, τη δέ-

σµευσή µας η οποία δεν θα αργήσει, κύριε συνάδελφε, γιατί κα-
ταλαβαίνετε πως και οι γονείς θέλουν να ξέρουν πού θα γράψουν
τα παιδιά τους, θέλουν να ξέρουν να κάνουν τον προγραµµατι-
σµό τους. Μόνο να κάνω µια διευκρίνιση. Ο εσωτερικός έλεγχος
αντιλαµβάνεστε ότι αφορά τα στελέχη του δικού µας Υπουρ-
γείου. Δεν µπορεί να επεκταθεί σε άλλα Υπουργεία. 

Θέλω να πω µόνο δυο κουβέντες για το Berg Am Laim. Μιλή-
σατε για τη στέγαση. Όντως είναι µια πολύπαθη ιστορία. Το οικό-
πεδο µετά από εικοσαετία -η προηγούµενη Κυβέρνηση, δεν έχει
σηµασία, το ελληνικό κράτος έχει και συνέχεια- επανήλθε στο
Δήµο Μονάχου. Το 2019 η συµβολαιογραφική πράξη δεν έχει καµ-
µία δέσµευση χρονική. Σας το λέω γιατί είστε δικηγόρος και αντι-
λαµβάνεστε ότι η απουσία χρονικής δέσµευσης δηµιουργεί κάποια
θέµατα. Το θέµα δεν ήταν τόσο απλό. Εγώ δεν είµαι αισιόδοξη και
δεν θεωρώ ότι η λύση θα είναι γρήγορη. Πέρα από την χρονική
δέσµευση που αρχικώς δεν υπήρχε και στη συνέχεια την άλλαξε
ο Δήµος Μονάχου -ξεκίνησε από το έτος 2025 κι έφτασε στο 2029-
πρότεινε ο δήµος να αλλάξει και η φύση των σχολείων και των
προγραµµάτων σπουδών. Οι γονείς ανησυχούσαν και δεν το θέ-
λανε αυτό. Δεν ήθελαν το σχολείο που πάνε τώρα τα παιδιά τους
να λειτουργήσει σύµφωνα µε τα γερµανικά πρότυπα. Εµείς τη
λύση αυτή δεν την υιοθετούµε a priori, ούτε άνευ όρων. Τη δια-
πραγµατευόµαστε. Και το συµφέρον της διαπραγµάτευσης είναι
πάντοτε το συµφέρον των µαθητών. Αυτό είναι το δηµόσιο συµ-
φέρον και να βρεθεί και η καλύτερη δυνατή λύση. 

Θέλω να σας πω πως πέραν της δικής µου επικοινωνίας που
θα γίνει τάχιστα την επόµενη εβδοµάδα ήδη η συντονίστρια του
γραφείου του Μονάχου, µετά από εντολή που της έχω δώσει, συ-
ναντήθηκε στις 29 Ιανουαρίου 2024 µε τον σύλλογο γονέων και
κηδεµόνων. Τους ενηµέρωσε, άκουσε τα δικά τους προβλήµατα,
τα µετέφερε στο δικό µου γραφείο. 

Να σας πω και κάτι άλλο και µε αυτό θα τελειώσω, κύριε Πρό-
εδρε. Να πάρω έναν έπαινο για την τήρηση του χρόνου. Δεν µου
δώσατε κανέναν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην έχετε κανένα
πρόβληµα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αστειεύοµαι. 

Το συντονιστικό γραφείο του Μονάχου δεν είχε ποτέ υπάλληλο
αρµόδιο να χειρίζεται τα συµβόλαια ενοικίασης. Ξέρετε τον νόµο.
Να µην κουράζω επαναλαµβάνοντάς τον. Αρµόδιος είναι ο προ-
ξενικός υπάλληλος. Ο πρόξενος ο οποίος υπογράφει µετά από
συνεννόηση µε το δικό µας Υπουργείο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 14.03’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 5
Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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